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РОЗДІЛ 1. ІНФОРМАЦІЙНІ ЖАНРИ 

Хронікальна інформація 

Текст 1 

У Солотвині піротехніки знешкодили старий боєприпас 

3 грудня піротехніки ГУ ДСНС України в Івано-Франківській області знищили 

один артилерійський снаряд часів ІІ Світової війни, виявлений на відкритій 

території в селищі Солотвині Івано-Франківського району.  

https://galychyna.if.ua/2022/12/04/u-solotvini-pirotehniki-zneshkodili-stariy-

boyepripas/  

Текст 2 

У Болехові на пожежі загинув чоловік 

3 грудня о 12:20 до Служби порятунку надійшло повідомлення про пожежу 

житлового будинку в місті Болехів Калуського району. 

«Встановлено, що пожежа виникла в кімнаті та горить перекриття житлового 

будинку, площа пожежі 50 м.кв. На пожежі було виявлено тіло чоловіка 1972 

р.н., без ознак життя. Вогнеборці локалізували пожежу о 12:54, а о 13:07 

ліквідували. Через сильне задимлення вогнеборці працювали в апаратах 

захисту органів зору та дихання», - повідомили в пресцентрі ДСНС в Івано-

Франківській області. Причина виникнення пожежі встановлюється. 

https://galychyna.if.ua/2022/12/04/u-bolehovi-na-pozhezhi-zaginuv-cholovik/  

Текст 3 

На дорогах Івано-Франківщини – туман та ожеледиця 
Протягом ночі та ранку 4 грудня в Івано-Франківській області та в обласному 

центрі очікується туман з видимістю 100-500 м. Про це повідомили в Управлінні 

цивільного захисту Івано-Франківської ОВА. 

Протягом доби 4 грудня на дорогах області збережеться ожеледиця. 

https://galychyna.if.ua/2022/12/03/na-dorogah-ivano-frankivshhini-tuman-ta-

ozheleditsya/  

Текст 4 

Жителя Львівщини, який привласнив кошти для військових, судитимуть 

https://galychyna.if.ua/2022/12/04/u-solotvini-pirotehniki-zneshkodili-stariy-boyepripas/
https://galychyna.if.ua/2022/12/04/u-solotvini-pirotehniki-zneshkodili-stariy-boyepripas/
https://galychyna.if.ua/2022/12/04/u-bolehovi-na-pozhezhi-zaginuv-cholovik/
https://galychyna.if.ua/2022/12/03/na-dorogah-ivano-frankivshhini-tuman-ta-ozheleditsya/
https://galychyna.if.ua/2022/12/03/na-dorogah-ivano-frankivshhini-tuman-ta-ozheleditsya/
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Окружна прокуратура міста Івано-Франківська скерувала до суду 

обвинувальний акт у кримінальному провадженні стосовно жителя Львівщини 

за фактом шахрайства (ч. 1 ст. 190 КК України). 

«За даними слідства, обвинувачений у липні 2022 року шляхом обману 

заволодів грошовими коштами, які призначались для потреб українських 

військових на понад 48 тис. грн. Він ввів оману потерпілу, повідомивши, що має 

змогу купити за кордоном елементи амуніції. Після отримання грошового 

переказу, товар не придбав, а коштами розпорядився на власний розсуд», - 

повідомили в Прокуратурі Івано-Франківської області. 

Досудове розслідування у кримінальному провадженні здійснювали слідчі 

Івано-Франківського районного управління поліції ГУ Нацполіції в області. 

https://galychyna.if.ua/2022/12/02/zhitelya-lvivshhini-yakiy-privlasniv-koshti-dlya-

viyskovih-suditimut/ 

 

Текст 5 

В Івано-Франківську горіла багатоповерхівка, евакуювали 14 людей 

3 грудня о 11:32 до Служби порятунку надійшло повідомлення про те, що в 

місті Івано-Франківськ на вулиці Короля Данила виникла пожежа в одній із 

п'ятиповерхівок. 

«Як з'ясувалось, виникла пожежа речей домашнього вжитку в квартирі на 1 

поверсі, 5-ти поверхового житлового будинку, на площі 20 м.кв. Рятувальники 

евакуювали 14 мешканців будинку, з них 2-є дітей. Через сильне задимлення 

вогнеборці працювали в апаратах захисту органів зору та дихання. О 11:45 

пожежу локалізували, а о 12:04 - ліквідували», - повідомили в пресцентрі ДСНС 

в Івано-Франківській області. Причина виникнення пожежі встановлюється. 

https://galychyna.if.ua/2022/12/03/v-ivano-frankivsku-gorila-bagatopoverhivka-

evakuyuvali-14-lyudey/ 

 

 

Замітка 

Текст 6 

Франківців кличуть на солодкий ярмарок на підтримку військових 

Благодійний ярмарок «Солодка допомога» на підтримку захисників 

України відбудеться в Івано-Франківську 26 березня. Його організатори – 

Івано-Франківський осередок «Фундації регіональних ініціатив» - 

запрошують усіх охочих долучитися до випічки смаколиків. Про це в етері 

https://galychyna.if.ua/2022/12/02/zhitelya-lvivshhini-yakiy-privlasniv-koshti-dlya-viyskovih-suditimut/
https://galychyna.if.ua/2022/12/02/zhitelya-lvivshhini-yakiy-privlasniv-koshti-dlya-viyskovih-suditimut/
https://galychyna.if.ua/2022/12/03/v-ivano-frankivsku-gorila-bagatopoverhivka-evakuyuvali-14-lyudey/
https://galychyna.if.ua/2022/12/03/v-ivano-frankivsku-gorila-bagatopoverhivka-evakuyuvali-14-lyudey/
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Українського радіо Карпати розповіла координаторка проєкту Влада 

Ткачишин. 

Захід відбудеться на Вічевому майдані вже вдруге. Зі слів Влади Ткачишин, на 

першому ярмарку, який пройшов 12 березня, волонтери зібрали 8100 грн. Ці 

гроші разом із 90% осередкового бюджету організації передали ЗСУ та 

теробороні для закупівлі бронежилетів. 

«Під час минулого ярмарку ми продали 12 коробок випічки та інших солодощів  

за 43 хвилини. Були приємно вражені, що люди давали і по 500 гривень за печиво 

та не брали решти. Це дуже мотивує і ми розуміємо, що люди готові 

підтримувати наших захисників і такі ініціативи молоді. Цього разу плануємо 

зібрати 20 тисяч гривень. Усі кошти з ярмарку також передамо на закупівлю 

бронежилетів для наших військових та територіальної оборони», - каже 

координаторка проєкту. 

За її словами, на попередньому ярмарку випічка була переважно домашньою, яку 

приносили знайомі, близькі, друзі та члени організації. Наразі організатори 

запрошують долучитися усіх охочих пекарів-волонтерів, а також звертаються і 

до бізнесменів. Щоб долучитися до заходу пекарі повинні заповнити анкети 

https://bit.ly/3ildJQD, яку можна знайти на сторінках ФРІ Івано-Франківськ у 

соцмережах. 

Влада Ткачишин каже, що випічка, яку можна приносити на ярмарок повинна 

бути свіжою, не крихкою, не липкою ззовні і швидко не псуватися. 

Початок ярмарку о 13 год. 

Ірина Копистинська, suspilne.media 

Текст 7 

В Івано-Франківську відбудеться молодіжний квест «Інтелект-крос»  

12 жовтня в Івано-Франківську відбудеться молодіжний квест «Інтелект-крос». 

Його приурочать до Дня створення Івано-Франківської територіальної громади, 

що відзначається 9 жовтня. Про це в етері Суспільного сказала його 

організаторка Мар’яна Циганин. 

За її словами, на квесті буде представлено 11 станцій, на яких громадські 

організації міста популяризуватимуть свою діяльність. Молодіжні команди 

виконуватимуть їхні завдання і отримуватимуть за це спеціальні гроші – 

«франики». Завдання будуть двох типів – фізичні та інтелектуальні. Потрібно 

зібрати по 10 «фраників» на кожній станції і за них купити адресу останньої. За 

перше місце організатори обіцяють 800 гривень, за друге 500, а третє – 300 грн. 

Усі учасники також отримують сертифікати на піцу, дипломи та подяки. 

«Цей квест – це можливість для молодіжних громадських організацій 

презентувати свою діяльність. А для молодих людей це можливість проявити 

свою командну роботу, перевірити свої фізичні та інтелектуальні здібності, 

виграти призи та побачити, хто чим займається у місті», - каже Мар’яна Циганин. 

https://bit.ly/3ildJQD
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Як каже організаторка, до участі у квесті запрошують 10 команд. У складі кожної 

повинно бути 5 учасників віком від 14 до 35 років. Під час квесту не можна 

користуватится транспортними засобами. Тому організатори рекомендують 

учасникам мати зручне взуття та одяг.  

«Квест стартує о 16.00 від будівлі міської ради. Але команди не будуть 

стартувати одночасно. Розпочнеться квест із запитань про історію міста та 

територіальну громаду. Команда, яка першою відповість на запитання, першою 

і стартуватиме. Вона матиме фору. Через дві хвилини прозвучить наступне 

запитання. Відповіді на запитання сформують черговість старту для кожної 

команди, - говорить Циганин. 

Проведення квесту стало можливим завдяки перемозі ГО «Консалтингові 

технології» у міському конкурсі програм і проєктів інститутів громадського 

суспільства. Його у червні організували виконавчий комітет Івано-Франківської 

міської ради спільно з департаментом молодіжної політики та спорту. 

 Зареєструватися на участь у змаганнях можна до 10 жовтня.  

https://forms.gle/roGTjyoJKKiHiwXWA 

Ірина Копистинська, suspilne.media 

 

 

Розширена замітка 

Текст 8 

В Івано-Франківську провели містичні читання 

Упродовж двох днів — 2 та 3 грудня — в Івано-Франківському 

краєзнавчому музеї вдруге провели "Містичні читання". На заході збирали 

гроші для українських військових, розповіла кореспондентці Суспільного 

співорганізаторка читань Людмила Лінник. 

За її словами, найбільшу увагу організатори приділили творчості, пов'язаній з 

українською міфологією. 

"Як попереднього, так і цього року, ми зачепили той пласт в культурі, який мало 

залучений. Це — українська міфологія і містика. Ми не обмежували учасників у 

тематиці, але так склалося, що вона переважно українська", — каже Людмила 

Лінник. 

Цьогоріч організатори запросили долучитися до заходу лише авторів з Івано-

Франківська. Зі слів Людмили Лінник, це зумовлено браком бюджету. 

https://forms.gle/roGTjyoJKKiHiwXWA?fbclid=IwAR22nlf9NxM7HlP335NRqJdqRcWzKApZShFcb67eSq37mgQJPyouJcxEJFE
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Артисти театру "Mime "IF" представили на другий день "Мистецьких читань" 

прем'єру свого перформансу. Актор Андрій Кирильчук каже, номер планували 

давно. Завдяки запрошенню взяти участь у цьому заході, пришвидшили його 

підготовку. 

"Ідея перформансу полягає у тому, що дві містичні істоти пов'язані між собою 

через вузол емоцій, бажань, мрій. Ми всі надзвичайно соціальні й впливаємо 

одне на одного. Хочемо ми цього чи ні — ця взаємозалежність створює таку 

містичну реальність", — пояснює Андрій Кирильчук. 

Під час "Містичних читань" глядачі слухали українські пісні, твори Григорія 

Сковороди, класичну музику, а також дивилися частину вистави "Цахес" від 

акторів обласного театру ляльок. Окрім цього, для відвідувачів заходу 

підготували дискусії та читання прози й поезії. 

Відвідувачка Світлана Купянська каже, "Містичні читання" зацікавили її 

незвичною тематикою. Жінка переїхала до Івано-Франківська з Маріуполя й у 

такий спосіб знайомиться з новим містом та його жителями. 

"У нас такого зовсім немає, тому мені дуже цікаво у вас таке бачити. Досить 

незвично", — ділиться враженнями Світлана Купянська. 

Інша відвідувачка Наталія Мельникова каже, планувала виділити для 

"Містичних читань" лише один вечір, однак захопилася та прийшла на захід 

знову. 

"Страшні сьогоднішні будні змушують поглянути в інший світ — світ 

містичного, прекрасного та незвіданого", — каже Наталія Мельникова. 

За словами співорганізаторки "Містичних читань" Людмили Лінник, подія мала 

і благодійну мету — упродовж неї збирали гроші для українських військових. 

Діана Яців, Ілона Захарук, https://suspilne.media/331144-v-ivano-frankivsku-

proveli-misticni-citanna/ 

Текст 9 

В Івано-Франківську запрацював магазин безкоштовного одягу 

https://suspilne.media/author/diana-aciv/
https://suspilne.media/author/ilona-zaharuk/
https://suspilne.media/331144-v-ivano-frankivsku-proveli-misticni-citanna/
https://suspilne.media/331144-v-ivano-frankivsku-proveli-misticni-citanna/
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Люди з інших регіонів, які знайшли тимчасовий прихисток в Івано-

Франківську, та місцеві жителі можуть безкоштовно обрати собі одяг у хабі 

"СпівДія. Одяг". Розташований він на вулиці Бельведерській, 21. Про це 

Українському радіо Карпати розповіла співзасновниця благодійного фонду 

"Freedom Ukraine" Каріна Ільницька. 

З її слів, "СпівДія. Одяг" — це благодійний проєкт. Створений він у межах 

спільної державної та волонтерської ініціативи "СпівДія", яка координує 

надання гуманітарної допомоги. Каріна Ільницька каже, що усі, хто має потребу, 

можуть приходити до магазину і безкоштовно обрати одяг для дітей чи дорослих. 

"Приміщення насправді схоже на звичайний магазин. Там — затишно, є 

волонтери-консультанти, які допомагають підібрати речі й запакувати їх. 

Потреба у такому хабі одягу виникла давно, оскільки нам надсилали дуже багато 

речей. Ними були "забиті" усі склади, і не вистачало рук його сортувати, 

відбирати те, що можна людям давати, а що ні. Наприклад, багато одягу було у 

драмтеатрі, і людям доводилося копирсатися у ньому, щоб щось для себе знайти. 

Це створювало величезні черги на пунктах видачі допомоги", — каже Каріна 

Ільницька. 

За її словами, до відкриття магазину в Івано-Франківську долучилися волонтери 

та бізнесмени. 

"Коли ми дізналися про ініціативу "СпівДія. Одяг" в інших містах, вирішили, що 

в Івано-Франківську такий проєкт теж дуже потрібний, оскільки у нас — багато 

переселенців. Хотілося зробити для людей щось "людське". Адже це 

неправильно змушувати людей, які приїхали з інших міст і в яких було все, 

копирсатися у коробках. Наш фонд "Freedom Ukraine" допоміг знайти для цієї 

ініціативи людей, які безкоштовно надали приміщення під магазин", — 

розповідає волонтерка. 

Для того, щоб скористатися послугами магазину, потрібно в ньому 

зареєструватися, розповідає Каріна Ільницька. Завдяки реєстрації можна буде 

відстежувати, кому саме і скільком людям уже допомогли. А також це дозволить 

уникнути перепродажу благодійної допомоги. 
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Руслана Полівчак, Ірина Копистинська, https://suspilne.media/229481-v-ivano-

frankivsku-dla-vimusenih-pereselenciv-zapracuvav-magazin-bezkostovnogo-

odagu/?utm_source=facebook&utm_medium=ps&fbclid=IwAR0LjFugEM8Co4lRvC

8tE6KgMZOQZnPeTh-Y36tWOC0DvEUSz2uEFT3PDRg 

Текст 10 

«Жертвували 500 грн за печиво». Як в Івано-Франківську 

пройшов благодійний ярмарок 

Івано-франківські волонтери під час благодійного ярмарку "Солодка 

допомога" зібрали 42 тис. грн. Гроші передадуть на закупівлю амуніції для 

захисників України. Про це в етері Українського радіо Карпати повідомила 

координаторка проєкту Влада Ткачишин. 

Ярмарок відбувся 26 березня на Вічевому майдані. Це — вже другий такий захід, 

який організували учасники Івано-Франківського осередку "Фундації 

регіональних ініціатив". Під час першого зібрали 8 100 грн. 

"Цього разу до організації ярмарку долучився молодіжний центр "Параграф". 

Участь у заході взяли 28 пекарів-волонтерів, які готували випічку вдома. Також 

до ініціативи долучилися місцеві представники малого бізнесу. Тому солодощів 

було дуже багато – печиво, зефір, кекси, цукерки, рогалики, круасани, пиріжки, 

слойки", — каже координаторка. 

За словами Влади Ткачишин, напередодні волонтери провели два майстер-класи 

для людей, які вимушено переїхали з інших регіонів України. Виготовлену на 

навчаннях випічку теж продали на ярмарку. 

"Було дуже багато людей, які купували солодощі. Жертвували і по 500 грн за 

печиво вартістю 10 грн. І не просили решти. Були такі, які просто давали гроші і 

нічого не купували. Дехто купував одразу цілими коробками і теж давав значно 

більше, ніж усе коштувало. Ми планували зібрати 20 тис. грн, а в результаті 

отримали удвічі більше. Це свідчить про згуртованість людей, про готовність 

допомагати ЗСУ і про те, що навіть, якщо ти не учасник ТРО чи ЗСУ, і не 
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волонтер, то допомагати можна будь-яким чином", — говорить координаторка 

ярмарку. 

З її слів, за три години продали майже усі солодощі і заробили 42 тис. грн. Коли 

закінчували ярмарок, пролунала повітряна тривога, тож те, що залишилося, 

занесли до ЦНАПу як гуманітарну допомогу. 

Руслана Полівчак, Ірина Копистинська, https://suspilne.media/222443-frankivski-

volonteri-pid-cas-blagodijnogo-armarku-zibrali-42-tis-grn-dla-zsu/ 

Текст 11 

На Прикарпатті зафіксували 9 випадків булінгу у школах 

8 адміністративних протоколів за булінг у школах від початку року склали 

прикарпатські поліцейські і направили до суду. Ще один перебуває на 

розгляді у поліції. Про це в ефірі Суспільного розповіла начальниця відділу 

ювенальної превенції ГУ Нацполіції в Івано-Франківській області Алла 

Бойчук.   

«Булінг - це цькування. Поняття визначене статтею 173 зі значком 4 Кодексу 

України про адміністративні правопорушення. У зв’язку з карантинними 

обмеженнями і дистанційним навчанням кількість звернень, які надходять до 

нас, зменшилася. Адже булінг кваліфікується тоді, коли вчиняється в освітньому 

середовищі. Упродовж цього року поліція отримала 50 заяв щодо конфліктів у 

навчальних закладах на території області. Але ми склали 8 адміністративних 

протоколів за статтею «булінг» і направили на розгляд до суду. Ще один матеріал 

наразі перебуває у нас на розгляді. У ньому чітко вбачаються ознаки булінгу на 

території Івано-Франківська. Однак батьки правопорушника перебувають на 

лікуванні, тому ми ще не склали протоколи про притягнення їх до 

адміністративної відповідальності», - каже Алла Бойчук. 

За словами поліцейської, булінг має чіткі ознаки і відрізняється від звичайного 

конфлікту. По-перше, це системність протиправних дій, вчинених щодо 

конкретної дитини. По-друге, наявність трьох сторін – кривдник, потерпілий та 

спостерігачі. І третє – дії або бездіяльність, які завдали або психологічної травми, 

https://suspilne.media/author/ruslana-polivcak/
https://suspilne.media/author/irina-kopistinska/
https://suspilne.media/222443-frankivski-volonteri-pid-cas-blagodijnogo-armarku-zibrali-42-tis-grn-dla-zsu/
https://suspilne.media/222443-frankivski-volonteri-pid-cas-blagodijnogo-armarku-zibrali-42-tis-grn-dla-zsu/
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або фізичної шкоди потерпілій стороні. Це приниження, страх, тривога, 

підпорядкування потерпілого інтересам кривдника. 

«Тому у кожному випадку ми з’ясовуємо усі обставини, у навчальному закладі 

засідає відповідна комісія з розслідування фактів булінгу. Навчальний заклад дає 

нам висновок про те, чи є ознаки булінгу у діях тієї чи іншої особи. Один з Івано-

Франківських закладів надав нам висновок, що ознак булінгу у діях дитини не 

вбачає. Але за зібраними матеріалами ми не погодилися з рішенням комісії цього 

навчального закладу і притягнули батьків до відповідальності. Ми склали 

протокол, направили до суду і суд погодився із нашим висновком. Тепер батьки 

сплатять штраф», - каже начальниця ювенальної превенції. 

За її словами, відповідальність за булінг, що вчиняє дитина до 16 років, несуть 

батьки.  Штраф за таке адміністративне правопорушення складає від 860 до 1700 

грн. 

Дитяча психологиня Аліна Касілова каже, що сьогодні збільшується кількість 

кібербулінгу, тобто цькування у соцмережах: 

«Діти багато спілкуються між собою у чатах, можуть обирати собі жертву, 

створюють образливі «мемчки». Також знімають відео з цькуванням і 

виставляють це в Ютюб чи в Інстаграм, прагнучи таким чином збільшити свою 

популярність». 

Алла Бойчук каже, що за вчинення кібербулінгу також передбачена 

відповідальність.  

«Маємо на сьогоднішній день одне звернення від батьків. Вони надали нам 

скріншоти. Але випадок не носить системності, тому немає кваліфікуючих ознак 

булінгу. Тому ми притягнули батьків до адміністративної відповідальності за 

неналежне виконання обов’язків щодо виховання дитини. Ситуація наразі у нас 

на контролі, і на контролі навчального закладу. Якщо це буде повторюватися, це 

вже буде кваліфікуватися за іншою статтею», - каже поліцейська.  

Для того, щоб довести випадки кібербулінгу, потерпілій сторонці потрібно 

робити і зберігати скріншоти спілкування, радить Алла Бойчук. Що ж до 

конфліктів у навчальних закладах, у першу чергу варто звертатися до 
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адміністрації, а потім і до поліції. Якщо керівництво закладу замовчує і не реагує 

на випадки булінгу у школах, його теж можуть притягнути до адміністративної 

відповідальності. 

Ірина Копистинська, suspilne.media 

Текст 12 

Прикарпатським сиротам придбають житло за державні кошти 

14 квартир для прикарпатських дітей-сиріт та осіб з числа сиріт придбають 

за кошти державного бюджету. Про це Суспільному розповіла заступниця 

начальника обласної служби у справах дітей Віталія Попович: 

«Наша область отримала субвенцію у розмірі 10 158 700 грн. Плануємо з цієї 

суми виділити кошти на придбання 14 квартир сиротам. Але цьогоріч є 

нововведення. Згідно з постановою Кабінету Міністрів, тепер ми надаємо гроші 

на житло не тільки сиротам від 16 до 23 років, як це було раніше. Визначено ще 

дві вікові групи. Це особи з числа сиріт від 24 до 35 років, і окремо 35 плюс». 

За словами чиновниці, на одну людину виділяються кошти для придбання 

помешкання площею 31 квадратний метр. Якщо особа має інвалідність, площа 

зростає на 10 кв.м. Для дітей-сиріт і осіб з їх числа віком 16-23 роки вартість  

житла компенсують у 100-% розмірі. Натомість дорослим з числа сиріт віком від 

24 до 35 років виділяється 50 % граничної вартості житла, а людям 35 плюс – 

30%. 

Також Віталія Попович зазначає, що претендувати на житло за державні кошти 

можуть лиши ті діти-сироти і дорослі особи з їх числа, які зовсім не мають 

помешкання ні у власності, ні на правах користування: 

«Сьогодні на квартирному обліку стоїть 135 дітей-сиріт віком від 16 до 23 років. 

Але з них лише 40 не мають жодного житла на правах користування. З 31 однієї 

особи віком від 24 до 35 років на помешкання за кошти субвенції можуть 

претендувати тільки 12. І лише двоє з 12 дорослих людей віком понад 35 років. 

Їм компенсація на житло виділяється позачергово» 
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Окрім того, як зазначає Віталія Попович, цьогоріч частина субвенції піде на 

будівництво та придбання малих групових будинків та будинків сімейного типу. 

У кожному з таких можуть проживати до 10 дітей-сиріт та дітей позбавлених 

батьківського піклування. Зокрема, один будинок сімейного типу придбають, а 

малий груповий почнуть будувати у Коломиї. А в Івано-Франківську розроблять 

проєктно-кошторисну документацію для будівництва у наступних роках. Наразі 

в області функціонує 11 будинків сімейного типу. Чотири з них були придбані за 

кошти державної субвенції. 

Ірина Копистинська, suspilne.media 

Текст 13 

Від масових отруєнь на Прикарпатті від початку року 

постраждало 25 дітей 

Чотири випадки групових і масових спалахів токсикоінфекції зафіксували 

від початку року на Прикарпатті. У них постраждало 32 людей. Про це 

Суспільному Карпати розповів начальник управління Державного нагляду 

за дотриманням санітарного законодавства головного управління 

Держпродспоживслужби в Івано-Франківській області Віталій 

Фіглевський. 

«З червня загострилася епідеміологічна ситуація щодо групових і масових 

спалахів токсикоінфекції. Зокрема, від початку року зареєстровано два випадки 

харчової токсикоінфекції та два випадки групових осередків інфекційного 

захворювання. Три випадки пов’язані з закладами перебування і харчування, а 

один трапився у побуті. У них постраждало 32 людини, з яких  25 дітей», - каже 

Фіглевський. 

Для усіх цих закладів характерним було недотримання санітарних норм і вимог. 

Зокрема, у них виявляли сальмонелу та бактерії групи кишкової палички.  

За словами чиновника, суб’єкти господарювання часто нехтують елементарними 

правилами безпеки. Зокрема, не досліджують воду, не проводять санітарно-

гігієнічні протиепідемічні заходи, навіть економлять на питній воді. На частину 
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продуктів часто відсутні супровідні документи, тобто використовуються 

продукти невідомого походження. Все це разом зі спекою призводить до 

спалахів харчової токсикоінфекції.  

«Щодо факту отруєнь проводяться розслідування, встановлюються чинники 

захворювання, джерело інфекції, механізм передачі, конкретні об’єкти 

навколишнього середовища, які спричинили спалах. Здебільшого його 

провокують протерміновані та недоброякісні продукти. До таких закладів 

виносяться приписи, їх на 10 днів закривають на дезінфекцію, притягають до 

відповідальності як по санітарному законодавству, так і можливі порушення 

кримінальних справ. Є такі заклади, які неодноразово порушують санітарні 

норми і де неодноразово трапляються спалахи харчових інфекцій. Зокрема, 

готельно-відпочинковий заклад «Діброва», де нещодавно отруїлися 11 дітей на 

випускному вечорі. У 2016 році у цьому закладі вже був спалах інфекції. До 

таких закладів застосовуються жорсткіші санкції, а також ці об’єкти переходять 

у вищу категорію ризику, і там знано частіше проводяться перевірки у сфері 

безпечності харчових продуктів». 

До вибору безпечного закладу для відпочинку потрібно підійти ретельно. 

Зокрема, насамперед потрібно поцікавитися формою господарювання. Якщо 

йдеться про заклад для відпочинку і оздоровлення для дітей, краще обирати ті, 

які знаходяться під повним державним контролем. Дані про них знаходяться у 

реєстрі Міністерства соцполітики і є на сайті Держпродспоживслужби. В таких 

закладах проводяться ретельні перевірки, тож відпочинок дітей у них буде 

безпечним. В Івано-Франківській області зареєстровано 18 таких закладів 

відпочинку та оздоровлення дітей.  

«У той же час у гірських районах є низка закладів різних форм власності, а також 

приватні особи  здають котеджі та кімнати для відпочинку, які працюють як 

туристичні заклади і не підлягають такому ретельному контролю. Саме у таких 

закладах і стаються епідеміологічні ускладнення. Особливо, якщо заклад не має 

права надавати послуги із харчування, - каже Віталій Фіглевський. 
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Тож обираючи заклад для відпочинку, потрібно поцікавитись, чи зареєстрований 

він як суб’єкти господарювання, чи має право надавати послуги з розміщення та 

харчування. Окрім цього, заклад повинен мати акт щодо готовності його до 

відпочинку для дорослих від Держпродспоживслужби. Під час видачі такого 

акту повністю перевіряються умови перебування, харчування, водопостачання і 

водовідведення об’єкту. Якщо заклад має такий акт, то на 95% може вважатися 

безпечним. Якщо заклад надає харчування, він повинен бути зареєстрованим у 

реєстрі операторів ринку харчових продуктів Держпродспоживслужби та 

здійснювати діяльність під контролем. Окрім того, потрібно з’ясувати, чи має 

весь персонал пройдений медичний огляд. Якщо ж обрати для відпочинку 

заклад, який не зареєстрований як суб’єкт господарювання, то у випадку 

захворювання чи отруєння, жодних претензій до нього пред’явити буде не 

можливо. 

Управлінням Держпродспоживслуби в області наразі проводиться моніторинг 

закладів, які приймають на відпочинок туристів, у тому числі організовані групи 

дітей. Наразі виявлено 92 таких заклади, серед яких 8 приймають дітей. У 

подальшому плануються перевірки щодо законності перебування та 

оздоровлення організованих груп дітей у цих закладах.  

Ірина Копистинська, suspilne.media 

Текст 14 

Понад 40 франківців протестувалися на ВІЛ під час акції "Тест під 

Ратушею: Дізнайся свій ВІЛ-статус!"  

Упродовж кількох годин 1 грудня у центрі Івано-Франківська усі охочі 

могли пройти безкоштовне і анонімне швидке тестування. Свій ВІЛ—статус 

перевірили понад 40 містян. Жоден тест не виявив вірусу імунодефіциту 

людини. Про це Суспільному Карпати повідомила соціальна працівниця 

БФ «Захід Шанс» Юлія Князюк. 

«Кількість охочих пройти тестування більшає. Люди заздалегідь запитують, де 

можна пройти перевірку і не тільки 1 грудня. Також цікавляться, що буде з ними, 
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якщо результат буде позитивним. Також більше цікавляться шляхами передачі 

вірусу», - зазначали Князюк. 

За її словами, БФ «Захід Шанс» проводить швидке тестування на ВІЛ постійно і 

практично щотижня виявляє ВІЛ-інфікованих. За квартал це може бути від 3 до 

15 людей. Усіх відправляють на антиретровірусну терапію, а також допомагають 

адаптуватися до нових умов життя. 

В Івано-Франківській міській поліклініці № 2 щороку проводять приблизно 280 

анонімних тестувань на ВІЛ/СНІД. Про це розповів лікар-інфекціоніст Сергій 

Федорків. 

«За 11 місяців цього року ми провели 200 тестів. Кількість трохи менша, ніж за 

минулі періоди, бо люди через Covid-19 менше приходили до поліклініки. 

Щороку тільки у нашій поліклініці виявляємо по 4-5 випадків інфікування 

вірусом імунодефіциту людини. В останні роки бачимо зростання кількості 

тестувань, особливо серед молоді. Загалом від проходження тестування людей 

стримує страх і неосвіченість. Люди бояться дізнатися про позитивний статус і 

думають: а що далі? Люди думають, що на цьому закінчується життя. Але воно 

не закінчується, все життя потрібно приймати пігулки. Пацієнти, які отримують 

терапію, можуть народжувати здорових дітей, а також після кількох місяців 

лікування перестають передавати вірус іншим людям і стають безпечними. Вірус 

не знищується, але блокується його розмноження. Тому дуже важливо 

тестуватися і вчасно виявити вірус в організмі, щоб при лікування залишити його 

в тій стадії, в якій його виявили». 

Як зазначив інфекціоніст з посилання на обласний центр боротьби з 

ВІЛ/СНІДом, сьогодні на Прикарпатті 1173 ВІЛ-інфіковані людини знаходиться 

на обліку у Центрі СНІДу, з них 326 перебувають у стадії СНІДу. В Івано-

Франківську зареєстровано 425 ВІЛ-позитивних людей, з них - 136 у стадії 

СНІДу. Ірина Копистинська, suspilne.media 
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ЗВІТ 

Текст 15 

     Прес-клуб, присвячений проблемам формування здорового способу 

життя та його ролі в подоланні епідемії ВІЛ/СНІДу, днями відбувся в 

Києві. В ньому взяли участь керівники благодійних фондів, представники 

Міністерства охорони здоров'я, Міністерства у справах сім'ї, молоді та 

спорту, телекомпанії ICTV. Проведення прес-клубів Національної 

координаційної ради України з питань запобігання поширенню 

ВІЛ/СНІДу за підтримки організації «Трансатлантичні партнери проти 

СНІДу» розпочато минулого року. Такі заходи дають змогу донести до 

широкої громадськості інформацію про ВІЛ/СНІД. 

На жаль, статистика невтішна. Якщо в 2005 році вірусом імунодефіциту щодня 

інфікувалося 38 осіб, то сьогодні цей показник – 49. Найбільше серед 

інфікованих людей 20-39 років. Ін'єкційна наркоманія, як відомо, – один із 

шляхів поширення епідемії. Саме пропаганді здорового способу життя 

належить одне з провідних місць у системі профілактичних заходів, 

покликаних зупинити страшну хворобу. Майже всі учасники прес-клубу 

наголошували, що поширення серед молоді таких соціальних явищ, як 

наркоманія та алкоголізм, зумовлено насамперед відсутністю умов для 

змістовного дозвілля. 

Директор фонду «АНТИ-СНІД» Олена Руднєва розповіла, що всі програми з 

профілактики ВІЛ/СНІДу можна поділити на три види: допомога інфікованим 

людям, формування толерантного ставлення до інфікованих у суспільстві та 

допомога людям запобігти інфікуванню, що передбачає і пропаганду 

здорового способу життя. 

Директор Державного інституту проблем сім'ї та молоді Міністерства у 

справах сім'ї, молоді та спорту Лідія Леонтьєва повідомила про проекти, що 

пропагують здоровий спосіб життя (таких у 2005 році було 67), профінансовані 
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міністерством. На думку пані Лідії, необхідно створити національну доктрину 

здорового способу життя, яку підтримали б на найвищому державному рівні. 

– Здоровий спосіб життя повинен стати філософією успіху, – наголосив голова 

правління «Фонду братів Кличків» Віталій Кличко.– Нині наш фонд реалізує 

проект, мета якого – будівництво спортмайданчиків, спорткомплексів, 

створення місць активного відпочинку для молоді. Дуже добре, що багато 

компаній підтримують наші прагнення. Сьогодні в суспільстві, на жаль, є 

перекоси: бути здоровим – це прерогатива багатих. Будемо намагатись 

залучати якомога більше молодих людей до занять спортом. 

Обговорювали на прес-клубі і проект «Школа проти СНІДу», втілений у 

життя за  

підтримки Міністерства освіти і науки України та міжнародних фондів. Його 

мета – формування адекватного ставлення молоді до проблеми ВІЛ/СНІДу. 

Звичайно, це не можливо без підготовки вчителя, який має донести до дітей 

достовірну інформацію на спеціальних уроках і позакласних заходах. У 

2004/2005 роках у рамках проекту підготовлено 660 учителів з усієї України, 

розроблено посібники для учнів 8-9 і 10-11 класів. Моніторинг довів 

ефективність програми – обізнаність учнів істотно зросла. Школа – одне з 

найвдаліших місць для профілактики, адже вона охоплює більшість дітей і 

молоді до 18 років і дає можливість здійснити вплив на дитину ще до того, як 

у її житті виникнуть реальні ризики та проблеми. До кінця 2006 року в рамках 

проекту планується підготувати ще 300 учителів. 

На засіданні прес-клубу жваво обговорювали роль медіа-ресурсу в пропагандіі 

здорового способу життя, у боротьбі проти соціальних лих. 

– Для пропаганди здорового способу життя треба поєднати громадську і 

державну ініціативу, і тут, звичайно, без засобів масової інформації не 

обійтись, – сказав генеральний директор телекомпанії ICTV Олександр 

Богуцький.– Але приватним ЗМІ ніхто не може диктувати умови, ініціатива 

повинна йти від них. Наша компанія також активно висвітлює питання 

ВІЛ/СНІДу в соціальній рекламі і в сюжетах журналістів. А щодо алкоголю і 
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тютюну, то ідеологію суспільства потрібно змінювати на всіх рівнях... Бо 

сьогодні підлітки, на жаль, мають можливість купити цигарки та спиртні напої, 

хоча законодавчо їх продаж неповнолітнім заборонений. 

Як бачимо, урядові й неурядові організації важко звинуватити в бездіяльності. 

Але поки що зупинити поширення епідемії не вдалося. Лишається шукати нові 

форми боротьби з ВІЛ/СНІДом і вдало використовувати вже набутий досвід. 

Дмитро ШУЛІКІН. “Голос України” № 65 (3815), 8 квітня 2006 року, с. 13. 
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РЕПОРТАЖ 

Текст 16 

«Хотів бути священиком, а став… наркоманом» 

 Івано-Франківський благодійний християнський  фонд «Солідарність» вже 

чотири роки поспіль обмінює людям, що вживають наркотики, використані 

шприци на чисті. Обмін відбувається в офісі, на спеціальних виїзних точках та в 

приватних квартирах. Ті, хто працює на виїзді, називаються аутріч-

працівниками. Кореспондент «ГПУ» разом з ними побувала на одному із 

маршрутів.  

Об 11-ій годині на авто з  написом «Солідарність» приїжджаємо в район 

Позитрону – спальної частини міста. За кермом – 33-річний Юрій Каглійчук. 

На задньому сидінні – целофанові пакунки з чистими шприцами, 

презервативами, бинтами і мазями для лікування ран. Припарковуємося 

неподалік ґенделика, в якому вже зранку зависають місцеві п’янички.  

- На кожній точці я стою зо дві-три години, - каже Юрій. – По товар 

присилають когось одного із наркоманської тусовки. За день може прийти 

20 осіб. У п’ятницю їх завжди більше – набирають шприців на всі вихідні. 

Ми даємо стільки стерильних, скільки вони приносять використаних. 

Дехто навіть збирає шприци на вулиці. Потім спалюємо їх у доменній печі. 

Через півгодини з’являється молодий чоловік невисокого зросту у темно-

коричневій старій шкірянці. Кілька разів оглядається, похитуючись, підходить 

до машини і сідає до салону. 30-річний Володимир погоджується розповісти 

свою історію. 

- Я належав до «золотої молоді», - пригадує чоловік. – Крав ще зі школи, тож 

гроші водилися. У моєму дворі всі пацани кололися. Знаєш, а я мріяв стати 

священиком… - скляними очима дивиться мені у вічі. - Закінчив чотири курси 

духовного вищого навчального закладу, а далі – не зміг. У мене досі борються 

дві залежності – одна тягне до Бога і до церкви, а інша – до горілки і 

наркотиків. Остання – сильніша. 
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Знайомі його називають Святим. Володимир втратив сім’ю та роботу. На 

запитання, за що живе і купує наркотики, каже, що виграє в автоматах. На ширку 

та 100 грам вистачає. Інколи підробляє на будівництві. Сім років живе з вірусом 

імунодефіциту. Має 19 хронічних хвороб та інвалідність.   

- Це насправді страшно – знати, що ти скоро помреш, - відвертається і дивиться 

у вікно. - Щоранку встаю і думаю – ще день, ще один день. От сьогодні я з тобою 

говорю, а завтра мене може не стати.         

- Як сприймаєш акцію з обміном шприців? - запитую.  

Володимир довго дивиться на мене, мовчить, потім відводить погляд і нарешті 

відповідає:           

- По-різному… Інколи розумію, що ви робите добру справу – намагаєтесь 

запобігти розповсюдженню СНІДу. А деколи майже ненавиджу вас. Ви ж таким 

чином підтримуєте таких як я, підтримуєте наркоманів! Інколи я хочу 

«зіскочити», але ви принесете чистий шприц – і я знову колюсь.  

- Ви мене все одно не зрозумієте, - кидає на прощання і виходить. 

За 2 години до Юрія підійшли ще двоє молодих чоловіків і одна дівчина. 

Наступного дня з 43-річною аутріч-працівницею Ольгою навідуюся до 

однокімнатної наркоманської квартири, що розташована на першому поверсі 

п’ятиповерхівки майже у центрі міста. Її донька – теж наркоманка, тож жінку не 

бояться впускати додому. Двері відчиняє худенька жінка з землистим кольором 

обличчя у світлих джинсах та сірому светрі. Представляється Наталею. Ольга 

залишає мене одну і поспішає на інші точки. У квартирі простенькі шпалери, 

старі фіранки. У кімнаті тільки найнеобхідніше – ліжко, шафка та стіл. На кухні 

– дешева стіночка радянського зразка. Стійкий їдкий запах вказує, що тут варять 

ширку. 

- Я тут у подруги живу. Вона з чоловіком кудись пішла, - каже 36-річна жінка. 

Пригощає розчинною кавою «Якобс». 

Розповідає, що стала наркоманкою ще в 17 років. Школяркою закохалася у 

крутого хлопця–наркомана. Він і присадив. Двічі виходила заміж за наркоманів. 

6 років відсиділа за вживання ширки. Опинившись на волі, взялася за старе. 
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- Мама вигнала з дому і я пішла по колишніх дружках. На роботу влаштуватися 

неможливо. Менти давно паспорт забрали і не віддають. Та й кому ми, 

наркомани, потрібні? Нас же за кілометр упізнати можна.  

На життя і наркотики Наталя заробляє проституцією.  

Жінка береться за приготування саморобної ширки. Ставить на вогонь 

почорнілий із середини емальований кухлик. Вкидає туди загорнуте у брудну 

марлю маковиння. Коли усе готово, набирає у вже користований власний шприц 

темно-буру речовину і бовтає перед моїми очима. Поспішаю покинути 

помешкання. 

На прощання жінка застерігає: 

- Ніколи не пробуй цієї гидоти. Скажи усім, що наркотики – це біда. Я хочу стати 

нормальною людиною, але не можу через них. У мене ростуть дві доньки. Я їм 

сказала: побачу, що хтось з них бодай «травку» потягує – вб’ю, і рука не 

затремтить. Бо так, як мучаться з нами наші батьки – не дай, Боже, нікому!   

Ірина КОПИСТИНСЬКА, 2005 рік, «Газета if.ua» 

Текст 17 

”Три дні сиділи на стриху з котами, псом і курами” 

Родина Швеців із села Підпечари Тисменицького 

району на Івано-Франківщині перечікували повінь на 

даху старого цегляного будинку. Їхній дім затопило на 

півметра.  

— Узяли із собою нагору відро води і каструлю з супом. Хліба і мінералки потім 

човном привезли рятувальники, — розповідає 39-річна Cвітлана Швець. — 

Забрали трьох котів, пса, курей. Понакидали всякого шмаття і так спали. Котам 

надерли газет і зробили туалет. А пес так злякався, що навіть не ходив по-

великому три дні. А ми у відро справлялися та й на вулицю у воду все виливали.  

Хата Світлани Швець постраждала найбільше в селі. Вода у дворі сягала по 

плечі.  
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На подвір’ї сушаться куртки, штани, сорочки. Одяг розвішано на стільцях, 

дошках, на собачій буді. Усе в піску й болоті. Поряд — напівавтоматична 

пральна машина ”Део”.  

— 2008-го ми втратили все — пральку, холодильник побило, меблі мусіли 

повикидати, 10 курок потопилися. Усе пішло за тою водою. І роботу втратила — 

хазяйка на базарі знайшла нову продавщицю. Чоловік Василь — будівельник, 

перебивається тимчасовими заробітками. Цього разу встигли хоч щось поховати 

на стрих, — каже Світлана. Вилазить дерев’яною драбиною на дах і відчиняє 

дверцята.  

— Отут ми й сиділи безвилазно три дні — від неділі до вівторка. У хату 

перебралися ночувати в суботу. Там було стільки намулу, піску.  

У хаті Швеців дві кімнати. На кухні з-під стелі звисають дроти з розетками. 

Господиня каже, що боїться їх умуровувати всередину, щоб не позамикало. У 

кімнаті, яка колись була вітальнею, замість підлоги — слизьке болото. Зверху 

кілька дощок ведуть до спальні. У кутку скручені доріжки, стоїть монітор від 

комп’ютера. У стіні тріщина завширшки у три пальці. Два роки тому оселю 

частково полагодили, та цьогорічний новий паводок звів зусилля нанівець.  

— Нам тоді дали 40 тисяч допомоги. Сказали, що має стати на все. А ми ж одну 

стіну повністю перебудовували, бо валилася від дотику. Свої гроші докладали, 

все одно не вистачило, підлогу в кімнаті не поставили, — хапається за голову 

Світлана. 

У хаті сиро, хмарами літають комарі. На ліжку велика миска з почищеною 

картоплею.  

— Якби не люди, не знаю, щоб і робила, — розводить руками господиня. — В 

одної позичила грошей на хліб, інша картоплі старої дала. Помащу смальцем, 

накришу зеленої цибулі, так і пообідаємо. Про сметану чи майонез і не мріємо. 

М’яса більше тижня не бачили. А у мене ж чоловік і два дорослі сини: Ігорю — 

19, Максимові — 15. Усі запаси в підвалі пропали, там досі вода.  

Каже, що ніхто з влади за ці дні не прийшов поцікавитися, як вони.  
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— Сусіди бачили репортаж про наше село по СТБ. То казали, щоб нашому 

сільському голові язик був відсох таке говорити — так у нас усе добре, а про те, 

що хати підтоплені, — ні слова. А я знаю мінімум сім хат, які затопило.  

2008-го Швецям обіцяли збудувати новий дім.  

— Але документи у районі загубили, і так ми ніц не дочекалися. Знаєте, що вони 

мені в акті написали? Що хату поїли терміти, — сердито трясе документами.  

Швеці з радістю продали б оселю. Сім’я переїхала сюди 2003-го з Тлумацького 

району. Купили її з городом за $4,5 тис.  

— Зараз такі хати коштують по 15 тисяч. Але ж не хочеться комусь таке 

нагиляти, — знизує плечима. — Самі настраждалися, не дай Бог комусь. Ми би 

вже її просто лишили, якби нам іншу ділянку дали.  

У серпні Світлана планує їхати до Польщі — заробляти на новий дім.  

Ірина Копистинська, «Газета по-українськи» 

Текст 18 

“Тепер легше дихати. Тепер буде Україна”: як мешканці Херсонщини 

пережили шість місяців російської окупації 

написано Іван Антипенко   

 

Осіннє лагідне сонце пригріває із високого синього неба. Побита роками і війною 

дорога веде на Південь. На узбіччі — руді металеві покручі серед сухої трави. 

Колись вони були військовою технікою “другої армії світу”. Обабіч — іще 

більша кількість цивільних автівок, викрадених росіянами в місцевих. Машини 

https://grnt.media/author/ivan-ant/
https://grnt.media/wp-content/uploads/2022/10/khe1200.jpg
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помальовані “зетками”. Довкола пил. Багато пилу. Ми їдемо у звільнені від 

російської навали села Херсонської області. 

Підрозділи Збройних Сил України, Національної гвардії та інших сил оборони 

ретельно й довго готували цю операцію. Під час успішного контрнаступу на 

початку жовтня вдалося звільнити низку населених пунктів у Бериславському 

районі. Золота Балка, Гаврилівка, Новоолександрівка, Українка, Біляївка, 

Нововоскресенське, Хрещенівка, Архангельське… 

Поки Збройні Сили продовжують рух на Південь, у бік Берислава і Херсона, 

мешканці відвойованих територій намагаються вирішити нагальні проблеми, 

спричинені в їхніх домівках росіянами. Людям допомагають 

військовослужбовці, волонтери, поліція, влада — які повертаються разом з 

українським стягом. 

Журналіст медіа ҐРУНТ відвідав мешканців Херсонщини, які пережили сім 

місяців російської окупації. 

 

Фото – Іван Антипенко 

https://grnt.media/wp-content/uploads/2022/10/img_7170.jpg
https://grnt.media/wp-content/uploads/2022/10/img_6836.jpg
https://grnt.media/wp-content/uploads/2022/10/img_7176-1.jpg
https://grnt.media/wp-content/uploads/2022/10/img_6795-scaled.jpg
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“Найбільше запам’ятався обстріл на день народження. У цей день звільнили 

наше село” 

Дорога йде понад Дніпром. Ми спускаємось до Гаврилівки. За Осокорівкою 

минаємо славнозвісний пам’ятник херсонському кавуну. Для кожного, хто чекав 

деокупації Херсонщини, коротка фотосесія на фоні монумента — обов’язкова. 

Обстріляний і пошматований осколками він став символом вільної Херсонщини. 

Символом, за який віддали життя багато українських воїнів. 

Фото – Іван Антипенко 

Випадково минаємо потрібний поворот і ледь не доїжджаємо до села Дудчани, 

де якраз тривають перестрілки із російськими військами. Про активні бої 

свідчать стовпи чорного диму на горизонті. Над окупованим лівим берегом 

удалині — кажуть, за кількадесят метрів — помічаємо ворожий літак, що нарізає 

білі смуги за чітким маршрутом. Можливо, розвідник. 

У Гаврилівці люди чекають делегацію на чолі з головою Херсонської обласної 

військово-цивільної адміністрації Ярославом Янушевичем. Волонтери везуть 

гуманітарну допомогу. Селяни сповнені й радості, і гіркоти водночас. Чекають, 

коли відновлять електропостачання, налагодять хід транспорту. Хтось критикує 

владу, бо “довго їхали”. Просять розв’язати проблеми з роботою, забезпечити 

пенсіями та іншими соціальними виплатами. 
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Фото – Іван Антипенко 

При дорозі біля зібрання людей сидить хлопець. “Найбільше запам’ятався 

обстріл на день народження. У цей день звільнили наше село. Вийшов такий 

подарунок для мене”, — каже мені 12-річний Єгор Климчук. 

Попри юний вік, Єгор серйозно й чітко розповідає, як йому жилося останні пів 

року. Небагатослівний. Каже: був удома, нікуди не виїжджав, допомагав мамі на 

господарстві. 

Матір хлопця Тетяна Климчук розповідає, що росіяни в селі базувалися 

переважно в спорожнілих будинках. Самі селяни намагалися з окупантами не 

контактувати. 

“За ці місяці постійно чули вибухи. Боялися. На щастя, руйнувань тут не дуже 

багато. Шкода училище (Гаврилівське професійно-технічне училище було 

зруйноване під час обстрілів, — Ред.). До відсутності світла можна звикнути. А 

от психологічно — важко. Ти думаєш: виживеш чи ні? Прийдуть до тебе? Коли? 

Але ми знали, що все повернеться. Як це, щоби нашу Україну, нашу Херсонщину 

не звільнили?!”, — ділиться Тетяна. 

“Мамочка, я за 50 кілометрів від хати, не плач, скоро приїду по цибулю” 

У чорній хустині серед односельців стоїть Марія Бриляк. Жінка розповідає про 

свого сина. Не стримує сліз. Євгеній воював із 2014 року на Донбасі; після 

початку широкомасштабного вторгнення став на захист свого дому в складі 24-

ої окремої механізованої бригади імені короля Данила. 

https://grnt.media/wp-content/uploads/2022/10/img_7131-1-scaled.jpg
https://grnt.media/wp-content/uploads/2022/10/img_6625-1-scaled.jpg
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Марія Бриляк Фото – Іван Антипенко 

Євгеній неодноразово обіцяв мамі, що звільнить рідну Гаврилівку від окупантів. 

І за це віддав своє життя — загинув у херсонських степах поблизу Костромки в 

бою з росіянами. Жені було 34 роки. 

“Він уже поряд був. Дзвонив, казав: “Мамочка, я за п’ятдесят кілометрів від хати, 

не плач, скоро приїду до батька по цибулю…” Шуткували так. Він був 

командиром кулеметного взводу. Росіяни нарвалися на їхні позиції. 

Розповідають, що двох він одразу поклав, а інші обійшли ззаду й розстріляли”, 

— пані Марія кожне слово промовляє з болем. 

Марія Акимівна переконана: росіяни навмисно прийшли нас вбивати. Вона 

ніколи не пробачить загарбникам своєї втрати. 

“Кажуть, що вони не знали, куди йшли, не хотіли вбивати… Брехня! Вони 

прийшли нас знищити! Для них не хвате котлів, щоби варитися в пеклі, не хвате 

котлів наших материнських сліз!.. Тільки через 10 днів я змогла поїхати на 

могилу сина. Люди навіть співчуття не могли висловити, тільки стискали мене 

за руку. Усім нашим хлопцям я кажу: гребіть їх аж до Росії або нехай тут і 

ляжуть”, — каже крізь сльози жінка. 

“Нам сказали, що наш хлопчик у Придніпровському. А нашого хлопчика 

вже не було” 

Родина Ніни Устянівської у квітні пережила біду: російські солдати розстріляли 

в Гаврилівці внука, 16-річного Михайла. 

“Сказали, що привезуть гуманітарку. Він у нас був хлопчик слухняний, каже: я 

піду бабусину і свою заберу. Вони тільки з другом вийшли в центр, до магазину 

— і тут росіяни на бетеерах заїхали, почали стріляти. Не знаю чому. Діти 

злякалися, стали бігти в сусідський двір… Нам сказали, що наш хлопчик у 

https://grnt.media/wp-content/uploads/2022/10/img_6662.jpg
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Придніпровському, а нашого хлопчика вже не було”, — ділиться горем пані 

Ніна. 

Пізніше родині довелося перейматися ще й тим, щоби забрати в окупантів тіло 

хлопця. 

“Наступного дня ми зв’язалися з комендантом із Берислава — був такий Сурен 

там. Боялися, щоби вони його у воду десь не викинули, щоби можна було 

похоронити по-людськи. Він сказав: приїжджайте, ми вам хлопця віддамо. 

Дякуючи нашому священнику ми змогли поїхати в Каховку, забрати й 

похоронити Мішу”, — говорить бабуся вбитого хлопця. 

Окупанти спочатку виправдовувалися, що цілили по якійсь вогневій позиції 

українських снайперів. Хоча на той момент село вже було окуповане півтора 

місяці. 

“Наше завдання — нагодувати людей” 

У Новоолександрівку підрозділи ЗСУ та Національної гвардії зайшли у перших 

числах жовтня. Нищівних зіткнень тут не було — руїн від обстрілів порівняно 

небагато. Проте проблем вистачає: електрика, вода, транспорт, наповнення 

крамниць, скраплений газ. Новоолександрівка — центр громади. 

“Щодо відновлення електроживлення — ситуація важка. Працює кілька бригад. 

З Дніпропетровської та Миколаївської областей заходить чотири лінії, їх зараз 

піднімають. Одна бригада йде на Нововоронцовку, там у лікарні ми вже подали 

світло. Друга — на Високопілля. Також працюємо в напрямку Нової Калуги з 

Миколаївської області”, — розповідає селянам голова Херсонської ОВА Ярослав 

Янушевич. Його з усіх боків обступають люди. Якраз під час розмови чуємо 

“виходи” нашої артилерії десь з околиць. 
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Фото – Іван Антипенко 

Голова адміністрації каже, що ситуацію ускладнили масові ракетні удари по 

електрогенеруючих підприємствах на Заході України. Бригади енергетиків із 

західних регіонів мали приїхати допомогти мешканцям Херсонщини, але їм 

довелося залишитися у своїх областях, аби ремонтувати завдані Росією 

пошкодження. Працюють і вдень, і вночі. 

Чиновника закидують запитаннями про пенсії та соціальні виплати. Янушевич 

терпляче пояснює, хто на яку допомогу може розраховувати, як її отримати. 

Обіцяє, що гроші будуть і на банківських картках, і в готівці. 

Фото – Іван 

Антипенко 

У забезпеченні продуктами харчування, засобами гігієни й медикаментами 

допомагає низка волонтерських об’єднань та добровольці, зокрема, “100 % 

Життя”, UNICEF, World Central Kitchen. 

“Наше завдання — нагодувати людей. Чим більше, тим краще. Я сам місцевий, з 

Великої Олександрівки, дороги знаю. У деяких селах справжня біда. Усе 

зруйновано, а люди в підвалах сиділи. Ми спочатку їх шукали, думали, нікого 

нема”, — розповідає волонтер World Central Kitchen Андрій Власенко, 

показуючи набір продуктів у великому білому пакеті. 
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“Їхні лиця надоїли. Відраза до них” 

Чоловік на інвалідному візку запалює цигарку. Поруч із ним песик. Леонід 

Дикуха, мешканець Новоолександрівки, розповідає: за собакою попросила 

погледіти сусідка, коли виїжджала із села. 

Пан Леонід радіє українським військовослужбовцям. Він чекав на них із 

найпершого дня окупації. Посміхається до солдатів, як до рідних. Його старший 

син — зараз на фронті. 

“Їхні лиця надоїли. Чесно кажу, відраза вже до них. Їздять машинами по селу, 

вимахують руками, а у відповідь із ними й вітатися не хочуть, — ділиться Леонід 

Андрійович. — Чого бракувало? Та в селі якось трималися. А от цигарки 

“стріляв”. Грошей не було. Росіяни своїм роздавали в обмін на паспортні дані. 

Але для них у мене документів немає. Для України є, а для них – немає. І 

гуманітарку їхню теж не брав”. 

День звільнення Новоолександрівки Леонід Дикуха пам’ятає добре. Згадує, як 

усю ніч слухали “стрілкотню”. “Наступного дня нам кажуть — прийшли! Ми 

вискочили, а тут уже машини заходять”, — каже чоловік і з задоволенням 

випускає черговий клубок білого диму. 

Розповідає, як односельці берегли українські прапори, скинуті росіянами. “Люди 

його забрали, а зараз знову вивісили. Наші прийшли. Тепер дихати легше стало. 

Тепер буде Україна”, — посміхається Леонід Андрійович. 

“Вашего мужа больше не ждите, его задушил украинец” 

Окупанти влаштовували “полювання” на колишніх військовослужбовців, 

працівників українських правоохоронних органів, активістів, а також на 

місцевих старост, які не хотіли з ними співпрацювати. 

Олена Ковалик із Миролюбівки шукає тіло свого чоловіка Олега. Він був у 

теробороні й передавав дані про загарбників Збройним Силам України. Від 

полонених, яких тримали разом із чоловіком у школі в Біляївці, знає, що Олега 

росіяни закатували 9 квітня. Відтоді про нього — жодної звістки. 

“Вони потім приїхали до мене додому і сказали: “Вашего мужа больше не ждите, 

его задушил украинец”. Але я знаю, що це брехня. Це вони його закатували. Інші 

http://onlinecorrector.com.ua/%D1%97%D1%85-%D1%96-%D1%97%D1%85%D0%BD%D1%96%D0%B9


33 

 

хлопці розказували, як над ними знущалися: підводили струм до тіла, заливали 

йому рідину для омивача…”, — Олена заплющує мокрі від сліз очі й додає: 

“Вибачте, я не можу про це більше говорити, дуже тяжко”. 

Жінка сподівається, що їй допоможуть знайти тіло Олега, написала офіційне 

звернення до поліції. 

“Вбили теля, задні ляжки забрали, і машину теж” 

У кожному звільненому селі люди наввипередки розповідають, як росіяни 

грабували місцеве населення. Особливий попит серед окупантів був на побутову 

техніку і транспорт. 

Фото – Іван Антипенко 

У Нововоскресенському підходжу до чоловіка, що сидить за кермом мотоблока. 

Починаю розмову з питання, як жили в окупації. Володимир Яровий відрізає: 

“Нічого хорошого. Ні світла, ні води”. 

“Машини забирали, трактори, пральні машинки, коври. Їдуть, як із базару — 

коври з вікон сторчать. У когось мотоцикл, у кого велосипеди ледь не 

позабирали, — розповідає Володимир, нахилившись із водійського сидіння в 

камеру мого смартфона. — Прийшли, кажуть: “Треба машина”. А люди не дають. 

Вбили теля, задні ляжки забрали, машину теж. І бичка, і машину”. 

Одній мешканці в селі росіяни в’їхали своєю БМП прямо в будинок. І ще 

повалили кілька електроопор. “Зараз люди повиходили, ожило село, а то ж не 

було нікого, по хатах сиділи, боялися. То там прихід, то там”, — каже 

Володимир. Він сподівається, що тепер правоохоронці покарають тих, хто 

допомагав росіянам. 

У селі зруйновано школу, будинок культури, приватні садиби. 

https://grnt.media/wp-content/uploads/2022/10/img_6854.jpg
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Віктор Іщук розповідає: він сам був свідком, як окупанти викрадали 

сільгосптехніку, автомобілі, меблі. “У мене нічого не забрали. Тільки дві корови 

снарядами вбило… Хотіли машину, мотоцикли. Але все було зламане, то не 

взяли, оминуло. Та й ховали ми, закопували все. Телефон он тільки недавно 

дістав. По селу ходили без нічого, бо могли просто зупинити й забрати. Навіть 

гроші з кишені могли взяти”, — пригадує Віктор. 

Місцевих мешканців окупанти ще і змушували ремонтувати техніку. Хоча були 

й ті, які людям великої кривди не робили, “відбували номер” і навіть давали якісь 

продукти, зізнаються селяни. 

“Це українці, з “ДНР””, — гадає Віктор. 

https://grnt.media/reportage/yak-meshkanczi-hersonshhyny-perezhyly-shist-

misyacziv-rosijskoyi-okupacziyi/ 

Відеорепортаж 

- "Лікарня заповнена вщент". Репортаж із франківського медзакладу, де 

лікують хворих на COVID-19 

https://www.youtube.com/watch?v=01WFoXhLSh0  

- Репортаж із стихійних ринків Івано-Франківська 

https://www.youtube.com/watch?v=Jk9z1St5Y3E 

- Перетворюють легковики на баггі для військових. Репортаж з 

коломийської майстерні 

https://www.youtube.com/watch?v=AVGkCnLqHCc 

Радіорепортаж 

Франківські "Romeo & Juliet": історія двох чистих душ в постапокаліпсисі. 

РадіоДень by УКРАЇНСЬКЕ РАДІО Карпати | Mixcloud  

 

 

https://www.youtube.com/watch?v=01WFoXhLSh0
https://www.youtube.com/watch?v=Jk9z1St5Y3E
https://www.youtube.com/watch?v=AVGkCnLqHCc
https://www.mixcloud.com/Karpaty/%D1%84%D1%80%D0%B0%D0%BD%D0%BA%D1%96%D0%B2%D1%81%D1%8C%D0%BA%D1%96-romeo-juliet-%D1%96%D1%81%D1%82%D0%BE%D1%80%D1%96%D1%8F-%D0%B4%D0%B2%D0%BE%D1%85-%D1%87%D0%B8%D1%81%D1%82%D0%B8%D1%85-%D0%B4%D1%83%D1%88-%D0%B2-%D0%BF%D0%BE%D1%81%D1%82%D0%B0%D0%BF%D0%BE%D0%BA%D0%B0%D0%BB%D1%96%D0%BF%D1%81%D0%B8%D1%81%D1%96-%D1%80%D0%B0%D0%B4%D1%96%D0%BE%D0%B4%D0%B5%D0%BD%D1%8C/
https://www.mixcloud.com/Karpaty/%D1%84%D1%80%D0%B0%D0%BD%D0%BA%D1%96%D0%B2%D1%81%D1%8C%D0%BA%D1%96-romeo-juliet-%D1%96%D1%81%D1%82%D0%BE%D1%80%D1%96%D1%8F-%D0%B4%D0%B2%D0%BE%D1%85-%D1%87%D0%B8%D1%81%D1%82%D0%B8%D1%85-%D0%B4%D1%83%D1%88-%D0%B2-%D0%BF%D0%BE%D1%81%D1%82%D0%B0%D0%BF%D0%BE%D0%BA%D0%B0%D0%BB%D1%96%D0%BF%D1%81%D0%B8%D1%81%D1%96-%D1%80%D0%B0%D0%B4%D1%96%D0%BE%D0%B4%D0%B5%D0%BD%D1%8C/
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ІНТЕРВ’Ю 

Текст 19 

"Українське кіно ще 2-3 роки після перемоги "зализуватиме" свої рани" — 

Ірма Вітовська 

 ЕКСКЛЮЗИВНО 

В українському прокаті стартувала українсько-італійська комедія "Коза 

Ностра. Мама їде". Головну роль у ній зіграла заслужена артистка України Ірма 

Вітовська. Суспільне розпитало акторку про фільм, кіно як терапію, мистецтво 

у час війни та волонтерську діяльність. 

В інтерв'ю для проєкту "Фантастичні українці" від Українського 

культурного фонду ви сказали, що є кіно, яке треба подивитися і змінитися, 

а є кіно, яке треба подивитися і підняти собі настрій. "Коза Ностра. Мама 

їде" — це яке кіно? 

— Це якраз інше кіно — для підняття настрою. Ми потребуємо таких жанрових 

стрічок. Це кіно — для широкого загалу, з яким у нас останнім часом стало все 

добре. "Памфір", "Я і Фелікс", "Клондайк", "Бачення метелика" — це фільми 

останньої декади, які тільки будуть прямувати до глядача. Те жанрове кіно — 

якраз про розваги. Питання залишається в кількості та якості, тому що ці фільми 

покликані на широку аудиторію. Отже вони мають на меті не тільки зміст, а й 

емоцію, враження, картинку, певну атракцію. 

Відповідно, якщо у нас "вистрілювали" перші комедії, то їхні продовження 

ставали гіршими. Хоча теж мали свого глядача. Як би мені не було шкода, що 

такого глядача у нас більше, ніж того, який би подивився перелічені мною на 

початку фільми. На жаль, це — така данина — інтелектуальний глядач, який має 

смак, інші цінності й запит на мистецький продукт, ніж просто глядач. 

Чи можемо говорити, що у час війни стрічок для підняття настрою люди 

потребують більше? 
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— Як говорить історія, — так. Перша і особливо Друга світова війна, бо там було 

більше кінопроцесу. На досвіді мюзиклів та фільмів про любов ми бачимо, що 

первинні потреби людини — це дружба, кохання та гарна музика. Потреба в 

ілюзії сховатися від жахливої реальності в красиву картинку зростає. Відповідно, 

ми нічим не відрізняємося — людина залишається такою ж. Нам хочеться 

сховатися на три години у світ, де немає війни. 

Це — як терапія. Особливо вона потрібна тим, хто перебуває в дуже довгому 

стресі, хто дуже наляканий. Особливо хлопцям для перезарядження, адже вони 

весь час на стресі у великій мобілізації та концентрації. Зараз їм не варто 

дивитися кіно, яке потребує осмислення. Їм нема коли. А от такі фільми 

дозволять бійцям трошки відпочити, відійти, розслабитися. Тимчасово 

переміщеним людям, які теж стресують, це також потрібно. 

Але є і фільми, які працюють над нашим духовним та інтелектуальним ростом. 

Ті фільми теж потребують свого глядача, який перебуває більше в тилу. Я 

вважаю, що Франківськ, як місто, не настільки травмований, як Краматорськ чи 

Харків. Тому фільми, які підіймають інтелектуальний рівень, мають бути тут у 

прокаті. Це має бути як правило — ходити на них, щоб зростати у своїх смаках. 

Кіно "Коза Ностра. Мама їде" знімали у 2020 році. Якби зйомки на той час 

не завершилися, а продовжилися б після повномасштабного вторгнення РФ 

в Україну, чи змінилися б смислові вектори в сценарії? 

— Я думаю, що зараз ця картина не відбулася б. По-перше, більшість 

українських колег воюють на фронті. Це ж — не тільки про актора та режисера, 

у кіно залучений великий департамент. У нас дуже багато колег, які взяли зброю 

і воюють. І загинуло багато людей з української кіноіндустрії. Війна триває з 

2014 року. Просто вона була локальна. І все-таки більшість українців жили, 

змирившись із тим, що це — ненадовго. 

І фільм не тільки український — пітчинг та ініціатива втілити його — італійська. 

Нашою була пропозиція, ідея та сценарій. Гроші тут італійські, пітчинг виграний 

у Римі. Треба говорити, що це — перша міжнародна картина, і я — перша акторка 

міжнародного комерційного кіно в головній ролі. Це — прецедент і інцидент 
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водночас. Назвіть мені фільми, які б фінансувалися західною стороною й Україна 

там виграла пітчинг з українським актором чи акторкою в головній ролі. Я такого 

ще не бачила. 

Запрошений режисер Джованні Дота вирішив це зафільмувати та погодився на 

таку роботу. Кіно не стало фестивальним чи для вузького кінопоціновувача, а 

стало насамперед для великої аудиторії. І сьогодні ця велика аудиторія покаже, 

чи підходить їй цей фільм. 

Скільки таких фільмів зараз не відбудеться через економічну та політичну 

ситуацію в країні? 

— Не знаю, чи нові фільми будуть запущені. Мабуть, якась дуже дозована 

кількість, але буде. Адже кінопроцес не може зупинитися, оскільки це — велика 

кількість людей, які працюють, як і в будь-якій галузі. Єдине, що обсяги будуть 

менші. 

Ми закінчили зараз зйомки картини, яку я ще не можу оголосити. Але цей фільм 

— один з минулих переможців пітчингу, що увійшов у процес підготовки перед 

війною. І зараз картини, які входили у війну, мають бути запущені цього року. Їх 

завершують і намагаються реалізувати, якщо дозволяє кошторис. 

Ми не можемо забрати економічне розуміння тих можливостей, які були до 

вторгнення і є сьогодні. Тому, власне, печально все. Я гадаю, що кіно ще 2-3 роки 

після перемоги "зализуватиме" свої рани, як і будь-яка креативна галузь. 

Якого кіно потребуватимуть українці після перемоги: фільми для настрою 

чи ті, які дозволять оплакувати все, що відбувалося? 

— Головне — щоб кіно йшло від серця автора. Дуже не хочеться, щоб одразу 

експлуатувалася тема нашого геноциду, який відбувається. Тому потрібен час на 

переосмислення. Спілберг знімав "Список Шиндлера" через 15 років після того, 

як отримав сценарій. До того Роман Полянський відмовився від нього, бо його 

мама загинула в гетто. Відповідно, з Бучею, Ірпінем, Ізюмом — те, що ми зараз 

відкриваємо і ще будемо відкривати на кожній звільненій території, — на цьому 

не можна "хайпувати". 
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Недостатньо і акторів, які зможуть втілити цей досвід. Ті, хто з фронту прийдуть 

(у нас дуже багато таких акторів), от вони і зніматимуться у таких картинах. Їм 

буде легше, це справді виглядатиме органічно. 

Це допоже подолати травму чи навпаки — згенерує нові неврози? 

— Нещодавно, у 2020 році, вийшла картина "Куди ти йдеш, Аїдо?" про 

югославський конфлікт. Подивіться, скільки пройшло після війни, практично 20 

років. Тобто проходить ось це переосмислення. Я думаю, що це надовго у нас 

буде. Ми повертатимемося і повертатимемося. Гадаю, що для такої страшної 

історії, яка стосується Бучі та Ізюма... От нещодавно ідентифікували все-таки 

Володю Вакуленка. Ми сподівалися, що він виживе. Активіст, волонтер, дитячий 

письменник — і от нам прийшов номер його могили. Підхід до таких речей 

потребуватиме довгих десятків років. 

Про волонтерську діяльність — не ту, якою ви займаєтеся все життя, а саме 

після початку повномасштабного вторгнення РФ в Україну. Як змінився її 

вектор? 

— До великої війни логічно, що це була армія — бо вона була гола, боса, і ми всі 

намагалися допомагати, хто чим може. Особливо це були госпіталі. 

Зараз, після вторгнення, ми щось подібне відчули, коли не тільки держава 

займається, а й люди так само почали. Бо велика кількість хлопців та дівчат — 

треба їх одягнути, озброїти. Відповідно, ці запити виросли. 

Але я все-таки повертаюся часто до проблем паліативно-хоспісної своєї історії. 

Коли було вторгнення, ми, звичайно, багато медичного матеріалу одразу 

перекинули туди, куди відправляли евакуйованих. 

Які ще запити? Ми родиною заснували й відкрили фонд — це скоріше фонд не 

для збору грошей у людей на певні потреби, а для внесків. Наші друзі — це таке 

коло людей, які в нього перераховують, а також наші певні гонорари або 

заощадження ідуть в цей фонд. 

Чи страждає зараз волонтерський фронт паліативної допомоги через те, що 

збільшилися ресурси й потреби саме на військовому фронті? 
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— Наскільки я знаю, велику частину потреб евакуйованих дітей західні країни 

взяли на себе, за що ми їм дуже дякуємо. У нас дуже багато дітей вивезли, і 

конкретно я долучалася до евакуації людей, яких прийняли в клініки Європи. І 

ми їм вдячні за те, що хоча б це нам полегшилося, і ми можемо робити більше 

для військових. 

Чи хотіли б ви долучитися до стрічки, яка буде присвячена перемозі 

України? 

— Не знаю, не можу сказати. Я не дивлюся на тему. Я дивлюся на якість 

продукту, сценарію та історії. Історія — це найголовніше. Хороший сценарій. 

Про що? Це вже другорядне: чи це буде про якусь героїню, чи це буде про 

"Азовсталь", чи це буде про людину, яка починає спочатку, чи це взагалі буде 

про людину, для якої війна далеко, і вона живе, чекає та боїться. Чи це взагалі 

буде не про війну, а намагання уникнути її та втекти від неї. Чи це буде про 

людину, яка виїхала у перші дні і все у неї склалося, але її трошки муляє від цих 

постійних страждань, як страждають всі наші порядні люди, які виїхали, і мають 

сором постійно за те, що інші тут лишилися. Виїхали вони через певні обставини, 

і я ніколи не засуджую. Головне, щоб вони виходили на мітинги й вкладалися в 

Україну, і боролися за неї там. А от люди, які виїхали, тішаться собі і живуть, 

попиваючи пиво, врятувавши свої дупи, і їм абсолютно байдуже на те, що тут 

відбувається, — такі люди, як на мене, краще б і не поверталися. 

Діана Яців, Ілона Шевченко, https://suspilne.media/329366-ukrainske-kino-se-2-3-

roki-pisla-peremogi-zalizuvatime-svoi-rani-irma-vitovska/ 

Текст 20 

"Заява від усього мого серця". Інтерв'ю італійця, що вибіг на поле під час 

гри ЧС-2022 з закликом врятувати Україну 

 ЕКСКЛЮЗИВНО 

Сергій ЗахарченкоЄвгеній Каранов 

Ексклюзивне інтерв'ю Суспільне Спорт з Маріо Феррі. 

https://suspilne.media/author/diana-aciv/
https://suspilne.media/author/ilona-sevcenko/
https://suspilne.media/329366-ukrainske-kino-se-2-3-roki-pisla-peremogi-zalizuvatime-svoi-rani-irma-vitovska/
https://suspilne.media/329366-ukrainske-kino-se-2-3-roki-pisla-peremogi-zalizuvatime-svoi-rani-irma-vitovska/
https://suspilne.media/author/sergij-zaharcenko/
https://suspilne.media/author/sergij-zaharcenko/
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35-річний італієць Маріо Феррі – футболіст та громадський діяч. Упродовж 

своєї футбольної кар'єри він грав у Італії, Йорданії, Індії, Сан-Марино та навіть 

на Сейшелах. В активі Феррі є також кілька хвилин у єврокубкових матчах. 

Це саме він вибіг на поле під час матчу чемпіонату світу-2022 з футболу в Катарі. 

У руках Феррі був прапор у кольорах веселки, на ньому – футболка з написами 

"Врятуйте Україну" та "Повага до іранських жінок", а також знак Супермена. 

Маріо пробув на полі близько 10 секунд, його повалили стюарди і вивели за межі 

стадіону. Через дію Феррі гра була призупинена, його протест фактично не 

потрапив в трансляцію матчу, але фотографи встигли зробити знімки з різних 

ракурсів. 

Одразу після свого забігу Маріо затримали, з поліцейського відділку йому 

допоміг вийти президент ФІФА Джанні Інфантіно. За словами самого Феррі, 

жодних санкцій Катар проти нього не висуватиме, його не депортують і він 

зможе й надалі відвідувати матчі чемпіонату світу. 

Суспільне Спорт знайшло контакт Маріо безпосередньо у Катарі та 

поспілкувалося з ним про цей протест та сенс, який вкладав у нього сам 

італієць. 

"Я залишився на місяць в Україні, у березні. Відвозив людей на автобусі з 

Києва до Польщі. Упродовж місяця щодня разом з моїм другом: кордон – Київ, 

кордон – Київ. Цей місяць був неймовірно емоційним для мене. Пам'ятаю все: 

дітей, похилих людей, жінок, які намагалися вибратися у березні. Для мене 

ж це було емоційно, я пам'ятаю все. Моє серце розбите після того, що я 

побачив. Пам'ятаю війну, людей, як був у Бучі, Ірпені. Їздив до Івано-

Франківська, бачив [як летять] бомби. А зараз, маючи таку можливість, зі 

всіма своїми амбіціями та від усього серця вирішив зробити важливе 

повідомлення в Катарі". 

"Катар наразі... Увесь світ зараз у Катарі. Це була потужна заява у 

серйозному матчі. "Врятуйте Україну" – я хочу, люди, італійці прагнуть 

миру в Україні. Зупиніть війну. Проблема є політичною, і полягає у 

https://suspilne.media/327280-save-ukraine-fan-u-futbolci-z-napisom-na-pidtrimku-ukraini-perervav-matc-portugalia-urugvaj-hto-vin-takij/
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територіях. Але люди – це також велика проблема, чи не так? Сім'ї, які 

помирають... Ця заява – від усього мого серця", – пояснив Маріо. 

Щодо підготовки до свого протесту, то Феррі пояснив Суспільне Спорт, що уже 

не вперше намагався вибігти на поле під час футбольного матчу, він спланував 

свій забіг і пройшов усі перевірки перед входом на арену в іншому одязі. А уже 

тоді переодягнувся. 

"Підготовка до цього? Це було важко. У Катарі я побував уже на другому матчі. 

Загалом це мій 11-й вибіг на поле: було і на чемпіонаті світу в Бразилії (2014 рік), 

у Південній Африці (2010 рік). Зараз я поїхав до Катару, і тут зовсім інша 

організація. Дуже-дуже серйозна. Увесь світ працював над цим: африканці, 

європейці, азійці. Але я у цьому справжній експерт і підготував цей забіг, 

придбавши квиток онлайн. Бачив поліцейських, стюардів – розумів, що це буде 

важко. Контроль перед входом стадіон? Так, він дуже серйозний. Але у мене була 

інша футболка. Я прийшов не у футболці Супермена, а в іншій, чорній. А прапор 

засунув собі у спідню білизну. Поліцейський мене обшукав, але зробив це не 

дуже якісно. Тож мені вдалося пронести прапор на стадіон. 

Але я бачив один вільний маршрут – позаду лави запасних Португалії. У мене є 

відео, коли я перестрибнув до лави запасних Португалії, стюарди мене не 

побачили. І я вибіг. Вони хотіли мене затримати, але ж я футбольний гравець. 

Мені вдалося вибратися, показати прапор, зробити заяву. А потім "бам" – і мене 

спіймали. Я перебував на полі лише секунд 10. Дуже важко, дуже важко. Але, як 

я вже сказав, це була дуже сильна заява". 

Саму футболку йому зробили в Італії, він привіз її з собою у Катар навмисне для 

того, аби втілити цей протест у життя. 

"І я приїхав у Катар саме з цією метою. Не дивитися на верблюдів чи на 

місто, а саме заради цієї сильної заяви", – резюмує Маріо. 

Після забігу Маріо Феррі затримали, його відвели у поліцейський відділок на 

стадіоні. Вийти звідти йому допоміг президент ФІФА Джанні Інфантіно, який 

спершу запитав італійця, чому той обрав для протесту саме Катар. Інфантіно уже 

пересікався з Феррі, адже той вибігав під час футбольних матчів і раніше. 
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"Що відбулося після забігу? Охорона мене спіймала, і я пішов до поліцейського 

відділку, що усередині стадіону. Я пробув там годину, але прийшов президент 

ФІФА Джанні Інфантіно, і сказав мені: "Чому, чому мій друже, Falco? Чому ти 

вибіг у стадіоні в Катарі? Ти міг обрати інший стадіон: у Лізі чемпіонів, у Серії 

А – чому у Катарі? Це ж велика проблема!" Але поліцейські виявилися дуже 

чемними: вода, чай, кава. І вони мене не чіпали. 

Я сказав Інфантіно: "Пане президенте, я перепрошую за це, але ця заява для мене 

– дуже важлива і не є жартом". І коли почав говорити з Інфантіно, то розповів 

йому стару італійську історію про поліцейських та грабіжника Люпена. Так, я 

вибіг на поле, але зробив це з миром. Він посміхнувся і поговорив з 

поліцейськими, після чого звернувся до мене і сказав, що я вільний. Саме через 

цю заяву для всього світу. Так, я вибіг, так мене спіймали, але поліція мене не 

чіпала, і у підсумку мою заяву визнали не такою вже й поганою, а навіть 

хорошою. Тож мені дозволили залишитися, але попросили не вибігати більше на 

поле. Мене випустили, і я тепер тут". 

https://suspilne.media/327656-zaava-vid-usogo-mogo-serca-intervu-italijca-so-vibig-

na-pole-pid-cas-gri-cs-2022-z-zaklikom-zberegti-ukrainu/?fbclid=IwAR1xJ-

XXQrckt8OnFdmF7gfccHEFzVYWenyi8Q28105MgK6raYccS7fTI4Q  

Відеоінтерв’ю 

- Мер Івано-Франківська Руслан Марцінків про корегувальників вогню, міст на 

Пасічну і гроші на піар 

https://www.youtube.com/watch?v=5jQyL8CBO7Q&t=457s  

- Врятувався від війни і розвиває новітню онкологію — Святослав Балака - 

YouTube  

- «Треба діяти, мислити, бачити як Черчилль у часи Другої світової». Юрій 

Андрухович | Інтерв'ю https://www.youtube.com/watch?v=H5iFLT-

nA5M&t=527s 

https://suspilne.media/327656-zaava-vid-usogo-mogo-serca-intervu-italijca-so-vibig-na-pole-pid-cas-gri-cs-2022-z-zaklikom-zberegti-ukrainu/?fbclid=IwAR1xJ-XXQrckt8OnFdmF7gfccHEFzVYWenyi8Q28105MgK6raYccS7fTI4Q
https://suspilne.media/327656-zaava-vid-usogo-mogo-serca-intervu-italijca-so-vibig-na-pole-pid-cas-gri-cs-2022-z-zaklikom-zberegti-ukrainu/?fbclid=IwAR1xJ-XXQrckt8OnFdmF7gfccHEFzVYWenyi8Q28105MgK6raYccS7fTI4Q
https://suspilne.media/327656-zaava-vid-usogo-mogo-serca-intervu-italijca-so-vibig-na-pole-pid-cas-gri-cs-2022-z-zaklikom-zberegti-ukrainu/?fbclid=IwAR1xJ-XXQrckt8OnFdmF7gfccHEFzVYWenyi8Q28105MgK6raYccS7fTI4Q
https://www.youtube.com/watch?v=5jQyL8CBO7Q&t=457s
https://www.youtube.com/watch?v=5jQyL8CBO7Q&t=457s
https://www.youtube.com/watch?v=5jQyL8CBO7Q&t=457s
https://www.youtube.com/watch?v=zYSHyxYqsMM
https://www.youtube.com/watch?v=zYSHyxYqsMM
https://www.youtube.com/watch?v=H5iFLT-nA5M&t=527s
https://www.youtube.com/watch?v=H5iFLT-nA5M&t=527s
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- Література як чин під час війни. Степан Процюк  

https://www.youtube.com/watch?v=6D44ZcOwJ14&t=7s  

Радіоінтерв’ю 

«Щоденний журналістки з блокадного Маріуполя» 

https://www.mixcloud.com/Karpaty/щоденник-журналістки-з-блокадного-

маріуполя/ 
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https://www.mixcloud.com/Karpaty/щоденник-журналістки-з-блокадного-маріуполя/
https://www.mixcloud.com/Karpaty/щоденник-журналістки-з-блокадного-маріуполя/
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РОЗДІЛ 2. АНАЛІТИЧНІ ЖАНРИ 

КОРЕСПОНДЕНЦІЯ 

Текст 21 

Блекаут в Україні. Чи можуть російські обстріли повністю відключити 

електрику в країні 

Андрій Стасюк 

 Обстріл 23 листопада спричинив масштабне відключення енергосистеми 

України. Вперше в історії одночасно зупинилися всі чотири діючі українські 

АЕС. Електрика частково зникла в усіх регіонах. Чи можливе цілковите 

вимкнення електроенергії в Україні — розповідає Суспільне. 

Що таке "блекаут" 

За словами експерта з енергетичних питань Геннадія Рябцева блекаутом може 

бути припинення енергопостачання в населений пункт, впродовж доби чи 

більше. Для прикладу блекаут нині у Херсоні — депутат Херсонської обласної 

ради Сергій Хлань заявив, повністю забезпечити місто електрикою і водою 

можливо десь за місяць. 

"Було пошкоджено велика кількість вузлів, які забезпечують розподіл електрики 

між споживачами. Але зараз відновлено електропостачання майже в усіх великих 

населених пунктах. Це означає, що цілісність системи відновлено, енергетики 

змогли налагодити необхідні лінії електропередач, застосувати резервні 

маршрути, для того, щоб отримати енергію не лише для об'єктів критичної 

інфраструктури, але й для всіх цивільних об'єктів по всій Україні", — пояснює 

Геннадій Рябцев. 

Куди саме б’ють російські ракети 

Спочатку росіяни атакували об’єкти, які виробляють електрику — ТЕЦ, ТЕС та 

ГЕС. Після цього — почали бити й по важливих лініях електропередач та 

https://suspilne.media/author/andrij-stasuk/
https://suspilne.media/323256-masovi-vidklucenna-svitla-vidsutnist-vodi-naslidki-cergovogo-raketnogo-udaru-rosii-po-ukraini/
https://suspilne.media/325254-usi-cotiri-diuci-aes-ukraini-znovu-maut-dostup-do-ukrainskoi-merezi-magate/
https://suspilne.media/321512-perse-vklucenna-svitla-v-hersoni-mozlive-za-tizden-deputat-oblradi/
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підстанціям, які дозволяють споживачу отримати електрику. Допомагає військам 

РФ те, що до початку цього року Україна мала з Росією спільні енергосистеми, 

які працювали синхронно. Тобто окрім місць розташування інфраструктурних 

об’єктів росіяни знають слабкі місця в українській енергосистемі, пояснює 

експерт з питань енергетики Андріан Прокіп. Та попри це найімовірнішим 

сценарієм після таких обстрілів він вважає не блекаут, а поєднання планових та 

у випадку потреби, аварійних відключень в країні. Погоджується з Прокіпом і 

Геннадій Рябцев: "Можуть виникнути проблеми, тривалість відновлення 

енергетичної системи може бути більшою. В самому явищі блекауту немає 

нічого страшного. Головне — щоб були ресурси для відновлення системи й було 

все що потрібно українським енергетикам". 

Наприклад, для того, щоб перейти від аварійних до планованих графіків 

відключень світла після російського обстрілу 23 листопада, знадобиться від 5 

днів до тижня, пояснив директор Центру досліджень енергетики Олександр 

Харченко. 

Нині, за словами Прокіпа, близько половини енергії наразі генерують 

Рівненська, Хмельницька та Південноукраїнська АЕС. Вони зупинилися, проте 

через кілька годин після обстрілів їх повернули в енергосистему 

України, повідомив міністр енергетики Герман Галущенко. 

Те, що усі діючі атомні електростанції України знову мають доступ до 

української мережі, підтвердили й в МАГАТЕ. Але після вимушеної зупинки 

станції повертаються в робочий режим повільно — це технологічна необхідність. 

"Десь вночі сьогодні ми будемо на нормальній плановій потужності 

електростанцій працювати. Це буде означати, що ми повернулись до більш-менш 

планованих графіків відключень і люди 16-18 годин на добу отримують 

живлення", — каже Олександр Харченко. 

Як Україна може себе захистити 

На думку експертів частково від не прямих попадань можуть допомогти, для 

прикладу бетонні огорожі. Але значний вплив на захист матиме лише більша 

https://suspilne.media/324894-na-perehid-do-planovih-vidklucen-svitla-znadobitsa-vid-5-dniv-do-tizna-centr-doslidzenna-energetiki/
https://t.me/energoatom_ua/10821
https://suspilne.media/325254-usi-cotiri-diuci-aes-ukraini-znovu-maut-dostup-do-ukrainskoi-merezi-magate/
https://www.youtube.com/watch?v=PmeGrPf1HCU&ab_channel=MediaCenterUkraine-Ukrinform
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кількість систем ППО. Проте не менш важливим є і постачання Україні 

обладнання для відновлення зруйнованих енергооб'єктів. 

"Якщо це буде забезпечено, то і відновлення буде достатньо швидким, навіть 

попри суттєві пошкодження, які наносять енергосистемі України масовані 

удари", — говорить Геннадій Рябцев. 

За словами міністра Енергетики Германа Галущенка нині Україна комунікує із 

західними партнерами, щодо збільшення постачання трансформаторів та 

високовольтного устаткування. 

Також, 25 листопада Франція відправила до України 100 генераторів, щоб 

допомогти впоратися з наслідками російських ударів по енергетичній 

інфраструктурі, повідомила очільниця МЗС Франції Катрін Колонна. Чехія 

надасть допомогу для "постраждалих українців від геноциду Росії", заявив мер 

Праги Зденек Гржиб: 400 обігрівачів та 10 агрегатів для Києва, а для Миколаєва 

— 226 обігрівачі та 8 агрегатів. Рига передасть Києву майже дві сотні 

електрогенераторів і теплових гармат.  

https://suspilne.media/325300-blekaut-v-ukraini-ci-mozut-rosijski-obstrili-povnistu-

vidkluciti-elektriku-v-kraini/?fbclid=IwAR36_L9-

NxeInpNx9G2vBALIl7ehfpdQAGdygdVXCXf-mxIb7u3aRZcrekQ   

Текст 22 

Чому для України важливо, щоб світ визнав Голодомор 1932-1933 років 

геноцидом 

Олександра Бойко 

Станом на 2022 рік, Голодомор 1932–1933 років геноцидом українського 

народу визнали парламенти 22 країн світу. У квітні цього року палата 

депутатів парламенти Чехії та Бразилії визнали Голодомор актом геноциду. 

Напередодні 90-х роковин пам'яті жертв Голодомору, ще три країни прийняли 

відповідні документи. Про те, як Україна відновлює історичну справедливість 

та про важливість визнання злочинів на світовому рівні — у матеріалі 
Суспільного. 

https://t.me/energoatom_ua/10821
https://suspilne.media/324966-francia-nadsilae-ukraini-100-potuznih-generatoriv-mzs-kraini/
https://suspilne.media/325016-ne-mozna-postupatisa-zlu-praga-peredae-obigrivaci-ta-medobladnanna-dla-kieva-ta-mikolaeva/
https://suspilne.media/325004-riga-peredast-kievu-majze-dvi-sotni-elektrogeneratoriv-i-teplovih-garmat/
https://suspilne.media/325300-blekaut-v-ukraini-ci-mozut-rosijski-obstrili-povnistu-vidkluciti-elektriku-v-kraini/?fbclid=IwAR36_L9-NxeInpNx9G2vBALIl7ehfpdQAGdygdVXCXf-mxIb7u3aRZcrekQ
https://suspilne.media/325300-blekaut-v-ukraini-ci-mozut-rosijski-obstrili-povnistu-vidkluciti-elektriku-v-kraini/?fbclid=IwAR36_L9-NxeInpNx9G2vBALIl7ehfpdQAGdygdVXCXf-mxIb7u3aRZcrekQ
https://suspilne.media/325300-blekaut-v-ukraini-ci-mozut-rosijski-obstrili-povnistu-vidkluciti-elektriku-v-kraini/?fbclid=IwAR36_L9-NxeInpNx9G2vBALIl7ehfpdQAGdygdVXCXf-mxIb7u3aRZcrekQ
https://suspilne.media/author/oleksandra-bojko/
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Геноцид українського народу 

Визнання Голодомору геноцидом — це насамперед встановлення правди, 

історичної й правової справедливості, каже Іван Петренко, кандидат 

історичних наук, заступник директора Інституту дослідження 

Голодомору: "Це визнання і засудження на світовому рівні факту того, що 

російський комуністичний тоталітарний режим цілеспрямовано здійснив 

найбільший злочин — геноцид української нації. І весь світ відповідно має знати 

й розуміти злочинну сутність Москви, яку вона намагається прикривати 

фальсифікацією історії й різною політичною брехнею". 

"Свій злочинний характер Москва проявляє і сьогодні щодо українців. І 

сьогодні вона здійснює геноцид українців, і це стало можливим, не в останню 

чергу через те, що свого часу цивілізований світ, у своїй більшості, тягнув з 

визнанням Голодомору геноцидом, загравав з Москвою, закривав очі на її 

злочини". 

16 листопада Верховна Рада України звернулася до парламентів держав світу 

про визнання Голодомору 1932-33 років геноцидом українського народу. 

"Як тоді, так і нині Росія намагалася нав'язати свою волю Україні, а 

зіткнувшись з опором, вирішила вдатися до грубої, нічим неприкритої сили та 

геноциду. Верховна Рада України закликає парламенти держав світу відновити 

історичну справедливість та визнати Голодомор 1932–1933 років в Україні 

злочином геноциду Українського народу. Це стане важливим сигналом усім 

силам у світі, які можуть вдатися по нових геноцидних дій, та вагомим внеском 

у справу забезпечення мирного та безпечного майбутнього для прийдешніх 
поколінь", – йдеться у постанові українського парламенту. 

Хто у світі вже визнав Голодомор 

"Наступного тижня, демократичні фракції Німеччини погодилися прийняти 

важливу резолюції щодо Голодомору", — написав 25 листопада у Твіттері 

міністр закордонних справ України Дмитро Кулеба. 

Голодомор геноцидом українського народу вже визнали Польща, Угорщина, 

Чехія, Австралія, Ватикан, Бразилія, Грузія, Еквадор, Естонія, Канада, Колумбія, 

Латвія, Литва, Мексика, Парагвай, Перу, США, Португалія. 

24 листопада Голодомор 1932-1933 років в Україні геноцидом українського 

народу визнали парламент Молдови та Верхня палата парламенту Ірландії. 

"Справді історичне рішення Сенату Ерена (верхня палата парламенту Ірландії — 

ред.) визнати Голодомор 1932-33 років в Україні геноцидом українського 

народу. Ірландія входить до наших найближчих друзів, які не бояться називати 

речі своїми іменами", — сказано в повідомленні посольства України в Ірландії. 

https://www.rada.gov.ua/news/Top-novyna/230310.html
https://suspilne.media/324794-bundestag-gotuetsa-viznati-golodomoru-genocidom-kuleba/
https://suspilne.media/324460-irlandia-ta-moldova-slidom-za-rumunieu-viznali-golodomor-genocidom-ukrainskogo-narodu/
https://twitter.com/UKRinIRL/status/1595785977498411012
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У парламенті Молдови Голодомор визнали "наслідком запланованих заходів з 

навмисним наміром винищити опонентів комуністичного режиму та ключовим 

інструментом політики поневолення тих часів". 

Раніше таке ж рішення ухвалив румунський парламент. Депутат від правлячої 

Національної ліберальної партії Александру Мурару зазначив, що вони 

долучилися до держав, які визнають і беруть на себе не лише вшанування пам’яті 

голоду 1932-1933 років, але й "визнання геноциду, систематичних дій, прямих, 

цинічних, злочинних дій Радянського Союзу та його керівників щодо фізичного 

знищення української нації". 

За словами Івана Петренка, визнання Голодомору геноцидом світовою 

спільнотою має сприяти притягненню Росії до правової, історичної, 

економічної відповідальності, до виплати Україні відповідних матеріальних 

компенсацій: "Це має сприяти тому, щоб цей злочин більше ніколи не 

повторився. Світ має засудити Росію, сприяти її політичному переформатуванню 

і роззброєнню". 

"Процес визнання Голодомору геноцидом увесь час наражався на шалені 

перешкоди з боку Росії, чия агентура і гроші були залучені для гальмування 

справи визнання і поширення правди про цей злочин. Також, в певні періоди 

розвитку незалежної України, українські політичні режими, які проводили 

проросійську, антидержавницьку політику, так само значно гальмували 

процес визнання". 

За словами історика, Україна має продовжувати докладати зусиль, щоб світ 

визнав Голодомор геноцидом: "Щоб міжнародна спільнота визнала 

терористичну, злочинну сутність Росії, провела відповідні політичні і юридичні 

процедури, — каже Іван Петренко, — які мають змусити Росію так чи інакше 

відповісти за злочини проти українців, які не мають терміну давності". 

Заходи до 90-х роковин трагедії 

У Нью-Йоркській Штаб-квартирі ООН відбувся захід пам’яті жертв Голодомору 

"Голод як зброя: його довгострокові наслідки для людини та людського 

розвитку". На заході, зокрема йшлося про використання російським режимом 

голоду як зброї масового знищення. 

Конференцію щодо злочинів у 1932-1933 роках провели й в Туреччині. У 

Башкентському університеті (Анкара). "З кожним роком у Туреччині все більше 

людей дізнаються про цю страшну трагедію. Виходять публікації, з’являються 

сюжети на телебаченні, наукові та студентські кола все частіше цікавляться цією 

проблематикою, — написав на своїй сторінці у Фейсбуці Посол України в 

Туреччини Василь Боднар. — Наше завдання сьогодні — не просто вигнати 

окупантів з нашої землі, але й позбавити їх можливості продовжувати чинити зло 

в глобальному масштабі. Ключовим тут є притягнення РФ до юридичної 

відповідальності за злочини в Україні, а також інших державах". 

https://suspilne.media/323992-rumunia-progolosuvala-za-deklaraciu-pro-zasudzenna-golodomoru/
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3616922-do-rokovin-golodomoru-v-oon-rozpovili-pro-golod-ak-zbrou-v-rukah-kremla.html
https://www.facebook.com/Vasyl.Bodnar.1976/posts/pfbid02b2oibUUhRkYzr8vbV7du2kiffGqYJzvzAPAJyp2cUv8u2eZ4vaDASKxW2SUm4R9zl
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Національний музей Голодомору-геноциду до Дня пам'яті жертв 

Голодомору презентував виставку "Leiсa, що бачила Голодомор". У музеї 

показали оригінальний альбом із фотографіями Харкова 1933 року та 

фотоапарат, яким вони були зроблені. Ці предмети належали австрійському 

інженерові Александру Вінерберґеру, який у 1932-1933 роках працював у 

Харкові на заводі "Пластмас". Він таємно фотографував голодних і померлих від 

голоду людей, черги за хлібом, місця масових поховань. У 1934 році він вивіз 

плівку до Австрії. Вінерберґер подарував австрійському кардиналу альбом з 

фотографіями Москви, Криму й Харкова. Згодом світлини оприлюднили у 

надрукованих спогадах інженера. 

Історик Ярослав Грицак розповів Українському радіо, що серед українських 

істориків дискусії, чи є Голодомор геноцидом майже немає. 

"Більшість істориків, яких я знаю, стоять на тезі про те, що Голодомор був 

геноцидом. Я також так вважаю. Дискусії виникають у зв’язку з останніми 

публікаціями Григорія Касьянова, де він ставить це під сумнів. Але я думаю, 

що ці дискусії більше наукові, а не політичні". 

Ярослав Грицак додав, що більшість дискусій щодо визнання чи невизнання 

Голодомору геноцидом українського народу ведеться не в Україні, а на заході. 

За його словами, за останні 10-15 років сталося велике зрушення, і у науковому 

світі прижився термін "Голодомор". "Тобто щодо цього є консенсус, — каже 

історик. — Немає консенсусу лише стосовно того, чи був він геноцидом. 

Наскільки чинна концепція геноциду є доброю для того, щоб описати 

Голодомор? Для Голокосту вона точно підходить. А для Голодомору? Від нас 

вимагають політичного рішення, а не наукового". 

Ставлення українців до Голодомору 

93% українців погоджуються з твердженням, що Голодомор 1932-1933 років був 

геноцидом українського народу. Такими є результати соціологічного 

опитування проведеного групою "Рейтинг" 21-22 листопада 2022 року. 3% 

опитаних заперечують це, а ще 4% респондентів не змогли визначитись із 

відповіддю. 

За останні десять років кількість тих, хто визнає Голодомор 1932-33 років 

геноцидом українського народу виросла у півтора рази, зазначають соціологи. 

https://suspilne.media/323184-comu-dla-ukraini-vazlivo-sob-svit-viznav-golodomor-1932-1933-rokiv-

genocidom/?fbclid=IwAR3Vgaxemt4fTith3ALC7eojnXX_0qIwrTC7FK9gsUUFWjagtBYn9E8XS9Q 

 

 

 

https://holodomormuseum.org.ua/news-museji/leica-aleksandra-vinerberhera-znovu-v-ukraini/
http://www.nrcu.gov.ua/news.html?newsID=91237
https://ratinggroup.ua/research/ukraine/dinam_ka_stavlennya_do_golodomoru_1932-33_rr_listopad_2022.html
https://suspilne.media/323184-comu-dla-ukraini-vazlivo-sob-svit-viznav-golodomor-1932-1933-rokiv-genocidom/?fbclid=IwAR3Vgaxemt4fTith3ALC7eojnXX_0qIwrTC7FK9gsUUFWjagtBYn9E8XS9Q
https://suspilne.media/323184-comu-dla-ukraini-vazlivo-sob-svit-viznav-golodomor-1932-1933-rokiv-genocidom/?fbclid=IwAR3Vgaxemt4fTith3ALC7eojnXX_0qIwrTC7FK9gsUUFWjagtBYn9E8XS9Q
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Аналітична стаття 

Текст 23 

Путін погрожує ядерною війною. Це лише шантаж чи готуватися до 

найгіршого 

Олена Куренкова 

На четвертий день війни з Україною Володимир Путін, чиї війська уже зазнали 

в Україні великих втрат, вдався до нових погроз. Він доручив перевести сили 

стримування у російській армії в особливий бойовий режим. Через те що нібито 

“посадовці країн НАТО припускаються агресивних висловлювань” на адресу 

Росії. Один з аспектів стратегічних сил стримування — застосування ядерної 

зброї. 

Як варто сприймати заяви Путіна про те, що він готовий вдатися до найбільш 

радикального засобу війни, щоби лишень завершити її на свою користь? 

Пояснює Суспільне. 

Чи варто боятися російської ядерної зброї? 

Теза про те, що Росія може застосувати ядерний потенціал, звучить на тлі 

останніх подій уже не вперше. У зверненні 21 лютого глава країни-агресорки 

наголошував (хоча й безпідставно): Україна буцімто цілком спроможна 

незабаром відновити ядерну зброю, від якої відмовилась у 1994-му. Тому “ми 

(Росія) не можемо на це не реагувати”. 

Потім, оголошуючи війну Україні, Путін застерігав інші країни від втручання і 

погрожував “небаченими досі наслідками”, якщо ті порушать цю умову. Міністр 

закордонних справ Франції Жан-Ів Ле Дріан в інтерв’ю Reuters тоді трактував ці 

слова як ймовірність Росії вдатися до ядерної війни. Водночас тоді ж нагадав 

Кремлю: НАТО теж є ядерним альянсом. 

Коли Путін каже, що Росія — найбільша ядерна держава світу, він не 

перебільшує. Її арсенал перевищує ядерні спроможності Сполучених Штатів та, 

зрозуміло, інших семи ядерних гравців. За даними Стокгольмського інституту 

дослідження проблем миру (SIPRI), у 2021-му у РФ було загалом 6255 

боєголовок, у США — 5500. Експерти з ядерного роззброєння зауважують, що 

більшість одиниць російського ядерного потенціалу нині перебувають у резерві. 

Ідея ядерного стримування була основоположною для безпекового ландшафту 

світу за часів Холодної війни. Це — про те, що одна ядерна держава не посміє 

напасти на іншу через загрозу ядерного удару. Загалом цей принцип актуальний 

і нині: страх перед нищівними наслідками ядерної війни усе ще стримує ймовірні 

повномасштабні конфлікти — але не запобігає їм повністю. 

Скажімо, Індія й Пакистан — обоє ядерні держави, ведуть суперечки щодо 

прикордонного регіону Кашмір, балансуючи на межі війни. Та і ядерне 

стримування, яке мало гарантувати безпеку світу, уже не таке стійке як раніше 
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— після виходу Ірану з ядерної угоди 2015-го року (країна мала зменшити ядерні 

розробки), наростання ворожнечі між США та Росією, нарощування озброєнь 

КНДР та Китаєм. 

Регіональне стримування 

“Стратегічна частина ядерного арсеналу Росії — це ніби окрема гілка збройних 

сил: ракетні війська стратегічного призначення, стратегічна авіація і флот. Їхні 

бойові задачі включають стратегічне стримування США і країн НАТО. Мене 

більше турбує величезний арсенал тактичної ядерної зброї, яка досі є у 

Російської Федерації. Її призначення — регіональне стримування”, — пояснює у 

розмові із Суспільним Мар'яна Буджерин, дослідниця центру російських і 

євразійських студій Гарвардського університету, експертка з питань ядерної 

безпеки. 

Що на практиці означає “регіональне стримування”, експерти єдиної думки не 

мають. Але військова доктрина РФ каже, що застосування тактичної ядерної 

зброї прийняте, якщо існування Російської Федерації — під загрозою. Умовно: 

якщо Москва оточена військами НАТО, тоді Росія може першою застосувати 

таку зброю, щоби швидко припинити конфлікт. 

“Одиниць тактичної ядерної зброї у Росії близько двох тисяч, вона нібито 

стягнута до складів центрального зберігання, тобто її немає в частинах, вона не 

мала б бути розподілена по родах військ. Але звичайно, підтягнути цю зброю до 

бойового строю не так вже й складно”, — пояснює Буджерин. 

Погрожувати — не значить застосувати? 

Поліна Сіновець, керівниця Центру з питань нерозповсюдження ядерної зброї, 

пояснює Суспільному: майже неймовірно, що Путін реально візьметься 

застосовувати ядерну зброю. 

“Путін усе ж таки багато в чому — продукт радянської епохи, а в радянські часи 

усім добряче вдобвлювали в голову, що ядерна війна — це не те, що світ 

спроможний пережити і що війна із застосуванням ядерної зброї — це буде 

остання війна людства. Мені здається, цей урок Путін засвоїв ще у дитинстві”, 

— каже експертка. 

Насамперед у нинішній ситуації заяви про ядерний потенціал Росії — це засіб 

тиску. По-перше, на Україну в умовах переговорів з російською стороною. Про 

це зауважував і міністр закордонних справ України Дмитро Кулеба. "Цей наказ 

президента Путіна надійшов невдовзі після оголошення про те, що дві делегації 

готові зустрітися. Ми розцінюємо цей наказ як підняття ставок та створення 

додаткового тиску на українську делегацію. Але ми не піддамося", — сказав 

міністр. 

По-друге, на західний світ, який одностайний у підтримці України, а відтепер — 

і в запровадженні жорстких санкцій проти Кремля, які боляче вдарять по його 

економіці. 

Мар'яна Буджерин підтверджує: такі погрози Путіна — це насамперед 

психологічний крок, щоби стримати Захід від будь-якої допомоги Україні, 

включно із закриттям повітряного простору від російських ракет і літаків, про 

яке просить Україна. На думку експертки, головним приводом для шантажу 
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Путіна є й менші успіхи його армії в Україні, ніж він очікував, і одностайна 

підтримка України на заході. 

“Тому на цьому етапі він застосовує ядерний шантаж. Але це не нове у дискурсі, 

який ми чуємо від Кремля. Щоразу, коли починається якесь загострення, Путін 

любить нагадувати, що Росія — ядерна держава. Тож мені здається, це меседж у 

дусі “нехай вони будуть пильними”, “нехай думають тричі, перш ніж щось 

надсилати в Україну, а краще хай нічого не надсилають”, — каже експертка. 

На думку Поліни Сіновець, меседж Путіна спрямований насамперед на західних 

лідерів, Україні ж в цьому плані боятися нічого. Водночас глава Кремля пробує 

зіграти на іміджі непередбачуваної людини. 

“Це хороша стратегія, якщо у тебе є ядерна зброя — показати всім, що ти 

божевільний, що від тебе можна очікувати, що завгодно. Краще триматися у 

стороні й бути обережними. Це не означає, що він справді божевільний, але у 

нього, мені здається, сформувалося враження, що у заходу “кишка тонка” 

тягатися з його лякалками, що захід усе ж таки злякається і відступить”, — додає 

Сіновець. 

Мар'яна Буджерин водночас застерігає: ймовірність найгіршого сценарію 

абсолютно виключати не можна. 

Чи варто світові серйозно сприймати такі заяви Путіна? 

На погрози Путіна ядерною зброєю відреагували у Вашингтоні. Речниця Білого 

дому Джен Псакі наголосила у розмові з телеканалом АВС, що приведення 

російських сил ядерного стримування у стан підвищеної бойової готовності — 

це частина схеми створення неіснуючих загроз. Усе — щоби виправдати 

подальшу агресію Кремля. 

"Ми бачили, як він робив це знову і знову. Ніколи Росії не загрожувало НАТО, 

Україна. Це все схема з боку президента Путіна", — зауважила Псакі. 

Прикметно, що наступним запитанням ведучого було: чи не вважає керівництво 

США Путіна психічно неврівноваженим. “Його амбіції виходять за рамки”, — 

відповіла речниця. 

У Пентагоні заявили: що б не сталося, США “готові захистити себе, союзників і 

партнерів”. А послиня США в ООН Лінда Томас-Грінфілд наголосила, що 

своїми заявами Путін лишень ще більше ескалує ситуацію і “ми повинні 

продовжувати зупиняти його дії якнайсильніше”. 

Поліна Сіновець при цьому зауважує, що найбільш вдалою реакцією заходу на 

такі погрози Путіна було б їхнє ігнорування. Це було б свідченням того, що захід 

не піддається на шантаж з боку Кремля. 
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Текст 24 

МАГАТЕ та АЕС: як війна в Україні має змінити принципи ядерної безпеки 

світу 

Андрій Стасюк 

Чорнобильська АЕС, Запорізька АЕС, ядерна підкритична установка "Джерело 

нейтронів" у Харкові та сховище відпрацьованого ядерно палива у 

Чорнобильській зоні. Всі ці об'єкти були та є під загрозою російських обстрілів 

чи знеструмлення. Аварія на кожному із них викличе радіоактивне забруднення. 

У випадку Запорізької станції, найпотужнішої у Європі, аварія може зробити 

непридатною до життя чи не пів Європи. Світовим регулятором у сфері 

ядерної безпеки є МАГАТЕ. Проте агентство не гарантує безпеку ядерних 

об'єктів України, а саму війну називає "конфліктом". Суспільне з‘ясовувало, 

чому МАГАТЕ за місяць війни не убезпечило ядерні об'єкти України. 

Що таке МАГАТЕ? 
Міжнародне агентство з атомної енергії. Його створили у 1957 році як структуру, 

яка мала запобігти розповсюдженню ядерної зброї та технології з її 

виготовлення. Іншою її функцією став контроль за мирним використанням 

атомної енергії у світі, зокрема створення стандартів ядерної безпеки. 

Керівними органами МАГАТЕ є Секретаріат, Генеральна конференція та Рада 

керівників. Нині генеральним директором є аргентинець Рафаель Гроссі. Він має 

6 заступників, серед яких — і росіянин Михайло Чудаков. 

Які загрози виникли після вторгнення російських військ? 

У перший день вторгнення, 24 лютого, російські 

військові захопили Чорнобильську атомну електростанцію. На військовій 

техніці вони проїхались по забрудненій території, в результаті чого підняли 

радіоактивний пил. Також росіяни заборонили ротацію персоналу на станції. 

Через це люди працювали без відпочинку майже місяць, допоки 20 березня 

окупанти не дозволили часткову ротацію. 

Іншим небезпечним об'єктом в Чорнобильській зоні є сховище відпрацьованого 

ядерного палива (СВЯП). 9 березня росіяни пошкодили електропостачання до 

ЧАЕС та СВЯП. У Енергоатомі попереджали, що тривале знеструмлення 

сховища, на якому зберігається 20 000 відпрацьованих паливних збірок, може 

призвести до їх перегрівання та випаровування радіоактивних речовин, які 

можуть забруднити як Україну та країни Європи, так і Білорусь з Росією. Через 

4 дні Україна відновила електропостачання. 

Також війська РФ неодноразово обстрілювали ядерну установку "Джерело 

нейтронів" у Харкові. За словами Миколи Шульги, гендиректора фізико-

технічного інституту, якщо б її пошкодили, наслідки були б подібними до 

руйнування реактора на АЕС. 

Проте найнебезпечнішим було захоплення Запорізької АЕС, яку російські 

війська обстріляли вночі 4 березня. Тоді на станції спалахнула пожежа. Екстрене 

звернення записав президент Володимир Зеленський. Він заявив, що подібні дії 
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потрібно зупинити негайно, інакше: "Європа загине від ядерної катастрофи". 

Також, за інформацією державної інспекції ядерного регулювання, на ЗАЕС 

незаконно перебували представники російської корпорації з атомної енергії 

"Росатом". Що вони там робили —  невідомо. 

Начальник відділу аналізу безпеки Державного науково-технічного центру з 

ядерної та радіаційної безпеки Дмитро Гуменюк пояснював, що у випадку аварії 

на Запорізькій АЕС наслідки можуть бути гірші, за Чорнобиль: "Запорізька 

станція стоїть на березі Каховського водосховища, далі по Дніпру — Чорне море. 

Тобто наслідки будуть для всіх погані". 

Микола Штейнберг, колишній головний інженер ЧАЕС, якого призначили через 

10 днів після аварії, пояснює: будь-яка АЕС в Україні зараз в небезпеці, бо станції 

не витримають влучення ракети. 

Що каже МАГАТЕ? 
"У системі стандартів МАГАТЕ немає документів, які регламентують питання 

безпеки ядерних установок в умовах війни, у випадку їх захоплення чи ядерного 

тероризму, пов’язаного із захопленням ядерних матеріалів", — говорить Олексій 

Дибач, колишній працівник МАГАТЕ та директор відокремленого підрозділу 

державного науково-технічного центру з ядерної та радіаційної безпеки. 

Усі фахівці, з якими спілкувалось Суспільне, зазначають, що від початку війни 

МАГАТЕ не здійснило дієвих технічних кроків, які могли б гарантувати безпеку 

на ядерних об'єктах України. Натомість Міжнародне агентство з атомної енергії 

публікує пресрелізи, де називає війну в Україні "конфліктом". 

Нині чи не єдине, що прийняло МАГАТЕ, — 2 березня окреслило сім 

невід’ємних компонентів ядерної і фізичної безпеки, які необхідно підтримувати 

під час російського вторгнення в Україну та окупації на той момент двох 

українських АЕС. Щоправда, у документі не йдеться хто та як має це зробити. 

На вимогу Сполученого Королівства скликали екстрене засідання ООН. На 

ньому вимагали забезпечити МАГАТЕ доступ до ядерних об'єктів України. 

Щоправда, ця заява не дала результату. 

Керівник "Енергоатому" Петро Котін також звертався до МАГАТЕ з проханням 

ще раз скликати Радбез ООН. Проте ці прохання проігнорували. 

31 березня директор МАГАТЕ Рафаель Гроссі відвідав Україну. З собою привіз 

персональні дозиметри. Проте про якісь конкретні дії із боку агентства голова 

Міжнародного агентства із українським керівництвом не домовився. А на 

запитання, як МАГАТЕ може допомогти звільнити українські ядерні об'єкти, 

Гроссі відповів, що "МАГАТЕ є технічною організацією і не бере участі у 

мирних чи політичних переговорах". 

"Домовились домовлятись — ось так точніше сказати. Вони приїхали і 

запропонували нам 4 пункти підтримки," — каже Котін. За словами очільника 

"Енергоатому", в ці пункти входить зокрема постачання обладнання та контроль 

ядерних матеріалів, який МАГАТЕ робив й у мирний час, проте через окупацію 

АЕС нині не виконує. А от погодження кроків, які могли б гарантувати безпеку 

українських ядерних об‘єктів, — не досягли. 

https://www.iaea.org/newscenter/pressreleases/update-35-iaea-director-general-statement-on-situation-in-ukraine
https://www.iaea.org/newscenter/news/iaea-director-general-calls-for-restraint-reiterates-need-to-ensure-safety-of-ukraines-nuclear-facilities-and-their-staff?fbclid=IwAR1xtCTu_ckAWZlgfcyl6xTNbLN9ngaMNsZsqZ20EvlL3BL3SbpCLVND2uk
https://news.un.org/ru/story/2022/03/1419242
https://t.me/energoatom_ua/4227
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Чи впливає Росія на рішення МАГАТЕ? 
Окрім заступника директора МАГАТЕ — росіянина Михайла Чудакова, — 

Агентство має й інших росіян в керівному складі, які впливають на її рішення, 

говорить Петро Котін. Такої ж думки і колишній головний інженер ЧАЕС 

Микола Штейнберг, який співпрацював із МАГАТЕ, зокрема і на посаді 

заступника міністра палива та енергетики України. "Те, що російське лобі є, і 

питань ставити не потрібно. Я телефоную колегам на заході — вони зомбовані. 

Ти до них говориш, вони слухають, і поступово змінюється позиція. Але 

зомбовані всі цією російською пропагандою," — пояснює Штейнберг. 

Через місяць після початку війни МАГАТЕ не засудило російське вторгнення до 

України та продовжує співпрацювати як із "Росатомом", представники якого 

незаконно перебувають на Запорізькій АЕС, так і з росіянами в самій організації. 

"Не є правильним, що представники країни-агресора присутні у таких впливових 

міжнародних організаціях та можуть брати участь у вирішенні питань мирного 

використання ядерної енергії," — говорить очільник Держатомрегулювання 

Олег Коріков. 

Що просить зробити Україна? 
За словами Олега Корікова, Росія порушила хартію ООН, міжнародні угоди з 

мирного використання ядерної енергії та сім основних принципів ядерної 

безпеки та захищеності, що затверджені МАГАТЕ. Тим самим вони вчинили 

акти ядерного тероризму. 

Під час зустрічі із Гроссі українська сторона вимагала від МАГАТЕ наступне: 

 вимагати від представників російського "Росатому" негайно 

залишити українські АЕС; 

 забезпечити, щоб будь-який громадянин Російської 

Федерації або Республіки Білорусь, у тому числі співробітник 

МАГАТЕ, не брав участі у прийнятті рішень, підготовці, або 

проведенні будь-яких міжнародних місій та служб в Україні. 

Також чи не найголовнішою вимогою є створення демілітаризованої зони, 

розповів Петро Котін. 

"На самому майданчику станції і в радіусі 30 км від неї не має бути військових. 

Це би вирішило питання. З іншого боку, якщо вони цього не можуть зробити, то 

виникає питання: ми можемо вимагати від них, але результату не буде," — 

говорить Котін. 

Очільник Енергоатому додає, що війна в Україні має стати каталізатором змін, 

зокрема і в самому МАГАТЕ. 

"Аварійна готовність МАГАТЕ має бути піднята на інший рівень. Вони повинні 

мати аварійні групи, які у будь-який момент збираються зі всього світу і 

починають підтримувати країну. Для того, щоб попереджати поганий розвиток 

ситуації. Вони це розуміють і будуть робити. Вони будуть рухатись у напрямку 

перебудови організацій," — вважає Котін. 

Суспільне надіслало запит до МАГАТЕ із питаннями, які дії робить Агентство 

задля повернення контролю над українськими АЕС та чи планують вони 

призупинити співпрацю із Росією та росіянами. Відповіді на момент виходу 

матеріалу немає. 

https://www.iaea.org/ru/o-nas/rukovoditel-departamenta-yadernoy-energii
https://zakon.rada.gov.ua/laws/show/995_d68#Text
https://zakon.rada.gov.ua/laws/show/995_d68#Text
https://www.iaea.org/newscenter/news/iaea-director-general-calls-for-restraint-reiterates-need-to-ensure-safety-of-ukraines-nuclear-facilities-and-their-staff?fbclid=IwAR1xtCTu_ckAWZlgfcyl6xTNbLN9ngaMNsZsqZ20EvlL3BL3SbpCLVND2uk
https://www.iaea.org/newscenter/news/iaea-director-general-calls-for-restraint-reiterates-need-to-ensure-safety-of-ukraines-nuclear-facilities-and-their-staff?fbclid=IwAR1xtCTu_ckAWZlgfcyl6xTNbLN9ngaMNsZsqZ20EvlL3BL3SbpCLVND2uk
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Текст 25 

"Нацисти прагнули "великої Німеччини". Кремль — створення "великої 

Росії" коштом України — юрист Предраг Дойчинович 

 ЕКСКЛЮЗИВНО 

Олена Куренкова 

Як пов’язані пропаганда та війна? І чи можна притягнути до відповідальності 

пропагандистів? Прокремлівські "ЗМІ" часом виступають із закликами до 

знищення українців. Чи побачимо ми російських пропагандистів на лаві підсудних 

на ймовірному майбутньому трибуналі щодо злочинів росіян в Україні або у 

Міжнародному кримінальному суді нарівні з воєнними злочинцями? 

Про це Суспільне поговорило з Предрагом Дойчиновичем — одним з експертів у 

галузі міжнародного кримінального справа, хто досліджує саме елемент 

пропаганди у кримінальних справах часів війни. Ми зустрілися в Амстердамі — 

місті, де він живе відколи розпочав роботу в Офісі прокурора Міжнародного 

кримінального трибуналу щодо колишньої Югославії в Гаазі (1998-2017 рр). 

Тепер Предраг продовжує викладацьку практику та юридичне консультування. 

Чи існують патерни, які ілюструють, як пропаганда працює в умовах війни? 

Пропаганда загалом є соціальним та психологічним феноменом. Більшості з нас 

її техніки знайомі — дегуманізація, узагальнення, стереотипізація, навішування 

ярликів та імен, підтасування фактів. Усі ці техніки використовуються у нашому 

буденному житті. 

Сама по собі пропаганда не є злочином відповідно до міжнародного 

кримінального права. За неї не можна переслідувати, однак за окремі 

пропагандистські висловлювання — так. І таке судове переслідування 

відбувалося в останні 70-80 років, починаючи з міжнародного військового 

трибуналу у Нюрнберзі у 1945-1946 роках, і в межах Міжнародного 

кримінального трибуналу щодо колишньої Югославії. А особливо — в межах 

Міжнародного кримінального трибуналу щодо Руанди. 

Одна з найперших справ, яка була розглянута на трибуналі у Нюрнберзі — 

справа Юліуса Штрайхера, нацистського пропагандиста. Він був редактором та 

власником антисемітського видання Der Stürmer. Пропаганда Штрайхера була 

майже виключно антисемітською. І ми можемо говорити про те, що пропаганда 

не лише Штрайхера, але й Гітлера загалом вибудовувалася довкола єдиного 

слова: "єврей" і прикметника "єврейський". 

https://suspilne.media/224810-magate-ta-aes-ak-vijna-v-ukraini-mae-zminiti-principi-adernoi-bezpeki-svitu/?fbclid=IwAR34cmVjVeVxzOAZsn9HFtzUlKwZUOR204dzil3hqF9BMt9neSWFmHxPEms
https://suspilne.media/224810-magate-ta-aes-ak-vijna-v-ukraini-mae-zminiti-principi-adernoi-bezpeki-svitu/?fbclid=IwAR34cmVjVeVxzOAZsn9HFtzUlKwZUOR204dzil3hqF9BMt9neSWFmHxPEms
https://suspilne.media/224810-magate-ta-aes-ak-vijna-v-ukraini-mae-zminiti-principi-adernoi-bezpeki-svitu/?fbclid=IwAR34cmVjVeVxzOAZsn9HFtzUlKwZUOR204dzil3hqF9BMt9neSWFmHxPEms
https://suspilne.media/224810-magate-ta-aes-ak-vijna-v-ukraini-mae-zminiti-principi-adernoi-bezpeki-svitu/?fbclid=IwAR34cmVjVeVxzOAZsn9HFtzUlKwZUOR204dzil3hqF9BMt9neSWFmHxPEms
https://suspilne.media/author/olena-kurenkova/
https://www.radiosvoboda.org/a/news-krasovsky-vbyvstvo-ditej-slidstvo/32097863.html
https://suspilne.media/286447-tribunal-dla-putina-ak-rosijske-kerivnictvo-vidpovist-za-zlocini-v-ukraini/
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Штрайхера засудили за пропаганду, яку він поширював у публікаціях Der 

Stürmer. Він поніс покарання за злочини проти людяності й був засуджений у 

1946 році до смертної кари. 

Інша важлива справа у межах міжнародного кримінального провадження — 

справа Руанди, відома як "Справа медіа". У ній судили трьох обвинувачених саме 

за їхні пропагандистські дії. Було два основні медіа, які досліджували у цих 

справах — це "Радіо і телебачення тисячі пагорбів" та газета "Кангура". Якщо 

поглянути на ці два медіа, особливо на перше, воно через своє мовлення 

підбурювало виконавців геноциду переслідувати етнічну групу тутсі. В 

прямоефірних радіопередачах оприлюднювали їхні геолокації, куди виконавці 

геноциду могли одразу ж вирушати й вбивати. Роль цього радіо була зрозумілою. 

Як і в нацистському кейсі мова ненависті тут зіграла важливу роль. Були 

специфічні вислови та фрази, які спонукали людей вчиняти злочини — просто 

тому, що у стислі строки їх навчили ненавидіти представників іншої етнічної 

групи. У випадку Руанди був цілий специфічний лексикон місцевою мовою, який 

допомагав у процесі розпалювання ворожнечі. 

Можете більше розповісти про справи, які розглядалися на трибуналі щодо 

колишньої Югославії, чи був там елемент пропаганди теж впливовим? 
Міжнародний кримінальний трибунал щодо колишньої Югославії включив 

аспект пропаганди у багато з його справ. Не усі вони, але більшість — щодо 

військового й політичного керівництва — Слободана Мілошевича, Радована 

Караджича і деяких інших представників військово-політичної верхівки. Але 

одна зі справ інакша, це власне справа про пропаганду Воїслава Шешеля — 

політичного лідера, очільника Сербської радикальної партії та воєнізованого 

сербського угруповання "Руху четників". Він був кандидатом юридичних наук 

та автором 150 книжок. 

Його засудили за єдину промову, яку він проголосив у травні 1992 року у межах 

політичних перегонів. Він зібрав людей у селі Хртковці у Воєводині, провінції 

Сербії. У цю промову він включив як хейт-спіч, так і погрози на адресу місцевого 

несербського населення — хорватів. Після цього хорвати почали виїздити із села, 

а також відбувалися злочини — зґвалтування й інше. Шешеля засудили за 

злочини проти людяності, дали 10 років в’язниці, які він уже відбув в Гаазі. 

Чи важливо для міжнародних судів, щоб пропагандисти були людьми, що 

мають доступ по ухвалення рішень? 
Що відрізняє спікерів — це їхня посада і влада. Це принциповий момент 

розслідування у кожній справі. Якщо людина наділена владою, у неї є ширше 

коло опцій вибору, а також певна платформа або декілька для того, щоб 

висловлювати думки. У неї є послідовники. Людину, яка перебуває при владі, 

переслідувати значно простіше. І це те, що бодай трохи спрощує життя 

прокурорів щодо розслідування воєнних злочинів, тому що політичні й військові 

лідери багато виступають, говорять, дають інтерв’ю і залишають часом 

горезвісний, але значний слід для слідчих та прокурорів для майбутнього 

розслідування справ. 
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Як це відбувається зараз, коли способи поширення інформації більш 

спрощені, аніж були у XX столітті, коли сталися більшість кейсів, що ми 

обговорили? 

Коли я був задіяний у судових процесах в низці справ, ми зосереджувалися 

здебільшого на традиційних медіа — газети, радіо, телебачення. Зі зростанням 

впливу інтернету, особливо соцмереж, виходить ситуація, коли немає часу на 

рефлексії, на критичне мислення, на те, щоб відповісти на якийсь меседж, бо 

вони публікуються щосекунди. Одна думка нашаровується на іншу і так далі. 

Дослідження встановили, що це, звісно ж, важливий фактор у певних 

ризикованих ситуаціях. Я можу навести приклад де Facebook доклався до 

сприяння геноциду і злочинів, скоєних проти рохінджа у М’янмі. Була низка 

досліджень, які доводили, що Facebook відіграв важливу роль у цій ситуації. 

Для радіо потрібен час, щоб поширити інформацію про те, що "містер чи місис 

X біжать вулицею — прямуйте туди й зловіть їх". У них є певний час, щоб втекти. 

У випадку з соцмережами шансів немає, бо це стається просто у цю хвилину. Я 

знаю, у багатьох моїх колег з Міжнародного кримінального суду багато проблем 

щодо електронних медіа, тому що складно доводити, що де було запощено, 

радше ніж коли ти тримаєш в руках паперову газету, або якщо це телевізійне 

інтерв’ю. 

Як відбувається встановлення зв’язків і подальше притягнення до 

відповідальності за пропаганду у кримінальних провадженнях? 
Є два моменти. Перший — аспект розслідування. Другий — судове 

переслідування. Далі — є багато категорій доказів. Зокрема приватні — 

щоденники, фото, відеозаписи тощо. Публічні — виступи на телебаченні, радіо, 

в газетах, інтернеті. Також є документи із суду — у процесі слухання справи ви 

також створюєте докази. А ще у нас є цікава категорія доказів, яка з’явилася з 

культурних традицій. Вони походять десь з XIX століття — поезія, художня 

література, музика, документальні фільми. Ці докази теж можуть виявитися 

корисними у справах з пропаганди. Тож розслідування вимагають багато 

осмислень, і ви маєте визначати межі розслідування юридичними термінами: що 

саме це за злочини, докази яких ви шукаєте? 

Якщо ви розслідуєте злочин геноциду, вам не потрібно доводити зв’язок між 

промовою і самим злочином. Так, вам треба довести, що був намір завдати 

шкоди. Але вам не обов’язково доводити, що цей намір потім призвів до 

конкретного злочину. Сам по собі намір може бути принциповим елементом в 

межах ширшого кримінального провадження. 

У деяких справах вам потрібно доводити причинно-наслідкові зв'язки між 

спікером та жертвою скоєного злочину. Ми це робили в одній чи двох справах. 

Найкращий спосіб — це коли спікер як один зі співвиконавців злочину певною 

мірою пояснює зміст повідомлення у своїх промовах, і тоді можна у ньому 

ідентифікувати навішування ярликів чи образ як елементів дегуманізації — 

мови, що використовується часто в умовах війни. І коли при цьому у нас є особа, 

що безпосередньо вчиняє злочин, намагаючись катувати або вбити одну або 

більше людей і водночас використовує ту саму мову, тоді ми можемо встановити 

ментальний зв’язок між спікером та виконавцем злочину. Це фізичний та 
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ментальний аспект злочину за моделлю, яку я називаю "психологічний 

відбиток". 

Це можливо, це вже виходило, але це складний процес в межах розслідування. 

Адже вам треба мати одного або декількох співвиконавців злочину, щоб довести, 

що вони використовували специфічну мову — неважливо, пропагандистську чи 

ні — але саме цією специфічною мовою вони позначали жертв. 

Чи можна сказати, що пропаганда може підбурювати до воєнних злочинів, і 

це потім можна довести у судах? 
Не всі види пропаганди можуть спонукати до воєнних злочинів. Ми 

розмежовуємо поняття воєнної пропаганди та пропаганди задля війни. Воєнна 

пропаганда може призводити до воєнних злочинів, злочинів проти людяності й 

геноциду. У той час як пропаганда задля війни передбачає розпалювання 

ворожнечі, що призводить до злочину агресії. Це той концепт, який ще належить 

розвинути й в міжнародному кримінальному праві. Тож якщо створять трибунал 

спеціально щодо війни Росії проти України, який займатиметься виключно 

злочином агресії, він розглядатиме ось це розпалювання ворожнечі — 

пропаганди задля війни. 

Кейс війни Росії проти України може бути зразковим в цьому плані? 
Усі факти свідчать про це. Закон є, можливості теж — це цілком можна зробити. 

Є деякі злочини, як-от злочин геноциду, які можуть розслідуватися навіть якщо 

у них немає жодної жертви. Цього ще не робили, але є закон, який забезпечує 

покарання, якщо є лишень спроби вчинити геноцид. І є інші дії, за які можна 

судити без жодної жертви. 

Як загалом міг би виглядати процес проти російських пропагандистів? Яке 

покарання може чекати на них? 
Враховуючи мій відносно обмежений доступ до усієї інформації й обмежене 

знання російської, я визначив наративи та патерни, що вже бачив у Нюрнберзі, а 

також на спеціальних трибуналах щодо колишньої Югославії та Руанди. Один з 

популярних пропагандистських наративів полягає у запереченні існування 

українців. Потім ще є прямі погрози, що українці будуть винищені. Також є ще 

й мова ненависті, і тут очевидним прикладом є концепт нацистів, який 

використовується Путіним та іншими пропагандистами. А ще у нас є цікава 

категорія доказів — те, що ми називаємо "великим політичним та історичним 

наративом". Так було і в нацистській Німеччині. 

Це спроба змінити історію, презентувати власну її інтерпретацію? 

Це загальна логіка цього, але передусім це зумовлено територіальними 

претензіями. У Німеччині величезна частина риторики нацистів зосереджувалася 

довкола концепту створення великої Німеччини. І така ж ідея нині домінує і в 

Росії — створення великої Росії коштом України. Ми бачили таку ж логіку на 

трибуналі щодо колишньої Югославії. Практично в усіх справах щодо 

сербського керівництва, і деяких хорватських справах, де лунало бажання 

створити велику Сербію і велику Хорватію відповідно. І тут простежується така 

ж логіка, яка свого часу була у нацистських пропагандистів. Той же доказовий 

патерн, принаймні мені він очевидний, який просуває Путін та його прибічники 

та пропагандисти. 
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Якщо говорити про суспільства, які в певний період історії постраждали від 

таких жорстоких наративів, чи можна сказати, що пропаганда їх змінила? 

Чи стали вони більш вразливими до пропаганди, чи навпаки? 

Не знаю, чи пропаганда змінює суспільства, але вона швидко змінює динаміку 

всередині суспільств. Є дослідження, які доводять це щодо кожної з цих справ, 

які ми згадали. Є бібліотеки книг та досліджень, написані про мирну й велику 

культуру Німеччини, зокрема Веймарської республіки напередодні Другої 

світової. Виникає питання, як щось таке могло статися з нею? І власне ось тут і 

з’являється пропаганда. 

Подібний процес ми спостерігали в колишній Югославії та низці інших випадків. 

Тут, звісно, є певні першопричини, вони не дуже важливі для цілей судового 

переслідування, але вкрай важливі для нашого розуміння динаміки всередині 

суспільства. 

Є пропаганда, за яку може бути судове переслідування через конкретні злочини, 

але також є внутрішня пропаганда, як-от в Росії, коли люди загалом є 

сприйнятливими до пропаганди — вона там потрібна для того, щоб утримувати 

їх замкненими в просторі з чітким набором правил, яким вони мусять вірити. 

Хоча ці правила переважно створені на основі брехні. 

Хто входить до команд людей, які займаються розслідуванням справ, де 

пропаганда є частиною злочину? Адже це не лише фахівці з міжнародного 

кримінального права, але й медіаексперти, історики? 
В міжнародному трибуналі щодо колишньої Югославії у нас був відділ 

розслідування, який складався зі співробітників правоохоронних органів, а також 

адвокатів, які також брали участь і вели розслідування певних злочинів. А ще у 

нас були аналітики-криміналісти: вони усім відомі з кінофільмів — відстежують 

людей, досліджують перехоплені телефонні розмови, встановлюють доказові 

зв’язки між людьми. У нас тоді було два відділи, що складалися із команд 

військових аналітиків та офіцерів служби воєнної розвідки, які досліджували 

військові докази. 

А також у нас була команда, частиною якої був і я, яка займалася справами 

високопосадовців. До неї входили здебільшого академічні дослідники — 

історики, філософи, лінгвісти, юристи, журналісти. Вони мусили володіти 

мовами регіону, у них мав бути історичний бекґраунд, вони мали знати, як 

укладати звіти. 

Тож моя порада будь-яким подальшим трибуналам: ви завжди зможете знайти 

неймовірних юристів і гарних слідчих. Але найголовніше, ви маєте знайти 

найкращих дослідників та аналітиків. Це мають бути місцеві або принаймні 

люди зі знанням місцевої культури й історії. Адже часом розслідування злочинів 

— це лишень справа нюансів. Єдине слово або вираз можуть змінити хід судової 

справи. І тільки люди, які володіють мовою і знайомі з цими маленькими 

нюансами, можуть його визначати. Тож науковці, які вже вивчали Україну, 

історики або соціологи були б моїм найпершим вибором для майбутнього 

трибуналу, який судитиме за російські злочини. 
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 Текст 26 

Видалити "ракову пухлину". Чи можна виключити Росію з Радбезу ООН 

Олена Куренкова 

На засіданні Радбезу ООН 30 вересня намагалися засудити незаконні 

"референдуми" про "приєднання" українських територій до РФ. Проте Росія 

наклала вето на загальне рішення. Українська делегація в ООН системно 

порушує питання про те, що Росії не місце в Раді безпеки — єдиному органі 

ООН, чиї рішення обов’язкові для виконання усіма її членами. Країна, яка 

порушила міжнародне право і статут ООН, вчинивши агресію проти України, 

тепер блокує усі рішення, які суперечать її інтересам. 

РФ перетворилася на "ракову пухлину у тілі Ради Безпеки, і її потрібно 

видалити, перш ніж ціла система ООН отримає метастази", 

— заявив постійний представник України при ООН Сергій Кислиця. Чи можна 

видалити РФ з Ради Безпеки ООН — розповідає Суспільне. 

Замкнене коло ухвалення рішень 

Дискусія про неефективність ухвалення рішень у Раді безпеки, зокрема через РФ, 

поновлюється з 2014 року — після анексії Росією Криму і перших спроб окупації 

частини українських територій. Так, свого часу Росія не дозволила ввести 

миротворчий контингент ООН на Донбас, а 25 лютого 2022 

року ветувала резолюцію Ради безпеки про припинення вторгнення в Україну. 

Навіть попри те, що в Генеральній асамблеї 141 держава зі 193 засудила агресію 

Росії. 

Росія — одна з п’яти постійних членкинь Радбезу, разом з Китаєм, США, 

Францією та Великою Британією. Це ті країни, які мають право вето. Росія 

https://suspilne.media/325738-nacisti-pragnuli-velikoi-nimeccini-kreml-stvorenna-velikoi-rosii-kostom-ukraini-urist-predrag-dojcinovic/?fbclid=IwAR1xJ-XXQrckt8OnFdmF7gfccHEFzVYWenyi8Q28105MgK6raYccS7fTI4Q
https://suspilne.media/325738-nacisti-pragnuli-velikoi-nimeccini-kreml-stvorenna-velikoi-rosii-kostom-ukraini-urist-predrag-dojcinovic/?fbclid=IwAR1xJ-XXQrckt8OnFdmF7gfccHEFzVYWenyi8Q28105MgK6raYccS7fTI4Q
https://suspilne.media/325738-nacisti-pragnuli-velikoi-nimeccini-kreml-stvorenna-velikoi-rosii-kostom-ukraini-urist-predrag-dojcinovic/?fbclid=IwAR1xJ-XXQrckt8OnFdmF7gfccHEFzVYWenyi8Q28105MgK6raYccS7fTI4Q
https://suspilne.media/author/olena-kurenkova/
https://suspilne.media/amp/287399-rada-bezpeki-oon-zibralas-cerez-ogolosenna-rosieu-priednanna-teritorij-ukraini/
https://suspilne.media/amp/287249-u-kremli-vidbuvaetsa-ceremonia-priednanna-do-rf-okupovanih-ukrainskih-teritorij/
https://suspilne.media/amp/287413-rakova-puhlina-oon-kislica-zaklikav-vidaliti-rosiu-z-radbezu/
https://www.eurointegration.com.ua/interview/2018/01/9/7075587/
https://ukrainian.voanews.com/a/rosier-zablokuvala-rezolutsiju-oon/6770957.html
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застосовує його завжди на голосуваннях щодо України — про це нагадав голова 

Європейської Ради Шарль Мішель у виступі на Генеральній асамблеї ООН у 

вересні і запропонував призупинити членство Росії в цьому органі. За його 

словами, взагалі Рада безпеки потребує реформування, бо один з її постійних 

членів зловживає правом вето. 

Але обговорення призупинення повноважень Росії або виключення її з Радбезу 

впирається у процедурну складність. "Згідно зі статутом ООН, постійний член 

Ради безпеки ООН і в принципі держави-члени повинні утримуватися від погроз 

застосування сили. Але офіційно не прописано, що порушення статуту ООН є 

підставою для виключення з постійних членів Ради Безпеки ООН", — пояснює 

експертка аналітичного центру "Нова Європа" Маріанна Фахурдінова. 

Щоб виправити це, треба переписувати статут і вносити зміни до положень про 

те, як взагалі працює Радбез. Для цього потрібне голосування в Генеральній 

асамблеї ООН, яке мають підтримати дві третини її членів. Але далі той же 

Радбез має схвалити рішення, де Росія накладе на нього вето. 

"У квітні Генеральна асамблея проголосувала за те, щоб вигнати Росію з Ради 

прав людини ООН. Це можна було зробити, адже цей орган не фігурує в Статуті 

ООН. Єдиний попередній раз, коли Генеральна Асамблея вдавалася до таких дій, 

— 2011 рік. Тоді припинили членство Лівії в Раді з прав людини. Це голосування 

стало прецедентом для усунення великих держав, які випадково опинилися в 

Раді з прав людини і поводяться невідповідно до її норм. Але немає механізму, 

за допомогою якого Генеральна Асамблея могла б щось вдіяти щодо складу Ради 

Безпеки", — каже Томас Вайс, вчений та дослідник глобального управління 

Чиказької ради міжнародних справ. 

Проте українські дипломати й експерти пропонують інші шляхи, які можуть 

допомогти обмежити доступ РФ до механізмів ухвалення рішень в ООН. 

Хто насправді є членом Радбезу — РФ чи СРСР 

"Ми вже втомилися від постійного повторення того, що дозволяти Росії 

використовувати право Радянського Союзу накладати вето на рішення Ради 

Безпеки насправді не дає цьому органу можливості виконувати свою головну 

https://suspilne.media/amp/285045-potribna-reforma-prezident-evroradi-zaklikav-prizupiniti-clenstvo-rosii-v-radbezi-oon/
https://suspilne.media/226304-genasamblea-oon-viklucila-rosiu-iz-radi-z-prav-ludini/
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місію згідно зі статутом ООН, а саме — підтримання міжнародного миру та 

безпеки", — заявив на останньому засіданні Радбезу постійний представник 

України при ООН Сергій Кислиця. Коментуючи дії Росії, він часто посилається 

на позицію, що Росія не є правомірним членом не лише Радбезу, а й ООН в 

принципі. 

Справді, в Статуті ООН досі серед постійних членів Ради безпеки вказано не 

Росію, а СРСР. Росія проголосила себе правонаступницею Союзу — про це 

йшлося у листі Бориса Єльцина до Генсекретаря ООН, однак документально це 

не закріплено. На момент звернення Єльцина він був президентом не Російської 

Федерації, а Російської Радянської Федеративної Соціалістичної Республіки. У 

1991-му РФ повинна була б пройти формальну процедуру перевступу в ООН, як 

Чехія й Словаччина чи країни колишньої Югославії, але цього не сталося. 

"Радянський Союз розпався в грудні 1991 року. Тоді я був здивований, що 

сталася лишень раптова зміна прапору Союзу Радянських Соціалістичних 

Республік на російський в Генеральній асамблеї ООН — і все. У той момент 

могла бути велика дискусія про те, чи справді існує спадкоємність Росії від СРСР 

та чи може Росія зайняти позицію Радянського Союзу в організації та в Раді 

безпеки. Але жодна держава в той час не порушила це питання. Гадаю, всі 

відчували велике полегшення, що Радянський Союз зник більш-менш мирно. В 

англійській мові є вислів let sleeping dogs lie ("не треба чіпати собаку, що спить"). 

Себто, навіщо піднімати питання, якщо все добре? Ось таке тоді було ставлення", 

— розповідає Томас Вайс. 

Як Україна може змінити ситуацію, на яку понад 30 років не звертали уваги? 

Володимир Єльченко, постійний представник України при ООН у 1997-2001 та 

2015-2019 роках, пояснює, що Україна може попросити розглянути це питання в 

Міжнародному суді ООН. 

"Сформулювати цей запит просто: чи законно Росія там, чи ні? І до цього 

докладаються усі ці документи — лист Єльцина, багато чого іншого, що 

писалося і надсилалося в грудні 1991 року, коли це питання вирішувалося. У 

Міжнародному суді ООН сидять, скажімо так, не останні юристи у світі, і вони 

https://zn.ua/ukr/international/najbilsha-heopolitichna-afera-khkh-stolittja-chomu-perebuvannja-rosiji-v-oon-bezpidstavne.html
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справді аполітичні, принаймні більшість з них. Тут є шанси, що рішення буде на 

користь того, що Росія незаконно там перебуває", — пояснює Єльченко. 

Проте в ООН не має спеціального виконавчого органу Суду — просто всі країни-

члени зобов’язуються виконувати рішення Міжнародного суду ООН. Якщо 

цього не стається — а у випадку з Росією може бути саме так, — РФ не визнає 

юрисдикцію Міжнародного суду ООН, каже Єльченко, то контроль за 

виконанням рішень Суду покладають на Раду Безпеки ООН, у якій у Росії є право 

вето. 

"Все залежатиме від того як буде сформульований запит Генасамблеї до 

Міжнародного суду ООН. Суд дає відповіді на прямі питання, які містяться в 

резолюції Генасамблеї. Це кропітка робота дипломатів аби не нашкодити такими 

формулюваннями, які завадять забезпечити дві третини голосів на підтримку 

запиту від Генасамблеї. Головне — розпочати переговорний процес серед членів 

ООН, плюс — потужна підтримка США, Великої Британії, Франції", — каже 

Єльченко. 

До слова, Статут ООН, крім того, що фіксує саме СРСР, а не Росію серед 

постійних членів, має й іншу неточність. Досі серед п’ятірки, замість КНР там 

зазначена Китайська Республіка — тобто, сучасний Тайвань. Але насправді 

Китайську республіку у 1971-му виключили з ООН і замінили Китайською 

народною республікою на основі рішення Генасамблеї. Ця заміна ґрунтувалася 

на тому, що саме влада КНР відтак повніше представлятиме китайський народ. 

Що ще можна вдіяти 

Ще один сценарій — тимчасове заморожування членства Росії в ООН. 

Генеральна асамблея могла б призупинити повноваження російської делегації, 

не допускати її на засідання. Аргументувати це можна або російською агресією 

в Україні, себто порушенням Статуту ООН, або неправомірністю перебування 

Росії в ООН замість СРСР. 

"У 1962 році була схвалена резолюція Генеральної асамблеї щодо режиму 

апартеїду в ПАР. Там були пункти про розрив дипломатичних відносин з ПАР, 

припинення торговельних зв'язків, повна ізоляція, економічні та військові 

https://eba.com.ua/naslidky-nevykonannya-rf-nakazu-mizhnarodnogo-sudu-oon/
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санкції тощо. Усе це працювало 20 років, доки вони не відчули, що далі так 

країна існувати не може — провели перші демократичні вибори у 1994 році, 

Нельсон Мандела був обраний президентом ПАР. Таким чином режим апартеїду 

зник і питання було закрите", — розповідає Володимир Єльченко. 

Ще один шлях — реформування Ради безпеки ООН. Але наразі є багато ідей, які 

поки не мають однозначної підтримки. Наприклад, делегація США при 

ООН пропонує розробити нову схему накладання вето, за якою постійні члени 

Радбезу муситимуть додатково роз’яснювати рішення про ветування резолюцій 

Генеральній Асамблеї ООН. А президент Франції Еммануель 

Макрон закликає обмежити право вето щодо питання масових злочинів та 

розширити склад Ради Безпеки. Туреччина взагалі наполягає на скасуванні права 

вето. 

https://suspilne.media/288533-vidaliti-rakovu-puhlinu-ci-mozna-vikluciti-rosiu-z-

radbezu-oon/?fbclid=IwAR0GsI-3JGQWUa5Vf-oKfOcVOkf4hHbN-

EbuYFlJ28a2kzNQgtFF8C0peW8 

 

Розслідування 

Важливо: щоб прочитати повний текст з фотографіями, які є невід’ємною 
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Текст 27    

Любовний лист окупанту "Дєнісочкє". Суспільне встановило ім'я 

військового РФ, що жив у бучанській квартирі 

 ЕКСКЛЮЗИВНО 

Суспільне 

 

Дружина російського окупанта з листом надіслала фото себе та двох синів 

https://suspilne.media/279868-ssa-iniciuut-reformu-radbezu-oon/
https://www.youtube.com/watch?v=Xx__OAk-FX4&t=1590s&ab_channel=intimeUkraineLIVE
https://www.aa.com.tr/en/world/many-countries-agree-on-reforming-un-security-council-but-how/2693664
https://suspilne.media/288533-vidaliti-rakovu-puhlinu-ci-mozna-vikluciti-rosiu-z-radbezu-oon/?fbclid=IwAR0GsI-3JGQWUa5Vf-oKfOcVOkf4hHbN-EbuYFlJ28a2kzNQgtFF8C0peW8
https://suspilne.media/288533-vidaliti-rakovu-puhlinu-ci-mozna-vikluciti-rosiu-z-radbezu-oon/?fbclid=IwAR0GsI-3JGQWUa5Vf-oKfOcVOkf4hHbN-EbuYFlJ28a2kzNQgtFF8C0peW8
https://suspilne.media/288533-vidaliti-rakovu-puhlinu-ci-mozna-vikluciti-rosiu-z-radbezu-oon/?fbclid=IwAR0GsI-3JGQWUa5Vf-oKfOcVOkf4hHbN-EbuYFlJ28a2kzNQgtFF8C0peW8
https://suspilne.media/author/suspilne/
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“Привіт, мій герою”, — такими словами розпочинається лист, написаний 

російському військовому від його дружини. Лист знайшли мешканці квартири у 

ЖК “Континент”, що поблизу залізничного вокзалу у Бучі. Конверта не було, 

проте були три сторінки тексту, фотографія дружини з двома синами 

окупанта, короткі записки від дітей та навіть знімок УЗД — у листі дружина 

повідомила російському загарбникові, що у них буде донька. Журналісти редакції 

розслідувань Суспільного з’ясували, кому адресувався лист, та встановили, до 

якого військового підрозділу належав окупант. 

 

Житловий комплекс “Континент” розташований у провулку Олекси Тихого. До 

початку повномасштабного вторгнення РФ в Україну, за даними зі знятого у 

квітні сюжету BBC, там мешкало близько 600 сімей. 

Російські окупанти, за розповідями мешканців, використовували ЖК як базу та 

нічліг. Звідти виїздили обстрілювати Ірпінь, проте опісля щоразу поверталися. 

Після себе росіяни залишили розбиті вікна та стіни, пограбовані квартири, гори 

сміття, бруд, прострелену та побиту домашню техніку — ту, що не змогли 

забрати з собою. 

 

ЖК “Континент” у квітні, після деокупації Бучі. Фото: Ігната Леміша 

Загалом у ЖК окупанти жили три тижні. Увесь цей час вони утримували у 

підвальному приміщенні багатоповерхівки чотирьох людей, які не встигли 

евакуюватися. Один із них, Микола Масюревич, розповів BBC, що йому та 

рідним довелося пробути у підвалі 21 день. Виходили на вулицю бучанці тільки 

тоді, коли дозволяли росіяни. А дозволяли не щодня. 

 

Місце для спання, облаштоване мешканцями ЖК “Континент” у підвалі. Фото: 

стоп-кадр з сюжету BBC 

Лист дружини російського окупанта знайшли власники однієї з понівечених 

квартир, повернувшись додому уже після деокупації Бучі. 

https://www.bbc.com/ukrainian/news-61195199
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На трьох сторінках — не лише слова захоплення та любові, побажання, щоб “всі 

швидше повернулися додому цілі та неушкоджені”, а й інформація, яка 

допомогла ідентифікувати родину. 

Так, у листі дружина називає свого чоловіка “Дєнісочка”, а сини підписали свої 

записки “від Андрєя” і “Алєксєя”. 

 

З листа зрозуміло, що чоловік служить у десантних військах і дружина цим 

гордиться: “Я дуже сильно тебе люблю та горджуся тобою. Ти у мене, дорогий 

мій Дєнісочка, — справжній герой. Я дивуюся, як так може бути у житті, адже 

твої мрії здійснилися. Хотів у повітряно-десантні війська — і ти служиш, хотів у 

“спекотне” та небезпечне місце — і ти там. Це заслуговує тільки на повагу”. 

 

Також кількома словами дружина згадує про свою роботу у школі: 

“По телевізору щодня показують жахіття, в інтернеті — не ліпше. І щодня — 

жертви, жертви. На роботу приходжу, а там не краще. Вчителі обговорюють, 

обмінюються інформацією. Все це, звісно, закінчується сльозами”. 

 

З листа зрозуміло, що “Дєнісочка” не телефонував з України. Дружина 

отримувала інформацію про нього від двох інших дружин військових, яким 

чоловіки все ж телефонували. З українських номерів: 

“Страшно чути, що хлопці (чужі, але наші) потрапляють через дзвінок під 

“Град”. У такі моменти думаєш: вистачить і того, що сказали, що твій чоловік 

живий, здоровий, у нього все добре”. 

Також жінка пише, що спілкується з колишнім командиром чоловіка, який у 

російській соціальній мережі використовує нік Євгєній Нєвскій. Мовляв, він не 

поїхав в Україну, та отримує інформацію про свій підрозділ. 

 

Лист написаний 18 березня. Жінка розповідає чоловікові, що вже вдруге за 

місяць надсилає йому з листом пакунок з речами. Наприкінці залишає свій номер 
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телефону — на випадок, якщо він загубив телефон і забув номер, тому не може 

зателефонувати. 

Саме вказаний номер допоміг встановити власницю листа. Писала своєму 

чоловікові 34-річна Вікторія Суханова. Її чоловік — 39-річний Денис Суханов. 

 

Дєніс та Вікторія Суханови. Фото з їхньої спільної сторінки у російській 

соціальній мережі 

Ми проаналізували інформацію про обох у соціальних мережах. Родина родом із 

Шадрінська Курганської області, проте тепер живе у Пскові. Там базується 

військова частина, в якій служить чоловік. 

Денис Суханов, з інформації, вказаної у соціальній мережі, раніше проходив 

службу у 561-му морському розвідувальному пункті спецназу ГРУ Балтійського 

флоту у Парусному Калінінградської області. Нині він — військовий 234-го 

гвардійського десантно-штурмового Чорноморського ордена Кутузова 3-го 

ступеня полку імені Олександра Невського. 

234 полк входить до 76 гвардійської дивізії. До неї належить і 104 десантно-

штурмовий полк, який також у березні був у Бучі та причетний до воєнних 

злочинів, вчинених там. Зокрема, як з’ясували журналісти-розслідувачі 

Суспільного у документальному фільмі-розслідуванні “Буча 22”, саме військові 

104 полку можуть бути причетні до розстрілу автомобіля родини Чікмарьових. 

Від куль загинули мама та двоє дітей. Батько вижив, та втратив ногу. 

З Київської області Дєніс Суханов повернувся живим та неушкодженим. Про це 

свідчать і фото у соціальних мережах, і слова дружини. 

 

Дєніс Суханов. Фото з його сторінки у російській соціальній мережі, 

опубліковане у вересні 2022 року 

Журналісти редакції розслідувань Суспільного зателефонували Вікторії 

Сухановій та запитали, що їй відомо про події у Бучі та про участь її чоловіка у 

тому, що там відбувалося. 

https://www.youtube.com/watch?v=xBiw4Rs5suo
https://www.youtube.com/watch?v=xBiw4Rs5suo
https://suspilne.media/rozsliduvannia/
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“Я нічого не знаю про це, — перше, що сказала Вікторія Суханова. — Він мені 

не розказував. Казав, що мені то не потрібно знати. Що було, я не знаю. Взагалі 

не розповідають. Жоден військовий, який приїжджає додому, не розповідає, що 

і як там відбувалося”. 

Вікторія також зазначила, що не читала новини про Бучу, бо навесні була 

вагітною. А зараз “не хоче у це повертатися”. Попросила журналістів розповісти, 

що там відбувалося. Ми надіслали їй лінки на сюжет BBC з ЖК “Континент” та 

на фільм “Буча 22”. Вікторія на них не відреагувала. 

Знайти контакти Дєніса Суханова журналістам поки не вдалося. Його дружина 

зазначила, що він був вдома, та зараз його вже немає. 

За даними з групи 76 російської дивізії у соціальній мережі, 234 полк станом на 

кінець жовтня був на території Херсонської та Миколаївської областей. Тобто на 

тому напрямку, де російські військові відступили та зазнають значних втрат. 

https://suspilne.media/315088-lubovnij-list-okupantu-denisocke-suspilne-vstanovilo-

ima-vijskovogo-rf-so-ziv-u-bucanskij-kvartiri/ 

Текст 28 

Хто з російських військових стоїть за вбивством родини у Бучі. 

Розслідування 

 ЕКСКЛЮЗИВНО 

Суспільне 

 

Маргарита та Олександр Чікмарьови з синами Матвієм та Климом, фото: Сусп 

На звільненій від російських окупантів Київщині досі знаходять розстріляних чи 

закатованих людей. Загалом уже відомо про понад 1300 вбитих, серед яких — 

цивільні чоловіки, жінки та діти. Сім’я Чікмарьових, переселенців із Донбасу, — 

одна з тих, яку зруйнували російські військові. Вони вбили матір та двох дітей. 

Хто вони — люди, які пострілами забрали їхні життя, з’ясували журналісти 

Суспільного у розслідуванні "Буча 22". 

https://suspilne.media/315088-lubovnij-list-okupantu-denisocke-suspilne-vstanovilo-ima-vijskovogo-rf-so-ziv-u-bucanskij-kvartiri/
https://suspilne.media/315088-lubovnij-list-okupantu-denisocke-suspilne-vstanovilo-ima-vijskovogo-rf-so-ziv-u-bucanskij-kvartiri/
https://suspilne.media/author/suspilne/
https://suspilne.media/regions/kyiv-region/
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У Бучу втікали від війни на Донбасі 

Чікмарьови родом із Красногорівки, села неподалік Донецька. Коли росіяни 

розпочали війну на сході України, старший син — Віталій — з сім’єю переїхав 

на Київщину. Як і багато інших переселенців з Донбасу, вибрав тиху Бучу. За 

деякий час допоміг перебратися і решті родини — батькам та молодшому братові 

Олександру з сім’єю. Усі поселилися у Бучі. "Я не можу передати, яке було 

щастя, що ми разом. У нас же дуже багато кумів, друзів, і всі у Бучі", — 

розповідає Віталій. 

 

Віталій Чікмарьов, фото: Суспільне 

З сім’єю він оселився у частині містечка, яку називають Лісовою Бучею. 

Олександр з батьками — у центрі міста, за храмом Андрія Первозванного. "В усі 

свята — все разом. У матері збиралися. У неї здоровий стіл, дітей купа. Вона 

казала: "Що ще треба в житті, коли онуки поруч, діти, невістки?", — говорить 

Віталій. 

"Вони не захотіли російських паспортів і не захотіли в Росію. Тільки в Україні 

жити хотіли", — це вже про синів розповідає Валентина Чікмарьова. Жінка 

говорить красивою українською мовою. Додає: у Красногорівці ж — 

українськомовні. 

 

Валентина Чікмарьова, фото: Суспільне 

"Від тієї війни приїхали сюди. Мар’їнку розбомбили, Красногорівку розбомбили. 

Що нам було залишатися? Син каже: "Я вас заберу сюди, — продовжує 

Валентина. — Там продали будинок, тут купили. Я не хотіла покидати Донбас, я 

там 48 років прожила. Але заради дітей приїхала сюди, щоб допомагати їм. Діти 

— у школу, у дитсадок, я й забирати ходила в школу Матюшу. І Климчика з 

дитсадка, коли Ріта на роботі була". 

Матвій та Клим — сини Олександра. Матвію, або ж Матюші, як називає його 

бабуся, на початку вторгнення російських військ у Бучу було 9 років. Климу — 

4. 
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Вбиті росіянами в Бучі Матвій та Клим, фото: Суспільне 

Дорога 

Війна до Бучі прийшла 24 лютого. "З першого дня ми були у серйозному 

"капецю", — розповідає Віталій. — Але не знали, що робити, що з батьками, куди 

втікати. І ми залишилися. А після 25-го вже все — шансів вирватися з Лісової 

Бучі не було. Сашко міг виїхати, якби хтось знав, до чого воно йде. Знову ж таки: 

куди він поїде, як батьків покине? По телефону спілкувалися. Вони у підвалі 

сиділи. Там, у матері, підвал є такий добрячий. А там вже кожен день було все 

жорсткіше і жорсткіше". 

"Матюша у підвалі сидів вісім діб і на ноутбуці писав: "Я дуже люблю Україну. 

На нас напали росіяни. Я їх ненавиджу! Якби мені було 18 років, я б пішов 

захищати свою Україну, а мені тільки 9. Але я її дуже-дуже люблю, свою 

Україну, — так він написав, розповідає Валентина Чікмарьова. — А тоді ж 

почали так бомбити, що діти вже жахалися, не спали. У підвалі було чутно все. 

Ми у будинку залишалися з дідом, тому що він паралізований. 4 березня Рита 

мені каже звечора: "Мамо, ми будемо їхати. Он всі їдуть". 5 березня зранку була 

тиша. Ну, думаю, все вже, напевно, припинили стріляти. І вони виїхали. Я ворота 

їм закрила. Рита доходить до хвіртки і каже: "Мамо, ну, бувай". А син не сказав. 

І я не попрощалася. Я у такому шоці була, що з онуками навіть не попрощалася. 

Вони спросоння сіли в машину і поїхали". 

"Я кажу: "Розвертайтеся". Вона почала кричати. Швидше за все, це вже 

був другий, третій постріли і так далі. І все — з ними зв’язок перервався". 

Олександр з Маргаритою та двома синами мали заїхати спершу до Віталія у 

Лісову Бучу. Там дозаправили авто і вже всі разом виїхали у бік Києва. Разом з 

Чікмарьовими виїхали і сусіди — подружжя Олега та Галини і чоловікова мама. 

Обидві автівки — легковий "Форд" Олександра Чікмарьова та "Додж" сусідів 

перетнули "Варшавку" і встигли проїхати ще декілька сотень метрів. 

Віталій був на зв’язку з Ритою: "Вона каже: "Попереду "ЮТЕМ" і щось стоїть на 

дорозі". Я кажу: "Зупиняйтеся". Сашко призупинився, і тут вона кричить у 
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слухавку: "Ой, у мене попали, у ногу!". Я кажу: "Розвертайтеся". Вона почала 

кричати. Швидше за все, це вже був другий, третій постріли і так далі. І все — з 

ними зв’язок перервався". 

Віталій не розповів матері, що сталося. У той день його сім’я вирішила не їхати. 

А у наступні дні Буча вже була під окупацією. Що з братом, невісткою та 

племінниками, Віталій дізнався лише після 9 березня, коли таки вирвався із Бучі. 

Кожна спроба виїхати з міста була ризиком втратити своє життя чи життя рідних. 

Та такий ризик для багатьох був кращим, аніж залишитися під російською 

окупацією та обстрілами. 

"9 березня ми зрозуміли, чим це все закінчиться, якщо не виїдемо. Сосни почали 

падати, і будинки — один, третій впав. Ми розуміли, що ризикували, але сіли і 

поїхали. Коли виїхали, побачили у Фейсбуці, що хтось виклав, що Чікмарьов у 

лікарні у Бучі. І у мене аж захололо — я зрозумів, що він живий. У цей же день, 

здається, з’явилася й інформація, що була розстріляна навпроти "ЮТЕМу" сім’я 

в авто. Я зрозумів, що це наші. Але надіявся, що, може, всі вижили, може, просто 

машина згоріла", – пригадує Віталій. 

Вбивство 

Олександр Чікмарьов з сім’єю та його сусіди, побачивши російську військову 

техніку, зупинилися на вулиці Леха Качинського (колишній Чкалова) — 

навпроти заводу "ЮТЕМ". "Одразу ж почався обстріл. Ні попереджувального 

пострілу, ніяких розмов. Дітей, я так зрозумів, вбили одразу. Я встиг 

подивитися… на Риту і дітей... Уже лежали вбиті. Рита щось мені відповіла і — 

все", — про той день Олександр розповів журналістам через місяць після 

трагедії, коли Бучу вже звільнили від окупантів. 

 

Олександр Чікмарьов, фото: Суспільне 

"У мене була поранена нога, я почав спускатися по землі, шматок ноги теліпався. 

Я сповз до дерев", — пригадує Олександр. 

Автівка з вбитими Маргаритою та дітьми загорілася одразу, як Олександр 

вибрався з неї. У сусідському "Доджі", що стояв позаду Чікмарьових, загинув 
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чоловік. Дві жінки, отримавши поранення, змогли дістатися до лікарні. 

Олександра врятували перехожі, коли російські військові поїхали геть з вулиці 

Качинського. 

 

Місце в Бучі, де згоріло авто сім’ї Чікмарьових, фото: Суспільне 

"Почали ходити люди, — розповідає Олександр. — Побачив мене чоловік, я 

почав з ним спілкуватися. Він знайшов в авто сусідів якусь ковдру, огорнув мені 

ногу. Потім пішов шукати допомогу. Через якийсь час з’явилися ще два 

чоловіки. У цей момент якраз проїжджав автомобіль. Хлопці зупинили його, 

поклали мене на задні сидіння". 

Олександра відвезли до амбулаторії на сусідній вулиці Пушкіна, де місцеві 

волонтери, зокрема колишній АТОвець та військовий хірург Сергій Сахацький, 

організували центр медичної допомоги. Саме Сергій врятував Олександра, який 

втратив багато крові, та у тій же автівці доставив його до Ірпінської міської 

лікарні, що на той час ще працювала у Бучі. Там Олександрові, щоб зберегти 

життя, відрізали ногу до коліна. 

 

Олександр Чікмарьов, фото: Суспільне 

Коли міську лікарню евакуювали, забрали на евакуацію і Олександра. Брат 

Віталій, що на той час вже зв’язався з ним, домовився, щоб того поклали до 

"Охматдиту". Окрім поранення ноги, у тілі Олександра залишається ще багато 

уламків. З ними, за словами Віталія, будуть розбиратися згодом. Зараз 

намагаються поставити Олександра на ноги. 

"Він дуже схожий на діда нашого. Дід Тимоха — це матері батько, він воював і 

прийшов з війни. Вони дуже схожі, геть копія. І дід прийшов з війни з відірваною 

ногою, з лівою, як у Сашка. Я йому кажу: "Капець", — на цих словах Віталію 

стає говорити важко. 
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Похорон 

Валентині про те, що Олександр у лікарні у Бучі, розповіла врятована сусідка. 

Змогла додзвонитися, коли ще був зв’язок. Так мати змогла побачити сина до 

евакуації. 

Тіла Маргарити та двох її онуків залишалися лежати у згорілому автомобілі. 

Через обстріли та заборону росіян забирати та хоронити тіла зробити це не могли 

23 дні. Лише 28 березня сусід Чікмарьових — Олег Дорошук, який волонтерив і 

на свій страх і ризик пересувався Бучею, наважився забрати їх, рятуючи від 

голодних собак обгорілі рештки трьох людей, яких добре знав. 

 

Волонтер Олег Дорошук, фото: Суспільне 

"Я йшов зранку. Там з’явився ще один мікроавтобус, білий "Фольксваген", теж 

розстріляний. Як виявилося, жінку поховали у парку, а на могилі поклали 

номерний знак. Я взяв звідти ковдру, накрив нею тіла сусідів, закрив двері, щоб 

собаки більше туди не могли дістати, і пішов шукати когось на допомогу. Нікого 

не знайшов. Пішов назад. Думаю, неправильно все-таки — діти і з мамою, — 

розповідає Олег. — Я розстелив ковдру, повиймав тіла, взяв якийсь пакет. Череп 

поклав туди, кістки. Замотав у вузол — і на плече, як мішок, і пішов додому. 

Дійшов до перехрестя вулиці, де вони жили, і покликав сусідів. Ми зайшли на 

територію церкви, викопали збоку могилку. Підписали табличку, стояв хрест". 

 

Фото: Суспільне 

Могила трьох Чікмарьових була за кілька метрів від братської, де під час окупації 

були похоронені десятки вбитих бучанців. Валентині про те, де лежать її онуки 

та невістка, розповіли тільки за кілька днів. З того часу вона почала щоранку 

приходити до могили — приносити онукам то млинці, то печиво — те, що 

готувала їм на сніданок. 

31 березня російські війська вийшли з Бучі. 2 квітня Київська область була 

звільнена від загарбників. У наступні дні світ вжахнувся від рівня звірств та 
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кількості воєнних злочинів, вчинених російськими військовими у селах та 

містечках  Київщини. 

 

Храм Андрія Первозванного, на території якого хоронили бучанців під час 

окупації Фото: Суспільне 

На початку квітня тіла закатованих та вбитих почали ексгумовувати. Забрали на 

експертизу і Маргариту та двох її синів. 

 

Ексгумація тіл загиблих мешканців Бучі, вбитих під час російської окупації 

міста. Фото: Суспільне 

Похоронити Маргариту, Матвія та Клима після судмедекспертизи родина змогла 

19 квітня. 

Воєнний злочин 

Воєнні злочини — це порушення законів та звичаїв війни. Вони такі ж тяжкі, як 

і геноцид чи злочини проти людства, і розглядаються Міжнародним 

кримінальним судом у Гаазі. Відповідно до Женевської конвенції 1949 року, за 

воєнні злочини передбачена кримінальна відповідальність. Ступень покарання 

кожна країна визначає сама. В Україні — від восьми років за ґратами і до 

довічного ув’язнення. 

До воєнних зараховують близько 30 злочинів, які вчиняють військові під час 

воєнних дій. Зокрема, примушування представників іншої сторони воювати 

проти власної країни, напади на цивільні об’єкти, зґвалтування та умисне 

вбивство. 

"У мене ж нога не просто відвалилася, відстрелилася від чогось. Не зі звичайного 

ж пістолета чи кулемета. А з великокаліберного. Обстріляли звичайний 

цивільний автомобіль, який не замаскований. І не поцікавилися, куди ви їдете, 

чому і чого. Просто почали обстріл. Їм плювати було", — каже Олександр. 

 

Спалене авто, яке забрали на звалище спалених та розстріляних автівок у Бучі, 

фото: Суспільне 
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Його брат Віталій додає, що автівка, якою їхали, схожа на акваріум — вікна не 

затоновані, а отже, було видно, що у ній сидять цивільні з дітьми. 

Убивство Чікмарьових нині розслідує Управління СБУ у Київській області під 

процесуальним супроводом Генпрокуратури. 

Журналісти Суспільного вели власне розслідування, щоб встановити, який саме 

з російських військових підрозділів, що були у березні на Київщині, винний у 

цьому злочині. Поспілкувавшись з місцевими очевидцями березневих подій, 

експертами та отримавши інформацію від українських розвідників, Суспільне 

визначило, який з російських полків найбільш ймовірно причетний до вбивства. 

На встановлення винуватців знадобилося більше місяця. Найбільш цінним зі 

свідків виявився чоловік, який відвозив на своєму авто пораненого Олександра 

до амбулаторії, а потім — до лікарні. Ті, з ким нам довелося спілкуватися, 

називали його "таксистом", запам’ятавши білу легкову "Тойоту" з нанесеним 

логотипом, який асоціювався у людей з таксі. 

Виявилося, що чоловік не таксист, а радник з питань безпеки приватної фірми, 

бренд якої вказаний на його авто. У 1990-х він працював у Генпрокуратурі. Його 

ім’я — Валерій Ранський. 

Вранці 5 березня Валерій їхав до Лісової Бучі. Перш ніж виїхати на вулицю Леха 

Качинського, де вже стояли розстріляні авто Чікмарьових та їхніх сусідів, 

чоловік проїжджав вулицею Гребінки. "Повертаю я наліво і бачу, що попереду 

стоїть БМД. Просто стоїть над дорогою. Я її об'їхав, став попереду неї, оглянув. 

Вона була порожня", — розповідає Валерій. 

БМД була з втраченим траком. Валерій запам’ятав бортовий номер — 715. Цей 

же номер запам’ятав мешканець вулиці Гребінки Володимир Трофимчук, біля 

будинку якого бойова машина десанту простояла до кінця окупації. За його 

словами, зранку 5 березня — приблизно у той самий момент, коли були 

розстріляні цивільні авто — вулицею Качинського їхала колона російської 

військової техніки. "Йшла колона. 40 штук. А вона йшла 41-ша. І завернула сюди 

чогось, — розповідає Трофимчук. — Тут розверталася і роззулася". 
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Володимир Трофимчук та Валерій Ранський, фото: Суспільне 

За словами пана Трофимчука, росіяни кілька разів намагалися відремонтувати 

БМД або відтягнути її, проте згодом облишили спроби. Машину вже після 

звільнення Бучі забрали українські військові. 

Онук Володимира Трофимчука Роман на телефон записав з вікна коротке відео, 

на якому видно за парканом їхнього подвір’я БМД з білою літерою "V". Кілька 

незалежних експертів нам підтвердили, що це БМД-2 — бойова машина десанту, 

яка на озброєнні російської армії ще з 1985 року. Її використовують підрозділи 

повітряно-десантних військ. 

Також у телефоні Роман знайшов фото за 4 березня — сфотографованої із 

сильним наближенням колони військової техніки, що стояла на Качинського. За 

розповідями очевидців, колона заїхала на вулицю 4 березня, а 5-го — після 

розстрілу цивільних авто — звідти виїхала. 

 

Колона російської військової техніки на вулиці Качинського в Бучі, фото: 

Суспільне 

У російській армії є 12 десантних полків та бригад. Лише бортового номера 

машини недостатньо, щоб встановити, якому з них належала БМД, залишена на 

Гребінки. Адже поряд з номером росіяни використовують різні розпізнавальні 

знаки — як-от трикутники, кола чи квадрати. 

Головне управління розвідки Міноборони спростило наші пошуки, надавши 

інформацію, що 4 та 5 березня у Бучі перебували підрозділи чотирьох десантних 

полків РФ: псковські 104-й та 237 десантно-штурмові полки, 51 повітряно-

десантний полк з Тули та 137 повітряно-десантний з Рязані. 

Під час пошуків у відкритих джерелах ми знайшли БМД-2 та новіші БМД-4 з 

бортовими номерами, що починаються на "7" та навіть машини з номером "715" 

у кількох полках. Проте без розпізнавального знаку, який стоїть перед бортовим 

номером, встановити, кому належала загублена на Гребінки машина, було 

неможливо. 
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Пошуки самої машини через військових, тероборонівців та навіть Генштаб не 

дали успіху. 

Важливу роль у розслідуванні зіграв працівник національного військового музею 

та голова міжнародної пошукової організації Павло Нетьосов. Він був останнім 

з кількох десятків експертів, до яких ми зверталися. Пан Нетьосов брав участь в 

обороні Бучі та Ірпеня. Одразу після звільнення Київщини почав збирати 

експонати для музею — уламки військової техніки, особисті речі загарбників та 

документи. 

 

Російська БМД-2, що стояла в Бучі на вулиці Гребінки, фото: Суспільне 

Павло Нетьосов у звільненій Бучі був вже 2 квітня. Кожне місце, звідки він бере 

експонат для музею, старанно фотографує. Слухаючи нашу розповідь про 

вбивство на Качинського, пригадав, що бачив згадану нами БМД-2 і має її фото. 

На фото видно погано зафарбований бортовий номер "715" та трикутник з 

одиницею всередині. Такий розпізнавальний знак використовує 104 полк 76-ї 

десантно-штурмової дивізії. На сторінці дивізії в російській соцмережі ми 

знайшли фото БМД-2 з бортовим номером "715". Його виставили у 2016 році. 

Тоді машина мала інший маскувальний колір. 

 

Фото 2016 року тієї ж російської БМД-2, фото: Суспільне 

Павло Нетьосов за деталями, які видно на обох фото, підтвердив, що, попри 

змінений колір, машина та сама. Це видно з особливостей зварювальних швів. 

Окрім того, на фото, яке він зробив на вулиці Гребінки, помітно, що під брудно-

зеленим шаром фарби, що вже почала лущитися — світлий, саме такий, який 

видно на старому знімку. 

 

Та сама російська БМД-2, залишена в Бучі на вулиці Гребінки, фото: Суспільне 
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104-й 

104 гвардійський десантно-штурмовий Чернігівський червоного прапора, ордена 

Кутузова полк входить до складу 76-ї гвардійської десантно-штурмової дивізії 

разом з 234 та 237 полками. Базується він у селищі Чєрьоха під Псковом. 

За даними української розвідки, на початку березня, коли військові з 104-го 

чинили злочини у Бучі, полком командував росіянин та випускник рязанського 

десантного училища Алєксєй Толмачьов. Призначений на посаду він був у 

серпні 2021 року, а до того командував 171-м окремим штурмовим батальйоном, 

створеним у 2017-му в окупованому Криму. 

 

Командир 104-го гвардійського десантно-штурмового полку армії РФ Алєксєй 

Толмачьов, фото: Суспільне 

104 полк залишив після себе чимало доказів перебування у Бучі. 27 лютого 

колону техніки саме цього полку разом з частиною особового складу українські 

захисники розбили на вулиці Вокзальній. Павло Нетьосов забрав з Вокзальної 

для музею документи, які залишилися у спалених машинах полку. Також у 

російських ЗМІ та соцмережах у березні почали з’являтися повідомлення про 

загиблих військових 104 полку на Київщині, зокрема у Бучі. 

104-й — один із тих, на якому росіяни будують міфи про "мужність і героїзм" 

десантників. Наприклад, на історії шостої роти цього полку, яка майже вся — а 

це 90 людей — була знищена під час битви у чеченській війні у 2002 році. Такі 

ж міфи про "героїзм" російська пропаганда складає уже про тих, хто вчиняв і 

продовжує вчиняти воєнні злочини в Україні. 

Через значні втрати полків 76-ї дивізії на Київщині (принаймні саме така версія 

фігурує в обговореннях у російських пабліках) у середині квітня Владимир Путін 

призначив нового командира дивізії — Дєніса Шишова. Його заодно нагородили 

за "проявлену мужність під час воєнної спецоперації в Україні". Фактично, за 

воєнні злочини, вчинені в Україні проти цивільних, злочинці отримують 

нагороди у Росії, підвищення та схвалення. 
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Війна в Україні — не перша, в якій бере участь 104 полк. Афганістан, Молдова, 

Чечня, Грузія — вторгнення у ці країни також на рахунку псковських 

десантників. Окрім того, підрозділи цього полку брали участь у війні на Донбасі. 

Згадки про їхнє тодішнє перебування в Україні з’явилися влітку 2014-го. У 

серпні того року частину військових полку знищили та взяли у полон. 

Після значних втрат на Київщині у березні 2022 року підрозділи 104-го 

перекинули на Донбас та у Запорізьку область. З середини квітня у російських 

соцмережах почали з’являтися згадки про нових загиблих. 

24 травня 80-та окрема десантно-штурмова бригада ДШВ Збройних Сил України 

на сході знищила взвод 104-го полку. Серед загиблих був командир 2-го 

десантно-штурмового батальйону підполковник Алєксандр Досягаєв. Залишки 

взводу вивели з України. 

 

Командир 2-го десантно-штурмового батальйону РФ підполковник Алєксандр 

Досягаєв, фото: Суспільне 

За даними української розвідки, на Запоріжжі російські воєнні злочинці 104 

полку продовжують вести бойові дії. 

Родина Чікмарьових планує звертатися до Міжнародного кримінального суду у 

Гаазі, щоб винних у вбивстві Маргарити, Матвія та Клима покарали. 

 

Фото: Суспільне 

Українські правоохоронці розслідують воєнні злочини, намагаючись встановити 

не лише підрозділи, військові з яких вбивали та катували українців, але й 

конкретних військових. 

Авторка: Алла Садовник. 

https://suspilne.media/253621-hto-z-rosijskih-vijskovih-stoit-za-vbivstvom-rodini-u-buci-

rozsliduvanna/?fbclid=IwAR36CnIRYGuWo2dlt0THV7uke4KcTBVI5iCUa62bIZZ3XwMFJj6gE1

4wKt4 

https://suspilne.media/253621-hto-z-rosijskih-vijskovih-stoit-za-vbivstvom-rodini-u-buci-rozsliduvanna/?fbclid=IwAR36CnIRYGuWo2dlt0THV7uke4KcTBVI5iCUa62bIZZ3XwMFJj6gE14wKt4
https://suspilne.media/253621-hto-z-rosijskih-vijskovih-stoit-za-vbivstvom-rodini-u-buci-rozsliduvanna/?fbclid=IwAR36CnIRYGuWo2dlt0THV7uke4KcTBVI5iCUa62bIZZ3XwMFJj6gE14wKt4
https://suspilne.media/253621-hto-z-rosijskih-vijskovih-stoit-za-vbivstvom-rodini-u-buci-rozsliduvanna/?fbclid=IwAR36CnIRYGuWo2dlt0THV7uke4KcTBVI5iCUa62bIZZ3XwMFJj6gE14wKt4
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Текст 29 

Афера на ухилянтах: як українським чоловікам продають документи для 

виїзду за кордон 

Суспільне 

  20 червня, 18:14 

 

Зображення ілюстративне, фото: Суспільне 

На час воєнного стану чоловікам від 18 до 60 років обмежили право покидати 

країну. Проте в телеграм-каналах з’явився новий "ринок послуг" — продаж 

документів, з якими чоловіки начебто можуть перетнути кордон. У середньому 

за 1-2 тисячі доларів обіцяють офіційні документи для виїзду. Журналісти 

редакції розслідувань Суспільного встановили, що люди, які стоять за 

десятками анонімних телеграм-каналів, пропонують підробки або зникають, 

щойно отримавши кошти. 

Новий вид шахрайства 

Обмеження на виїзд за кордон для чоловіків ввели указом президента у лютому. 

Проте передбачені й винятки. Державна прикордонна служба роз'яснює, що 

покинути межі країни можуть чоловіки, визнані непридатними до військової 

служби, студенти міжнародних вишів, люди з інвалідністю, багатодітні батьки, 

чоловіки, які самостійно виховують дитину тощо. Також 

уряд передбачив можливість перетину кордону для водіїв-міжнародників, 

залізничників та спортсменів. 

Ті, хто не підпадає під ці категорії, але хоче уникнути мобілізації та виїхати з 

країни, шукають незаконні шляхи це зробити. У соцмережах є спеціалізовані 

групи і чати, в яких користувачі збирають підписи під петиціями про 

розблокування кордону, радяться, як простіше виїхати, діляться досвідом та 

історіями про шахраїв. У цих чатах — і пропозиції тих, хто обіцяє посприяти в 

перетині кордону. 

https://suspilne.media/author/suspilne/
https://dpsu.gov.ua/ua/Peretinannya-derzhavnogo-kordonu-v-umovah-pravovogo-rezhimu-vonnogo-stanu/
https://ips.ligazakon.net/document/KP950057?an=497765
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Скріншот: Суспільне 

Прикордонники вже затримували чоловіків, які перевдягалися у жіночий одяг 

або ж намагалися перетнути кордон у бейбі-боксі чи на надувному човні. 

Затримують і тих, хто хоче виїхати з підробленими документами. 

Телеграм-пропозиції 

У месенджері "Телеграм" ми розшукали 12 каналів та посередників, які обіцяють 

за 1400-2400 доларів виготовити документи для перетину кордону. Кількість 

підписників в окремих каналів сягає кількох десятків тисяч. Вони хизуються 

контактами у військових структурах, запевняють, що готують офіційні 

документи, правдивість яких клієнт може перевірити у державних реєстрах. 

Мовляв, тому у прикордонників не виникне запитань. 

 

Скріншот: Суспільне 

Прессекретар Державної прикордонної служби Андрій Демченко розповідає, що 

більшість чоловіків, які намагалися нелегально перетнути кордон на пунктах 

пропуску, мали при собі підробки документів, які виготовляли саме за 

допомогою цих телеграм-каналів. 

 

Скріншот: Суспільне 

Найбільш популярними в таких каналах є три пропозиції. 

Варіант №1. Оформлення так званого "білого білета". Вартість в 

середньому — 1400-2300$. На виготовлення документів йде 1-7 днів. По суті, 

пропонують підробку медичного висновку військово-лікарської комісії, 

виготовлену заднім числом. Окремі канали обіцяють вписати індивідуальний 

діагноз, "зважаючи на вашу історію хвороби". 

 

Скріншот: Суспільне 

Варіант №2. Оформлення документів водія гуманітарного вантажу. 

Вартість — 1100-2000$. Зробити документи обіцяють за 1-3 дні. Перетнути 

https://suspilne.media/217046-pereodagnuvsa-v-zinku-na-bukovini-colovik-namagavsa-nezakonno-viihati-za-kordon/
https://suspilne.media/218250-na-bukovini-colovik-namagavsa-peretnuti-kordon-u-bejbi-boksi/
https://suspilne.media/250012-56-ricnogo-zakarpatca-pidozruut-v-organizacii-kanalu-perepravlenna-prizovnikiv-cerez-kordon/
https://suspilne.media/250164-na-zakarpatti-colovik-namagavsa-peretnuti-kordon-za-pidroblenimi-dokumentami-dpsu/
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кордон пропонують у ролі водія-волонтера, який начебто перевозить 

гумдопомогу. Охочого скористатися таким способом начебто оформлять 

"другим водієм" та додадуть до державної системи "Шлях". Її створили 

нещодавно для прикордонників, щоб тим було зручніше перевіряти водіїв. 

 

Скріншот: Суспільне 

Варіант №3. Навчання у польській поліцеальній школі (школі для 

дорослих). За оформлення просять 1400-2200$. Обіцяють протягом тижня 

виготовити запрошення на навчання. 

 

Скріншот: Суспільне 

Окремі канали заявляють, що займаються не тільки виготовленням документів, 

а й перевезенням. 

 

Скріншот: Суспільне 

Як залучають клієнтів 

Адміністратори таких каналів намагаються зберігати анонімність: вони проти 

зустрічей, більшість — навіть проти телефонних розмов. Єдиний контакт — 

переписка з людиною, яка ховається за нікнеймом. Якщо ж оформлення 

документів пройде "успішно", їх обіцяють відправити "Новою поштою" або 

передати кур'єром, але платити доведеться наперед. 

Щоб переконати людей у "надійності", канали публікують відгуки тих, хто 

начебто перетнув кордон, скориставшись їхніми послугами. "Мене звати Сергій. 

Ще вчора я перебував під обстрілами в Україні, але завдяки хлопцям із "Free 

cordon" (назва одного із телеграм-каналів, — ред.) зараз я в Польщі, в безпеці. 

Кордон перетнув без жодного запитання, їхні люди допомогли мені", — дякує 

чоловік з фото на фоні моря і яхт, а відгук завершує вигуком "Слава Україні!". 

 

Скріншот: Суспільне 

https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3475511-sistema-slah-dozvolae-za-sekundi-perevirati-vodiiv-1860-rokiv-aki-idut-za-kordon-po-gumdopomogu.html
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Ще однією "гарантією надійності" є переслані повідомлення з подяками від 

нібито задоволених клієнтів. 

 

Скріншот: Суспільне 

Проте автори цих коментарів на додаткові запитання відписують коротко і 

жаліються на велику кількість запитів. Наявність фото, імені та відгуку не дає 

гарантій, що його залишив реальний клієнт, а не зацікавлена чи підставна 

людина. 

 

Скріншот: Суспільне 

Ще один спосіб, до якого вдаються, аби залучити клієнтів, — публікація відміток 

про перетин кордону у паспортах, демонстрація фрагментів документів, які 

начебто виготовили ті, хто їх оприлюднює. Щоправда, дані, які могли б 

ідентифікувати людину чи установу, приховують. 

 

Фото: Суспільне 

Канали часто публікують одні і ті ж "докази" доброчесності у вигляді довідок, 

штампів, відео. 

 

Скріншот: Суспільне 

Окремі канали надають контакти клієнтів, які начебто готові розповісти про свій 

досвід. В одному з чатів журналісти Суспільного натрапили на користувача, який 

запропонував виготовити так званий "білий білет" за півтори тисячі доларів. На 

підтвердження доброчесності надав номер задоволених клієнтів. 

 

Скріншот: Суспільне 

Ми додзвонилися до жінки, яка розповідала, як її чоловікові та сину вдалося 

перетнути кордон завдяки цьому "помічнику". "Це офіційний документ з 

варшавського інституту, все завірено, як належить, він — студент. Його в базу 

внесли. Не питав ніхто нічого. А в чоловіка була виписка з військкомату — 
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непридатність до служби. Вони робили, військово-лікарська комісія 

називається", – розповіла жінка. 

"Білий білет" з телеграму 

Найчастіше чоловікам пропонують виготовити "білий білет". Так називають 

довідку, що містить висновок військово-лікарської комісії та визначає 

непридатність чоловіка до військової служби. 

Крім оформлення такого висновку, людину обіцяють зняти з військового обліку, 

виготовити тимчасове посвідчення військовозобов'язаного та документ з 

медичного закладу, в якому начебто лікувався чоловік. 

Крім того, "білий білет" — це єдиний вид документів, за виготовлення якого 

деякі посередники не вимагають сплатити аванс. Журналісти Суспільного 

розшукали три такі канали. 

Щоб замовити оформлення "білого білета", потрібно надіслати фото, 

ідентифікаційний код, фото українського та закордонного паспортів, військовий 

квиток (за наявності). 

Замовляємо "білий білет" у телеграм-каналі "Виїзд для хлопців", на який 

підписані понад 11 тисяч користувачів. Відправляємо для цього сфотошоплені 

документи на ім’я чоловіка, якого насправді не існує, — 27-річного Віктора 

Сестерчука із Рівного. "Білий білет" для нього обіцяють за 2 тисячі доларів. 

Через два дні отримуємо відео з документами. Переглянути його можна лише 

один раз, після чого файл буде недоступним. Крім відео, дають пораду: "Добре 

завчіть свою хворобу. З собою треба мати певні ліки. Пачка повинна бути 

розпакована, зі слідами використання". 

 

Скріншот: Суспільне 

На відео — три документи. Перший — начебто довідка, видана військово-

лікарською комісією Центрального об'єднаного районного територіального 

центру комплектування та соціальної підтримки Вінниці від 31 травня 2022 року. 

 

Скріншот: Суспільне 
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У довідці вказано, що Сестерчуку Віктору Вікторовичу провели медичний огляд 

і виявили виражену хворобу шлунка. Чоловіка визнали непридатним до 

військової служби з виключенням з військового обліку. Документ містить підпис 

начебто голови комісії, підполковника А.Полещюка і секретаря лікаря М. 

Шевченка. 

Другий документ — тимчасове посвідчення військовозобов'язаного. У ньому 

вказано, що Сестерчука взяли на військовий облік 10 лютого 2021 року, а зняли 

— 31 травня. На документі підпис того ж А. Полещюка. 

Начальник Вінницького об'єднаного міського територіального центру 

комплектування та соціальної підтримки Роман Потерлевич запевняє, що 

документи з телеграм-каналу є підробкою, адже у Вінниці не існує Центрального 

об'єднаного районного територіального центру комплектування та соціальної 

підтримки, який фігурує у документі. Є лише міський. 

"Усе, що надруковане на штампі — посада, установа — такої установи не існує. 

Також не існує таких посадових осіб в територіальному центрі комплектування 

міста Вінниці", — говорить Роман Потерлевич. 

Крім того, додає, довідки військово-лікарської комісії не можуть підписувати 

військові. А тимчасове посвідчення військовозобов'язаного неправильно 

оформлене, адже воно містить зайвий штамп. 

На відео також продемонстрували довідку, видану начебто Інститутом 

нейрохірургії імені академіка Ромоданова НАМН України. Вона свідчить про те, 

що Віктор Сестерчук лікувався там в онкологічному відділенні з 22 січня по 7 

лютого 2020 року. Вказано, що у чоловіка гострий лейкоз, є підпис лікаря 

Мельника, а також підпис завідувача відділення, ініціали якого розібрати 

складно. 

 

Скріншот: Суспільне 

У шапці документа вказана справжня назва та адреса закладу. Утім за зазначеним 

номером до Інституту додзвонитися не вдасться. 
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Завідувач приймального відділення Інституту нейрохірургії Петро Онищенко 

розповідає, що документ за формою схожий на довідки, які видає заклад. 

Щоправда, Інститут має іншу печатку, а лікар з прізвищем Мельник там не 

працює. "З таким діагнозом у нас практично люди не лежать. Гострий лейкоз — 

це захворювання крові, а в нас нейрохірургія", — розповідає лікар. 

Для розрахунку за підробки нам надіслали реквізити для оплати криптовалютою. 

Аналогічну послугу ми замовили у телеграм-каналі "Допомога на кордоні", на 

який підписані понад 33 тисячі людей. Користувач з ніком "Пограничник" 

просить за оформлення "білого білета" півтори тисячі доларів. 

У чаті, де обговорюють можливості виїзду для чоловіків, "Пограничника" 

знають. Двоє користувачів, які начебто намагалися оформити в нього документи, 

розповіли нам, що перерахували кошти і нічого не отримали. 

 

Скріншот: Суспільне 

За два дні "Пограничник" починає цікавитися, де ще ми замовляли документи, 

адже Віктор Сестерчук начебто уже знятий з військового обліку. 

 

Скріншот: Суспільне 

За те, що Віктор намагається "приховати" спроби зробити документи ще десь, 

"Пограничник" навіть погрожує зробити його дезертиром. Хоча дезертиром 

можуть визнати лише військовослужбовця. 

Коли погрози не спрацьовують, "Пограничник" надсилає відео, на якому бачимо 

той самий комплект підробок начебто з Вінниці. 

 

Скріншот: Суспільне 

 

Скріншот: Суспільне 

 

Скріншот: Суспільне 
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Щоб отримати документи, потрібно сплатити 53 тисячі двома частинами на 

карту, яка належить Волику Дмитру Олеговичу. 

Ми знайшли двох чоловіків з таким іменем, прізвищем та по-батькові. Обидва 

запевнили, що не мають стосунку до телеграм-каналу. 

Ще один телеграм-канал, в якому погоджуються показати документи перед 

сплатою авансу, — "Free cordon". Крім нього, у "Телеграмі" є ще з десяток 

каналів з аналогічною назвою. Усі вони використовують ті самі відгуки. 

Адміністратор стверджує, що може виготовити довідку військово-лікарської 

комісії та тимчасове посвідчення військовослужбовця. 

 

Скріншот: Суспільне 

Згодом з нами зв'язався користувач з ніком "ДПС (Працюємо)", в контактній 

інформації якого навіть вказаний графік роботи. Він погодився поспілкуватися 

із "замовником" по відеозв’язку. Обличчя не показав, але демонстрував печатку 

Деснянського районного у місті Києві військового комісаріату, якою штампував 

порожні листки. 

 

Скріншот: Суспільне 

Консультант запевняв, що всі документи виготовляють у військкоматі, що поряд 

з його офісом. "Ми можемо їх брати (печатки, – ред.) для того, щоб ми клієнтам 

показували, що це дійсно реально, тобто це не ми особисто заповнюємо", — 

розповідав консультант. 

За послуги "Free cordon" просить 1400 доларів. Аванс — 800 доларів, решту треба 

сплатити після відправлення документів. Перерахувати кошти потрібно на карту 

людині з прізвищем Бабчич. Повного імені не називаємо, оскільки встановити 

людину не вдалося. 

Надсилаємо документи, а вже наступного дня отримуємо відео з довідкою 

військово-лікарняної комісії, виданою начебто Деснянським районним у місті 

Києві військовим комісаріатом від 11 лютого 2022 року. У довідці вказано, що 
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Сестерчук Віктор Вікторович має діагноз "дифузний нейродерміт", через що він 

непридатний до служби. 

 

Скріншот: Суспільне 

На документі є підписи начебто голови комісії, полковника Максиміва Ю.С., 

секретаря Вагути С.С., а також печатки Деснянського районного у місті Києві 

військового комісаріату та лікаря Штефана Ігоря Анатолійовича. 

Адреса та код на печатці збігаються з офіційними даними Деснянського 

комісаріату, проте сам він на той час уже був переформатований у районний 

територіальний центр комплектування та соціальної підтримки. Крім того, 

військово-лікарську комісію не міг очолювати полковник Юрій Максимів, адже 

він є начальником Київського обласного територіального центру 

комплектування та соціальної підтримки (ТЦК та СП) і був на цій посаді у 

лютому. 

У Деснянському районному ТЦК та СП нам повідомили, що згаданий документ 

є підробкою. Лікар Ігор Штефан, печатки з іменем якого зображені на довідці, 

відповідати на запитання журналістів не став. 

Як виявляють підробки на кордоні 

Прессекретар Державної прикордонної служби України Андрій Демченко 

розповідає, що прикордонники уже виявили 900 випадків перетину кордону 

чоловіками, які мали при собі подібні підробки. Ті зізнавалися, що купували 

документи у телеграм-каналах та в групах у соцмережах. 

"Документи, які дають право на перетин кордону, стосуються багатьох органів 

державної влади. Тому, власне, це вже пильність прикордонників, які мають 

перевіряти", — говорить Андрій Демченко. Перевірка здійснюється завдяки 

технічним засобам контролю, які виявляють підроблені штампи. 

"Прикордонники також телефонують в ті установи, які начебто надавали 

документи, для того, щоб підтвердити їхню справжність", — розповідає 

Демченко. 
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В Україні існує Єдиний державний реєстр військовозобов'язаних, в якому можна 

перевірити, чи знятий чоловік з військового обліку і у зв’язку з чим. Однак 

прикордонники не мають до нього доступу. "Одним зі шляхів вирішення 

проблеми може бути об'єднання бази даних Держприкордонслужби України та 

Єдиного державного реєстру військовозобов'язаних – з наданням відповідного 

доступу працівникам як ДПСУ, так ТЦК та СП", — говорить начальник 

Вінницького об'єднаного міського територіального центру комплектування та 

соціальної підтримки Роман Потерлевич. 

Що може трапитися з тим, хто повірив телеграм-каналам? Така історія може 

закінчитися не перетином кордону, а поїздкою до поліцейського відділку 

і  кримінальною відповідальністю. Інформацію про чоловіків, які намагаються 

обдурити прикордонників, одразу надають правоохоронним органам, які 

розслідуватимуть ймовірне підроблення документів або ж ухилення від 

мобілізації. Дані передають і до центрів комплектування. 

Тим, хто виготовив несправжні документи, загрожує кримінальна 

відповідальність за підробку документів та за сприяння у незаконному перетині 

кордону. Поліція вже неодноразово викривала таких шахраїв. Серед затриманих 

виявляють навіть неповнолітніх, які встигли заробити сотні тисяч гривень. 

Усі дані, зібрані під час розслідування, включно з номерами банківських 

рахунків, Суспільне планує передати кіберполіції. 

Авторка: Ганна Калаур. 

https://suspilne.media/252041-afera-na-uhilantah-ak-ukrainskim-colovikam-prodaut-

dokumenti-dla-viizdu-za-

kordon/?fbclid=IwAR389o8VxdAVe9Gdi2oFCVcFh6mMOtQYaYMthpX9OmIGGd

JF92iucvrPAEc 
 

 

 

 

 

 

 

https://www.facebook.com/cyberpoliceua/posts/pfbid02pUUdt3jjK6ebL4kPY1Zp4shVU1RwxBzkM77LVFAbqs3hCop2C9UM4ffAGhGJf1cXl?__cft__%5b0%5d=AZVnWF8F5DYIzdTOD-lBQmkfUUmONbnrjTLj8Pw0vLgqyiK20LMX1Y0CsOLb4nRgfkxbtfrw4dY898YKssELkRLuiew08trSQ-iTzjdn8XYOYedo1mih__bNN7gP1URrT8vNT7VdDeL4zQIqT6fZ_GOaEFVaVRha6ccjr7hukwH1NkdCaxv4OmyT3voyzTUGPLU&__tn__=%2CO%2CP-R
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РОЗДІЛ 3. ХУДОЖНЬО-ПУБЛІЦИСТИЧНІ ЖАНРИ 

НАРИС 

Текст 30 

"Спалений, зруйнований, але нескорений". Щоденник журналістки з 

блокадного Маріуполя 

Перші дні повномасштабної війни, окупація, вулиці, встелені тілами загиблих 

українців, розбомблений театр — журналістка з Маріуполя, головна 

редакторка газети "Приазовський робітник" Олена Калайтан пішки під 

обстрілами тікала зі своїм сином з блокадного міста. Сьогодні вони знайшли 

тимчасовий прихисток в Івано-Франківську. Олена поділилася із Суспільним 

своїми спогадами зі "спаленого, зруйнованого, але нескореного Маріуполя". 

24 лютого 

Я прокинулася о 5 ранку від безкінечних повідомлень на телефоні і так дізналася, 

що почалася війна. Війна в Маріуполі застала нас несподівано. З досвіду 2014 

року, коли місто недовго було окуповане і коли до нас заходили бойовики, то за 
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одну добу Маріуполь наші звільнили. Ми вірили, що так буде і цього разу. 

Паніки не було. Ми були впевнені, що все буде добре, що ситуація 

контрольована, і якщо окупанти зайдуть у місто, то його дуже швидко звільнять. 

Того дня перші обстріли по околицях міста вже були. Я жила в центрі, тож це 

було далеко від мене. Обстріляли мікрорайон Східний, пошкодили багато 

домівок. Але ці пошкодження були ще незначними. Постраждали 23 мирні 

жителі, серед них — одна дитина. Від'єднали 22 трансформаторні підстанції в 

Лівобережному районі і 12 – в Кальміуському. Ремонтники не мали до них 

доступу, бо були під постійним обстрілом. Цього ж дня у комунальному 

транспорті встановили безкоштовний проїзд. У місті ввели комендантську 

годину з 22:00 до 6:00. 

І попри це 24 лютого ми більше спостерігали за ситуацією в Києві, Івано-

Франківську, Львівщині, де війська РФ нанесли авіаудари. Ми бачили з новин, 

яка складна ситуація в Україні. Але були впевнені, що у нас все буде добре. 

Вважали, що Донбас нікому не потрібний. 

25 лютого 

Перший евакуаційний потяг Маріуполь — Чоп йшов практично порожній. Цього 

дня були два евакуаційні поїзди до Львова. Не так багато людей виїжджали і ми 

не планували виїжджати теж. Були впевнені, що наші військові нас захистять і 

Маріуполь вистоїть. Але вже цього дня ситуація в місті погіршилася. Не було 

жодного палива – бензин, дизель розкупили. Перестали працювати термінали, 

пошта. Припинила виходити наша газета "Приазовський робітник". 

Цього дня відновили роботу сім підстанцій, але внаслідок нових атак в 

Лівобережному і Кальміуському районах відключили 188 трансформаторних 

підстанцій та опалення через знеструмлення на п'ятьох котельнях. Вже потім 

наш міський голова (Вадим Бойченко — ред.) розповідав, що це була робота, 

спланована заздалегідь диверсантами. Вони наперед влаштовувалися на роботу 

на наші комунальні підприємства. Тому російські війська стріляли прицільно, бо 
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знали, де і що розташоване і куди потрібно влучати. Ми ще й досі вважали, що 

цими околицями все і минеться, що більше нічого не буде. Адже Маріуполь дуже 

швидко розбудувався. У нас була така європейська інфраструктура, стільки 

грошей було вкладено, стільки проєктів реалізовано. Ми вважали, що росіяни не 

захочуть руйнувати місто. 

26 лютого 

Міські підприємства почали організовувати бомбосховища. Туди йшли багато 

людей, бо у багатоповерхівках підвали були непристосовані до війни. Ніхто там 

не проводив аварійне освітлення, не робили цивільного прихистку, бо ми не 

готувалися до війни прицільно. Тому сотні людей переховувалися у великих 

бомбосховищах. Так і в драмтеатрі спочатку були 300 людей, потім — 600, потім 

— тисяча і люди ще прибували. 

Цього дня зранку і ввечері росіяни обстріляли селище Сартана. Чотири людини 

загинули, шістьох — поранили. Пошкодили газопровід на трьох вулицях 

Лівобережного району. Комендантську годину встановили з 18:00 до 6:00. 

27 лютого 

Під обстрілами організували евакуацію жителів селища Сартана в Маріуполь. 

Людей поселили у гуртожитках. Авіабомбами армія РФ обстріляла 

Лівобережний мікрорайон. Мешканців пошкоджених будинків теж евакуювали. 

Лівобережний пологовий продовжив роботу у підвалі. Розпочалася масова 

доставка соціального хліба і питної води. Комендантська година збільшилася 

вже з 17:00 до 8:00 

Загалом на початку війни ситуація була повністю контрольована. Комунальні 

служби прибирали місто, вивозили сміття, працювали магазини, пекарі випікали 

соціальний хліб. Наш водоканал до останніх днів розвозив містом воду. Це був 

справжній героїзм, бо навіть коли були обстріли, то водії залишалися ночувати 

на підприємстві, щоб уранці розвезти людям воду у бочках. Були моменти, що 
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українські військові не пускали їх туди, де були обстріли, але вони все одно 

їхали. 

28 лютого 

Працівники соціальних служб перестали приймати людей. Перейшли у режим 

консервації металургійні підприємства, щоб не було пошкоджень і не 

постраждало від цього місто. Почастішали випадки мародерства. Містян 

попередили про можливі відключення російськими окупантами мобільного 

зв’язку. В самому місті військових РФ ще не було, але Маріуполь опинився у 

блокаді. 

1 березня 

Окупанти масово обстріляли високовольтні лінії. Все місто залишилося без 

світла і опалення. Але вода ще була. У цей час у нас ще був мобільний зв’язок та 

Інтернет, і ми мали можливість читати новини. Наша міська влада запевняла, що 

ситуація контрольована і що з першими променями сонця електропостачання 

будуть відновлювати. І так і було. 

2 березня 

Світло відремонтували, і майже добу воно ще було у Центральному та 

Приморському районах. Цього дня перестав курсувати комунальний транспорт. 

Його водії замість пасажирів вивозили поранених від обстрілів. Цього дня під 

ворожими обстрілами загинув 16-річний маріуполець Денис. У лікарнях міста 

перебували 128 поранених. 

3 березня 

Росіяни обстріляли мости і залізницю. Варіантів евакуюватися потягами уже не 

було. Окупанти все частіше влаштовували свої "зелені коридори" і пропонували 

маріупольцям виїхати до Росії. І водночас людей в інші області України не 

пускали. Увечері цього дня ворог розбив останню підстанцію. І от з 3 березня і 

досі Маріуполь залишається без світла. 
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Коли у нас вже не було світла і опалення, але була вода і газ, жити ще можна 

було. І я із сином намагалися якомога менше спускатися до підвалу. Ми більше 

часу проводили у квартирі. Сусіди ж, особливо літні люди, спускалися до 

підвалів. Вони облаштували собі там місця для перебування. Хтось зніс і розібрав 

на дві частини диван, зробивши ліжка, щоб там спати. Березень був дуже 

холодним. У нас в квартирі було 13°C. Ми зі свого четвертого поверху бачили 

здалеку, як десь на околицях горять від обстрілів будинки. Ми чули, як працює 

наша артилерія і наші хлопці відстоювали Маріуполь щодня, щохвилини. Тому 

були впевнені, що місто — під контролем і не думали ще виїжджати. Ми вірили 

до останнього, що місто наше вистоїть і його відвоюють. Поки наші телефони 

були заряджені і працював оператор мобільного зв’язку, ми мали доступ до 

новин. Також у нас були портативні батареї. У ті дні у мене була ще ціла машина, 

тож можна було підзаряджати телефони і в ній. Ті ж, у кого не було такої 

можливості, ходили до Червоного Хреста та Карітасу, до драмтеатру. Туди 

привозили генератори і люди мали змогу підзарядити телефони. 

4 березня 

У перші дні березня у Маріуполі закінчився підвіз продуктів. 4 березня мерія 

заявила про гуманітарну катастрофу і закликала світ, щоб ми отримали якусь 

допомогу. У місті ставало все небезпечніше. Люди намагалися виїжджати на 

власних авто, але їх окупанти не випускали, обстрілювали. 

5-6 березня 

По радіо ми чули від Верещук, що будуть "зелені коридори", але насправді 

російські окупанти людей не випускали. Автобуси, які стояли та чекали людей, 

обстріляли. Потім наші комунальні автобуси почали блокувати під’їзди до міста, 

щоб танки РФ не змогли пройти. Із Запоріжжя до Маріуполя відправили першу 

гуманітарну допомогу, але її обстріляв ворог і до міста вантаж не прибув. 
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7 березня 

Майже дві тисячі маріупольців змогли вирватися з міста на власному транспорті. 

Окупанти обстрілювали вже всі райони міста, не залишилося будинків без 

розбитих вікон, зруйнованих квартир. Газ відключили. 

З цього часу маріупольці почали гріти та готувати їжу на вогнищах. У місті 

повністю пропав мобільний зв’язок. Але його інколи можна було впіймати на 

вишках, куди ми час від часу ходили із сином. 

8 березня 

Від зневоднення померла 6-річна дівчинка Таня. Дитина довго була під завалами 

сама, голодна і без води, а її мама загинула. Із Запоріжжя до Маріуполя знову не 

пропустили гуманітарну допомогу. Особисто ми з цього дня із сусідами повністю 

почали готувати на вогнищах. Ніхто не мав дров. Кожен наш під’їзд будинку 

розпалював собі багаття — хто як міг. Ми дуже згуртувалися і допомагали одне 

одному. Я бачила, що у багатьох людей немає продуктів, вони голодували, тож 

ми ділилися своїми запасами. 

9 березня 

Російські війська обстріляли дитячу лікарню та пологовий будинок. Ми 

дізналися про це з новин. Це був дев’ятий день окупації. 

За офіційною статистикою, за цей час загинули 1 207 мирних жителів. У цей час 

дізнаватися новини ставало важко. Ми інколи із сином бігали на вежу, щоб 

упіймати мобільний зв’язок і зв’язатися з рідними, близькими, друзями. Про 

багатьох ми нічого не знали, де вони і що з ними. Також скачували трохи новин, 

а потім читали сусідам у підвалі. Коли виходили на вулицю, розпитували у тих, 

кого бачили, що відбувається у місті. 

10 березня 

З цього часу бої були все ближче до центру. Ми чули, що 17, 18, 23 мікрорайони 

вже були окуповані росіянами. Люди звідти переїжджали до центру. Я вперше 
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побачила пораненого. У нього була пов’язка на голові і кров стікала щокою. Він 

приїхав до нашого будинку із сім’єю на розбомбленому авто. Чоловік розповів, 

що його сім’я чудом вижила, бо в одну з кімнат його квартири залетів снаряд і 

розірвався, а вони були у сусідній кімнаті. 

11-15 березня 

У кого були цілі машини, повиїжджали з міста. Позалишалося багато літніх 

людей, тих, яким важко пересуватися. Вони спустилися 10 березня в підвал і 

більше не піднімалися до своїх квартир. А ті, хто не міг спуститися, які були 

лежачими, потім гинули. Ми із сином пробули в підвалі ці дні і вирішили, що 

треба вибиратися. З 13 березня шукали можливість виїхати, але нам казали 

дочекатися гуманітарного коридору . Поки чекали, наше подвір’я постраждало 

від мінометного обстрілу. Нашу автівку і багато інших розтрощили. Але люди у 

нас вижили. 

У будинку пошкодили дах і один з під’їздів. У сусідній будинок було пряме 

влучання градами. Ми бачили поранену жінку, у неї не було пів голови. Але вона 

так хотіла жити… Вона бачила, як двох її синів засипало, що вони мертві, і з тією 

пошкодженою головою розкопувала їх і кричала, що буде жити. Але її не 

врятували. Ці смерті почалися одна за другою. Ми вже бачили трупи на вулицях 

міста. На центральному проспекті їх вже не встигали прибирати. Вулиці були 

всипані тілами. Вулиці перетворилися на справжні руїни. 

16 березня 

Я бачила, як підірвали драмтеатр. У той момент я із сином якраз були на вежі, 

ловили зв’язок. Мало хто туди ходив і ми зрозуміли чому – біля неї лежали два 

трупи прикриті, і не кожен наважувався переступити через них. Але нам був 

дуже потрібен зв’язок, бо ми хотіли хоч якось виїхати. Ми бачили, як з лівого 

крила драмтеатру влучила ця авіабомба. Почав горіти дах, обвалюватися, вогонь 

поширювався. Це було жахливо. Скільки людей там загинуло — точно не відомо, 

але не менше трьохсот. Буквально того дня ми розмовляли із сусідкою, яка пішла 
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з сином туди переховуватися. Там було дуже багато людей. Підвал був 

переповнений, люди були по всіх поверхах. Вона сиділа якраз у глядацькому 

залі, там було небезпечно. Більше я її не бачила… 

18 березня 

Під обстрілами ми вибиралися із сином з міста пішки. Сусіди зупиняли нас, щоб 

не йшли під обстрілами. Але ми пішли, бо почули, що будуть евакуаційні 

автобуси біля кінотеатру у Приморському районі. Схопили валізу з підвалу і 

побігли. Ми прощалися з квартирою і плакали. 

Прощалися із кішечкою. У нас були два котики. Змогли взяти лише одного. Бо 

інакше б не вибралися, не могли чекати, поки буде якесь авто, щоб узяти все. Так 

і побігли, перечікуючи обстріли під різними будинками. Коли побачили, що 

автобуси очікують людей зо 200, вирішили далі добиратися самотужки. Добігли 

до околиці і почали голосувати. Третя машина зупинилася, довезла нас до 

російського блокпоста, бо українського вже не було. Небезпечно було 

виїжджати. Окупанти намагалися всіх завернути на Росію. Сина, як і всіх 

хлопців, роздягнули до пояса, шукали татуювання Азову, зв’язки із Збройними 

силами України, перевіряли телефони, проводили якісь співбесіди. Черга з 

машин була велика. І всі хотіли їхати в інші регіони України. Ми прорвалися. 

Ірина Копиcтинська, suspilne.media 

Текст 31 

"Український воїн — це універсальний солдат". Прикарпатець Олег 

Малічин повернувся з Данії, аби захищати Україну 

Прикарпатець Олег Малічин 24 лютого 2022 року перебував у Данії і працював 

на власній будівельній фірмі. Коли він почув про повномасштабне вторгнення 

Росії в Україну, зібрав речі та повернувся в Україну. Зараз Олег Малічин виконує 

обов’язки помічника командира батальйону з правової роботи четвертої роти 
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77 батальйону на межі Харківської області. 4 грудня йому виповнюється 50 

років. 

26 лютого я був у військкоматі в Коломиї 

— Я відчував, що вторгнення буде. Тому не скажу, що 24 лютого був здивований 

чи що воно мене захопило зненацька. Встав зранку і пішов у справах. Треба було 

проконтролювати роботу. І почув у новинах, що почалася війна. 

Поїхав по всіх своїх контрагентах й повідомив, що повертаюся в Україну, бо 

війна. Вони всі на мене дивилися, як на дивака. Залишив керувати фірмою свого 

заступника. Через Німеччину поїхав у Польщу. Поляки теж мене питали: "Чому 

ти їдеш? Всі їдуть сюди, а ти — в Україну". 

Раніше ми говорили з поляками-партнерами про можливу війну. Я казав, що буде 

війна, і що ми не віддамо Україну росіянам. 

25 лютого я був у Польщі, а 26 — у військкоматі в Коломиї. Виявилося, що я 

"спізнився на війну". "Десятка" (10 окрема гірсько-штурмова бригада — ред.) 

була сформована і поїхала на фронт. Територіальна оборона теж була 

укомплектована. Мені сказали: "Залиште свій номер телефону і чекайте на 

дзвінок". 

Я пішов додому. Зібрав необхідні речі, амуніцію. Я вважав, що є цінним бійцем, 

адже маю військову підготовку, маю і вмію користуватися зброєю. 

Наступного ранку прийшов вдруге, мене знову відправили чекати на дзвінок. По 

обіді теж прийшов — знову відправили. 

Ніколи не забуду, як пішов купити патрони, а до магазину — черга. Стою і 

згадую, що зранку бачив Скабєєву по телевізору, яка сказала, що в Україні в 

магазинах черги за сірниками, тушкованкою і гречкою. Думаю: "Ти б 

подивилася, за чим тут черга". 
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Підійшов до продавця, кажу, які патрони мені треба. А він відповідає: "Нема, є 

тільки дріб на горобців". А мені треба не на горобців, а на мос**лів. Він говорить: 

"А що ти хочеш? Другий день війни". 

Вертольоти, обстріли, – там я вперше відчув подих війни 

— На третій день я випадково дізнався, що є місце бойового медика в ТрО в 4 

роті. І я згадав, що закінчив медичне училище за спеціальністю "Фельдшер". 

Начмед завів мене в роту, записали в зошит кульковою ручкою. Так я став 

медиком 4 роти 77 батальйону. 

Пам’ятаю, принесли автомати, і я з жахом зрозумів, що їх розібрати вміємо 

тільки я і ще кілька бійців. 

Через кілька днів до нас прийшов командир і сказав, що формується взвод і треба 

50 добровольців. Запитав, хто готовий вже їхати, не чекаючи повного 

формування, на фронт. Я зголосився. 

Ми виїхали в бік сходу — не знали, куди саме. Проїхали Київ, який якраз 

звільняла українська армія. Вертольоти, обстріли — там я вперше відчув подих 

війни. Згодом з’ясували, що ми їдемо на Сумщину. 

Якщо було б потрібно, ми б і зброю дістали 

— В Україні російська армія зіштовхнулася з людьми, які самоорганізовуються. 

Майже всі наші тероборонівці — це добровольці. Єдине, що нам видали на 

початку, — це зброю. Хоча, якщо було б потрібно, ми б і зброю дістали. 

На перших порах ми мали все — від зубної щітки до квадрокоптерів. Їжі було 

стільки, що ділилися нею з місцевими, де дислокувалися. 

Таке постачання було завдяки нашим волонтерам. Варто було сказати їм, що ти 

хочеш мати, наприклад, коліматорний приціл, і наступного дня ти мав 

коліматорний приціл. 
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Ми знаємо, що ми тут робимо. І будемо робити до кінця 

— Український воїн — це феномен. Це — не спецпризначенець, не Рембо — це 

українець, який вчора мирно працював і робив це добре. А зараз він узяв зброю 

в руки й так само добре робить свою роботу. 

Українському воїну не треба суперорганізації "зверху", йому не треба щось 

давати. Він сам собі все знайде. Він сам викопає, стане в стрій і все зробить. Це 

— універсальний солдат. 

Моментів відчаю ні в кого не було. Ніколи не думали про те, що не треба було 

йти воювати. Попри те, що на фронті постійно важко. Просто звикаєш. 

Важко психологічно. Хоч командування робить все, щоб ми відпочили. Але у нас 

служать ті, хто пішов свідомо. Більшість — добровольці. Ми знаємо, що ми тут 

робимо. І будемо робити до кінця. 

До речі, ви говорите з привидом 

— До речі, ви говорите з привидом. Російський генерал Конашенков оголосив, 

що нас "унічтожілі". Коли ми були під містом Богодухів на Харківщині, там 

впала російська ракета. Конашенков заявив: "Вчєра в районє Богодухова 

пріцельним ударом високоточной ракєти унічтожено 270 националістов. І 

скоплєніє тєхніки". 

Хоча нас було лише 50 бійців і в приміщенні, де ми базувалися, від удару впав 

лише вазон. Ну, ми "привітали" одне одного з тим, що нас "уже унічтожилі". 

Росіяни не знали, з ким зв’язуються 

— Ці дурнуваті мос**лі не уявляли, що вони самі собі зробили. Вони виховані 

на абсолютно перекрученій пропаганді, на серіальчиках на зразок "Кадетів", де 

українці — такі собі "хохли недалекі". 
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Коли я дивлюся на їхню армію, мені просто смішно. Вони не знали, з ким вони 

зв’язуються. Таким українцям, як я, не треба допомоги держави: ми просто 

збираємося разом і робимо, що належить. 

Росіяни, напевно, сподівалися зустріти тут примітивних "шароварників", таких 

собі дурників, які будуть розбігатися перед їхніми танками, а вони будуть 

колонами заходити. 

Але вони побачили інакших українців. Правда, наступне, що вони бачать 

зазвичай — це святого Петра або й чорта. 

Їхня армія нестрашна, але довга 

— Єдина проблема — росіян дуже багато. Їхня армія нестрашна, але довга. 

Російський солдат воює тут, бо в нього "хата в кредиті". 

Уявіть, вони йдуть в атаку в повний ріст з автоматами наперевіс в XXI столітті. 

Це навіть так "обкуритися" не можна. Це треба обдивитися фільмів їхніх. 

Ми ж — європейська армія. А вони у місцевих українців покрали електричні 

чайники, а підставки під них позалишали. 

У них сухпайки в паперових коробках. У нас під ялинку подарунки кладуть в 

таких пакетах. Наш комбат роздає їхні сухпайки, як сувеніри. 

Мос**лі брехали собі завжди: від придумування своєї історії до своїх 

фронтових "подвигів" 

— Ми маємо класичний приклад тоталітарної держави. Вони боялися доповісти 

"наверх" Путіну, що війна іде не так, як він планував. 

Таке собі групове "сумашествіє", бравада "ми дійдемо до Києва за три дні". Вони 

брехали собі завжди: від придумування своєї історії — до своїх фронтових 

"подвигів". Вони й зараз не доповідають "наверх" про свої провали. 
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Росія не може існувати в такому стані як система. Бо вона вже дійшла до краю. І 

вона розпадеться. Їхні командири в таких рамках, що їм або йти вперед і 

доповідати, що все гаразд, або повертатися додому, де їх вб’ють чи посадять у 

в'язницю. 

Я читав Джорджа Орвелла "1984". Думав, що гіршої системи, яка там описана, 

не може бути. Виявляється, може. Росія — це імперія зла. Воно не може бути в 

такому кристалізованому вигляді. 

Мрію, щоб це все закінчилося 

— Тепер у мене одна мрія — перемога. Мрію, щоб це все закінчилося. 

Ця війна закінчиться перемогою України. Ми це знали з першого дня 

повномасштабного вторгнення. Потрібно нарешті поставити крапку з цими 

"сусідами". Ми не можемо війну залишити своїм дітям. 

Є багато версій, якою буде наша перемога, але війна — непередбачувана річ. Тут 

щодня може трапитися що завгодно. Тому робити прогнози — невдячна справа. 

Якщо брати до уваги загальну тенденцію, наша перемога буде, коли ми 

повернемо Крим, звільнимо Донецьк і Луганськ. Закріпимося на наших кордонах 

до 2014 року. Путіна або вб’ють, або його будуть судити в Гаазі. І Росія перестане 

існувати як федерація. 

Після перемоги я залишуся в Україні. Ще не знаю, що буду робити. Моя фірма 

за кордоном уже на такому рівні, що за нею можна наглядати дистанційно. 

Хотів би викладати в університеті. Маю такий досвід. Минулого року захистив 

дисертацію з права в Університеті Короля Данила. 

Найперше, коли повернуся додому — зайду у свою хату, сяду на свій улюблений 

диван і буду сидіти пів дня, згадуватиму все. І скажу будинкові: "Я вже вдома. 

Alles Gut!" 
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Україна буде однією з найкращих і найсильніших держав у Європі 

В українців після війни найперше завдання буде — викорінити корупцію. 

Мусимо залишити в минулому людей, які мають на меті не розбудову країни, а 

якісь щурячі ігри. 

І тоді у нас все буде добре. Ми відбудуємо країну. Й Україна буде однією з 

найкращих і найсильніших держав у Європі. 

Діана Яців, https://suspilne.media/330668-ukrainskij-voin-ce-universalnij-soldat-prikarpatec-oleg-

malicin-povernuvsa-z-danii-abi-zahisati-

ukrainu/?utm_source=facebook&utm_medium=ps&fbclid=IwAR1d97ZaxrzjPlRXGWPWk7L0P1KkQy6i4r2ax

ueOM0pb77OIeCNFj8tw3tI 

 

 

 

 

ПОРТРЕТ 

Текст 32 

"Я йду, щоб вам було безпечніше". Пам'яті воїна, звукорежисера 

Суспільного з Франківська Сергія Силкіна 

Ірина Каразуб 

"Я йду, щоб вам було безпечніше", — з такими словами вирушив на фронт 28-

річний боєць 10 гірсько-штурмової бригади Сергій Силкін. Він — також 

колишній звукорежисер та "голос" обласного радіо "Карпати" (тепер — 

Суспільне Івано-Франківськ). Намір захищати Україну парубок мав з перших днів 

повномасштабного вторгнення, пригадує його матір Галина.Через війну 

повернувся з-за кордону в Україну та вступив до лав ЗСУ. 17 жовтня на 

Бахмутському напрямку боєць Сергій Силкін прийняв свій останній бій. 

https://suspilne.media/author/diana-aciv/
https://suspilne.media/330668-ukrainskij-voin-ce-universalnij-soldat-prikarpatec-oleg-malicin-povernuvsa-z-danii-abi-zahisati-ukrainu/?utm_source=facebook&utm_medium=ps&fbclid=IwAR1d97ZaxrzjPlRXGWPWk7L0P1KkQy6i4r2axueOM0pb77OIeCNFj8tw3tI
https://suspilne.media/330668-ukrainskij-voin-ce-universalnij-soldat-prikarpatec-oleg-malicin-povernuvsa-z-danii-abi-zahisati-ukrainu/?utm_source=facebook&utm_medium=ps&fbclid=IwAR1d97ZaxrzjPlRXGWPWk7L0P1KkQy6i4r2axueOM0pb77OIeCNFj8tw3tI
https://suspilne.media/330668-ukrainskij-voin-ce-universalnij-soldat-prikarpatec-oleg-malicin-povernuvsa-z-danii-abi-zahisati-ukrainu/?utm_source=facebook&utm_medium=ps&fbclid=IwAR1d97ZaxrzjPlRXGWPWk7L0P1KkQy6i4r2axueOM0pb77OIeCNFj8tw3tI
https://suspilne.media/330668-ukrainskij-voin-ce-universalnij-soldat-prikarpatec-oleg-malicin-povernuvsa-z-danii-abi-zahisati-ukrainu/?utm_source=facebook&utm_medium=ps&fbclid=IwAR1d97ZaxrzjPlRXGWPWk7L0P1KkQy6i4r2axueOM0pb77OIeCNFj8tw3tI
https://suspilne.media/author/irina-karazub/
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У День працівників радіо, телебачення та зв'язку Суспільне згадує про подвиг 

воїна, його роботу на радіо, музику і вірші, які писав. 

В окупації залишається родина 

Батько Сергія — Олександр Силкін родом з Луганщини. Наразі досі під 

окупацією залишаються його брати. Матір Галина — з Одещини. Познайомилися 

вони під час навчання у Києві, а згодом побралися та переїхали жити в Івано-

Франківськ. Тут у них народилися двоє дітей: донька Олена та син Сергій. 

Сімейна історія теж мотивувала Сергія йти на фронт. 

"Він сказав: “Я піду, щоб вам було краще, щоб вам було спокійніше. Піду 

захищати". Він такий був, не думав про себе", — каже матір. 

До лав ЗСУ потрапив з четвертої спроби 

"Його взяли, напевно, з четвертої спроби. Раз пішов: є проблеми з коліном, є 

проблеми з хребтом. Повернувся. Через тиждень знову у військкоматі. Я кажу: 

"Сергію, може не варто продовжувати, — пригадує Галина Силкіна. — Другий-

третій рази, сказали, що за його військовим фахом не потрібно. Він — зенітник. 

Після того намагався у штурмові, диверсійні групи потрапити, бо казав: "Я хочу 

бути там, де активні дії відбуваються, де можу принести найбільшу користь". 

Рвався в найгарячіші точки 

Ще у 2017 році юнак закінчив строкову службу. Тоді отримав перший позивний 

Носоріг через свою впертість. Тож у 2022 рвався у бій. Поспішав завершити 

військові навчання та відправитися на передову, каже матір. Серед тієї групи, з 

якою сина відправляли на фронт, пригадує жінка, він був наймолодший. У серпні 

2022 року воїн вже був на позиціях. 

"Він казав, що після першого бою, коли повернувся, кілька днів дуже боліла 

голова. Отримав контузію. Не чув на ліве вухо взагалі. Я його дуже просила: 

"Звернися до медика”. А він каже: "У нас медик — тяжко поранений”. І я, як 

санітар, фактично залишився сам. Згодом їх таки навідав інший медик", — 

зізнається матір. 

У великій війні Сергій отримав псевдо Ірокез через зачіску, яку мав. 
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"Однією рукою тягнув побратима, іншою — відстрілювався" 

"Під час першого бою допоміг вибратися одному побратиму, потім ще одному. 

Йому там допомагали. Звісно, що він не сам був. Повернувся, побачив ще одного 

побратима. Той добігав до нього і наступив на міну. "Пелюстка" — вона так 

називається. Йому відірвало ступню. Коли телефонував мені, казав: "Крик стояв 

у вухах ще довго. Однією рукою тягнув Івана, іншою — відстрілювався". Бій є 

бій. Якось треба вибратися звідти", — розповідає Галина Силкіна. 

Батькам син телефонував за першої нагоди, якщо був зв'язок. Коли йшов на 

завдання, тоді міг бути поза зоною досяжності декілька днів. 

По завершенні війни Сергій мріяв повернутися до улюбленої справи — писати 

музику та створити власне радіо. Він п’ять років працював звукорежисером 

обласного радіо “Карпати” та був його "голосом", створив цикл передач на 

військову тематику. 

Ось як пригадує зустріч із Сергієм у 2013 році його колега — фахівчиня з 

програмування Тетяна Мухіна. У той час вона також працювала 

звукорежисеркою на обласному радіо. 

"Ми якраз тоді організовували FM-мовлення, і він прийшов звукорежисером, 

щоб за пультом працювати. Тоді треба було молодих хлопців, які б то 

витримували, вміли. Він прийшов одразу після коледжу, — каже Тетяна Мухіна. 

— У нас трошки був дефіцит чоловічих голосів. І питали, хто може, хоче себе 

спробувати. І Сергій погодився. Кажу, відважний хлопець був. І коли його 

послухали, одразу зрозуміли: це саме то". 

"У його голосі не було фальшу" 

У 2015 році Сергій Силкін пішов на строкову службу та повернувся у квітні 2017 

року. Після армії працював на Суспільне Івано-Франківськ до вересня 2021, каже 

продюсерка філії Галина Держипільська. 

"Голос Сергія і його хлопчача така зовнішність трохи не збігалися. Бо голос у 

нього був досвідченого, мудрого, доброго чоловіка, а йому тоді, коли прийшов, 

ще 20 не було. Радіо не любить фальшу. І у нього не було фальшу. От він говорив 
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і ти йому вірив. Це — дуже важливо. І, звичайно, дуже бракує  Сергія", — 

розповідає Галина Держипільська. 

"Матеріальне було для нього необхідністю" 

"Сергій до матеріального життя ставився як до необхідності, — каже матір. — 

Його більше цікавила психологія, щось внутрішнє. От ще в школі ставив мені 

питання, десь уже в старших класах — восьмому-дев'ятому: "Мамо, а для чого я 

народився? Яка в мене місія?" От я тоді не знала, що йому відповісти”. 

Був постійно у пошуку 

Любов до музики у Сергія — з дитинства, зізнається його мати. Дитиною він 

чотири роки ходив у музичну школу. Не завершив навчання, але вже у дорослому 

житті продовжував постійно розвиватися у цьому напрямі й сам писав музику й 

вірші. 

"Він взагалі — людина творча. Був постійно у пошуку. Трішки — в боротьбі, 

ходив на кудо, у футбол грав, ходив на плавання, шахи, отак потрохи шукав себе. 

Довго шукав, — каже Галина Силкіна. — Коли прийшов на радіо, познайомився 

з людьми, які ближчі до музики, які цим практично займаються, йому було дуже 

цікаво". 

Писали разом музику 

Сергій разом зі звукорежисером прямого ефіру Едуардом Скрипником 

створювали електронну музику. Чоловік пригадує, долучав Сергія до свого гурту 

"РоСол". 

"Він був дуже талановитим хлопцем у музиці, але він був і великим 

максималістом. І йому була потрібна підтримка завжди. Він — цілеспрямований, 

але були періоди великого розчарування. Намагався долучити його до творчої 

діяльності, хоча він сам тягнувся, бо тут за руку не затягнеш", — каже Едуард 

Скрипник. 

Сергій був професіоналом 

"Він був саме професіоналом, — так відгукується про Сергія Силкіна лінійний 

продюсер Суспільне Івано-Франківськ Юрій Надольський. — У нього було 
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вроджене відчуття музики, відчуття, що саме підійде для озвучування того чи 

іншого епізоду радіопередачі. Він робив це дуже майстерно". 

Разом з командою телерадіокомпанії Сергій брав участь у журналістських 

змаганнях з футболу та інших видів спорту. Неодноразово працівники 

Суспільного здобували перемогу. 

"У голосі відчувалися нотки тривоги" 

Разом із Сергієм у 2013 році на обласне радіо прийшла працювати ведучою й 

Віра Якимечко. З того часу — товаришували. Під час повномасштабного 

вторгнення РФ в Україну також зідзвонювалися. Востаннє голос Сергія Віра чула  

"Це була людина абсолютно скромна. Хвалитися подвигами він не міг. Але я 

особисто знала, що якщо хтось здатен на героїчні вчинки, відчайдушні, то це — 

він, — розповідає Віра Якимечко. — Я його запитувала про такі буденні справи. 

Чи він має необхідні речі, чи добре його там годують. Він заспокоював, говорив, 

що все гаразд. А 5 жовтня ми розмовляли і він казав, що дуже гаряче на тому 

напрямку і дуже страшно. Тоді відчувалися якісь нотки тривоги у його голосі. І 

мені було дуже тривожно". 

"Тяжко сказати то слово "був" 

"Коли ніби усі слова сказані, набігають різні спогади, — каже Тетяна Мухіна. — 

Згадую, як Сергій приносив власноруч спечений яблучний пиріг і ми сиділи за 

чашкою чаю, розмовляли. Міг здивувати вишитими картинами, бо й це йому 

вдавалося. З великою любов'ю він ставився до своїх батьків. Отаким 

різностороннім він був. Тяжко сказати то слово "був". Сергій Силкін, я б сказала, 

є в наших серцях і так залишиться у нашій пам’яті". 

"Сподіваюся, що він чує мене" 

Матір спілкувалася із сином востаннє 12 жовтня. Тоді Сергій зателефонував, щоб 

привітати зі святом. 

"Телефонує, каже: "Вітаю." А я йому: "З чим? То ж у мене завтра день 

народження. Але ми собі поговорили, а наступного дня він уже не вийшов на 

зв'язок. Минув день два-три. З цього завдання він уже не повернувся. Але я 
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продовжую з ним спілкуватися, — каже матір. — Все сподіваюся, що він чує. І 

хочеться просто зайвий раз дитині сказати, що я його люблю". 

Що відомо 

17 жовтня у бою з російськими окупантами неподалік Бахмута Донецької 

області загинув військовослужбовець з Івано-Франківська, колишній працівник 

Суспільного Сергій Силкін. 22 жовтня бійця поховали на Алеї слави у Чукалівці. 

https://suspilne.media/316364-a-jdu-sob-vam-bulo-bezpecnise-pamati-voina-zvukorezisera-suspilnogo-z-

frankivska-sergia-silkina/?fbclid=IwAR2s2gQ2FrHzQVPhXrxooS8mK8vOvUPMXvMuj_-69nx63dHJ-

d8ffc4VID4 

 

ЕСЕ 

У цьому підрозділі представлені есе студентів-журналістів, які переїхали 

до Івано-Франківська з гарячих точок через повномасштабну війну. Тексти 

були написані для Центру журналістської солідарності, що діє при Івано-

Франківській обласній спілці журналістів, і опубліковані на ФБ-сторінці 

організації 

Текст 33 

 

Юність, обпалена війною 

Сьогодні в цій рубриці своїми спогадами про рідне місто й переїзд на Івано-

Франківщину ділиться Катерина Кубайчук із Василівки Запорізької області, 

студентка-першокурсниця кафедри журналістики Факультету філології 

Прикарпатського національного університету ім. В. Стефаника. Наразі 

вимушено проживає на Прикарпатті через повномасштабне вторгнення росії 

на терени України. 

Безкінечний лютий 

24 лютого настав найстрашніший день для кожного українця. Декілька днів тому 

я була звичайною одинадцятикласницею, яка постійно готувалася до ЗНО. Ранок 

почався з того, що я взяла у руки телефон. Багато повідомлень від рідних та 

https://suspilne.media/298870-u-bou-z-rosijskimi-okupantami-na-doneccini-zaginuv-voin-iz-frankivska-kolisnij-pracivnik-suspilnogo-sergij-silkin/
https://suspilne.media/300810-v-ivano-frankivsku-poprosalisa-z-bijcem-desatki-ta-kolisnim-pracivnikom-suspilnogo-sergiem-silkinim/
https://suspilne.media/316364-a-jdu-sob-vam-bulo-bezpecnise-pamati-voina-zvukorezisera-suspilnogo-z-frankivska-sergia-silkina/?fbclid=IwAR2s2gQ2FrHzQVPhXrxooS8mK8vOvUPMXvMuj_-69nx63dHJ-d8ffc4VID4
https://suspilne.media/316364-a-jdu-sob-vam-bulo-bezpecnise-pamati-voina-zvukorezisera-suspilnogo-z-frankivska-sergia-silkina/?fbclid=IwAR2s2gQ2FrHzQVPhXrxooS8mK8vOvUPMXvMuj_-69nx63dHJ-d8ffc4VID4
https://suspilne.media/316364-a-jdu-sob-vam-bulo-bezpecnise-pamati-voina-zvukorezisera-suspilnogo-z-frankivska-sergia-silkina/?fbclid=IwAR2s2gQ2FrHzQVPhXrxooS8mK8vOvUPMXvMuj_-69nx63dHJ-d8ffc4VID4
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друзів. Нічого не розуміючи, читала кожне SMS, де зазначали: «ВІЙНА». Через 

декілька хвилин прийшла мама і почала плакати. В країні – повномасштабна 

війна. Мій тато за кордоном. 

Ми залишились утрьох. У мене є молодший братик, йому 13-ть. Ажіотаж 

заполонив місто. Банкомати не працюють, у магазинах та аптеках – черги. Люди 

скуповують найнеобхідніше. Сирен майже не було, оскільки вони не працювали. 

Я відразу знала, що з містом щось буде, адже ми знаходимося на перетині 

багатьох міст. 3апоріжжя – за п’ятдесят кілометрів від нас, Мелітополь – за 

сімдесят, а Енергодар – за сорок сім. 

1 березня. День, коли я подумки прощалась із близькими та життям. Доволі 

складно розуміти, що йде війна, що це не сон, а страшна та болюча реальність. 

Прокинулась я від того, що летять вікна у квартирі. Цей жахливий звук вибуху 

не забуду ніколи. Ти молишся, щоб близькі уцілили. Брат у моїй кімнаті, мама на 

кухні чекала бабусю з дідусем. Вночі, 28 лютого, біля опівночі, обстріляли 

передмістя, де вони мешкали. Рідні прийняли рішення триматися разом. Але це 

лише був початок пекла. В той момент, поки мама відчиняла двері, пролунало 

три потужні вибухи. Ми всі бігли в сховище, без нічого. Немає світла, води та 

зв’язку. Сиділи довго. Коли стало трішки тихіше, мама піднялась у квартиру та 

взяла речі, документи, їжу. Згодом прийшла тітка з дітьми. Нас було десятеро. 

Мешканці будинку сиділи з нами. Вся п’ятиповерхівка – без вікон. 

Дні та ночі зливались в одну нескінченну темряву. Адаптуватися було складно, 

відвикнути від спокійного життя ще складніше. Місто безжалісно руйнували. 

Знищені залізничнийта кам’яний мости, які сполучали нас із Запоріжжям. Надії 

не було жодної. Дев’ять днів жили в підвалі. 

Третього березня в мого брата було день народження. Він загадав перемогу і 

підтримував нас, як справжній чоловік. 

За малий проміжок часу всі змінилися, подорослішали. Люди почали виходити й 

жити. Робили гуманітарні коридори, тож місцеві жителі виїздили, а ми сиділи. Я 

багато читала книг Стівена Кінга та Агати Крісті. Вони допомагали піти у свій 

уявний світ, де добре та спокійно. 
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31 березня приїхав тато. Найкращий день. Ми не бачилися пів року. Жодного дня 

не було, щоб не стріляли. Це було вночі, вдень, вранці. До цього не можливо 

звикнути, але з часом не так боїшся, як спочатку. Нелюди ходили по домівках та 

шукали українських військових, перевіряли телефони. Батьки почали планувати 

виїзд через гуманітарний коридор. Тато залишався в місті, разом зі своєю 

сестрою та її родиною. 

11 квітня, в призначений день виїзду, ми довго чекали, але не пускали через 

сильні обстріли. Тоді на декілька тижнів закрили коридори. 

23 квітня ракета рф прилетіла в мій будинок, постраждалих не було. 

Батьки відвезли нас до тітки, де було тихо. Гуляли, спали без вибухів та 

верхнього одягу. Ти наче повернувся в час безтурботного дитинства. Лише тоді 

я відчула себе живою. Через тиждень ми повернулись у Василівку і почали 

готуватися до виїзду. Майже ніхто про це не знав. 

Шостого травня нам вдалося покинути місто. Ми тікали. російські військові не 

пускали, але все вийшло. Вночі вони влаштували, як зазвичай, гучний «концерт». 

День також був не спокійним, їдеш з тваринним страхом. 

Непередавані емоції, коли бачиш український прапор та військових. Це була 

наша маленька перемога. Їхали довго. На ніч залишись у прабабусі в місті Сміла 

Черкаської області. Два дні потому ми приїхали в село Яблуниця, 

Верховинського району, що Івано-Франківщині, де мешкаємо дотепер. Зустріли 

тепло. Висловлюю свою велику подяку своїй тітці та її родині, які прийняли нас. 

Я відкрила багато нового для себе. Ходили та їздили в гори. Все налагодилось, 

але душею я була вдома. В рідній Василівці. Нестерпно хотілося, та і хочеться, 

повернутись. 

Бабуся та дідусь повернулись назад у місто. 30 травня зник зв’язок, якого немає 

до сьогодні. Зв’язатися складно, завжди чуєш: «Зараз абонент знаходиться поза 

зоною досяжності». Немає газу понад четвертий місяць, світло працює з 

перебоями. Російська пропаганда на кожному кроці. 

Життя в Василівці наразі можна порівняти з життям рабів, там абсолютно 

відсутня свобода слова та незалежність думки. Фільтрація думок моїх одно 
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містян пригнічує вільне висловлення своїх. Демократія насаджувана протягом 

десятиліть зійшла нанівець. Я знаю: моє місто вистоїть наперекір труднощам, і 

ми повернемося до своєї української Василівки! 

Текст 34 

Юність, обпалена війною 

Сьогодні в цій рубриці своїми спогадами про рідне місто й переїзд в Івано-

Франківськ ділиться Вероніка Ільющенкова із Запоріжжя, студентка-

першокурсниця кафедри журналістики Факультету філології 

Прикарпатського національного університету ім. В. Стефаника. Наразі 

вимушено проживає на Прикарпатті через повномасштабне вторгнення 

росії на терени України. 

Так склалося, що я опинилась у місті, в яке навіть не планувала потрапити. Тому 

хочу розповісти про все від самого початку. 

Сказати чесно, я до останнього не вірила в те, що війна взагалі можлива у нашому 

21 столітті. Ще десь за тиждень до вторгнення мені мама казала, що буде війна. 

Вони з бабусею дивилися постійно новини по телевізору, майже не 

відволікаючись. Ми з тіткою лежали і сміялися з того. Я казала: «Та ні, ви що, 

приколюєтеся? Не буде жодної війни». 

Тепер я розумію, що це були одні з найбільш помилкових слів у моєму житті. 

Пам'ятаю, я це сказала 23 лютого, а вже вранці 24-го мене розбудили зі словами: 

«Вставай, війна почалася». 

Знаєте, мене дотепер трохи дивує така ситуація, тому що до цього я читала у 

книжках з історії про Першу світову війну, про Другу світову війну і запитувала 

сама себе, як люди могли тоді жити взагалі, бо подібні речі є дуже страшними і 

нестерпними. Я би ніколи навіть не подумала, що зовсім скоро, хоча б частину 

всього жаху війни, зможу відчути на собі. 
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Покидаючи моє рідне Запоріжжя, я казала собі: скоро обов'язково повернусь і 

все буде як раніше; це просто якесь непорозуміння, яке зможуть вирішити дуже 

швидко. Але добре, що я тоді не знала – помиляюся знову. 

У березні мене вже в місті не було. З мамою і донькою її чоловіка ми їхали до 

знайомих моєї тітки, які обіцяли допомогу в Буковелі. Тому ми сіли на 

евакуаційний потяг і почали «мандрувати». 

Скажу так: я ніколи не бачила такий страшенний натовп на вокзалі, як бачила 

того дня, коли виїжджали з рідного міста. Люди штовхалися, били один одного 

по головах валізами, маленьких дітей давили ті, які хотіли встигнути пробратися 

саме на той потяг. Після нього мали бути ще евакуаційні потяги, але їх, на жаль, 

в той день не зустріли. У вагонах могло перебувати понад 70 осіб, вважайте, один 

в одного на головах сиділи. У купе на одному місці по п’ятеро – шестеро 

пасажирів. А про ті маленькі коридорчики у вагонах я взагалі мовчу. Мені, як і 

моїм родичам, дуже «пощастило»: отримали можливість знаходитися саме в 

тому вузенькому коридорчику. Наша дорога тривала 27 годин. Це була жахлива 

дорога. І вже тоді було дуже страшно, не зважаючи на те, що був лише початок 

війни. 

Коли ми приїхали у Львів, то почали відразу шукати волонтерів, які б могли 

допомогти з житлом на одну ніч, але всі телефонні лінії були зайняті. Так 

сталося, що якась жіночка дала нам візитку, на якій були номер телефону 

волонтерського центру й адреса. Якось ми дійшли до потрібного місця, нас там 

зустріли дуже добрі й відповідальні люди. Нарешті ми змогли поїсти, а також 

зарядити телефони. 

Коли ми приїхали на вокзал, нашого потягу не було дуже довго. Ми чекали більш 

як дві години, поки нарешті наш потяг таки з'явився. Цього разу ми їхали в більш 

нормальних умовах. 

Деякий час ми жили в Буковелі у знайомих тітки, але потім нам сказали, що ми 

повинні шукати собі інше місце. Мама згадала, що на її роботі був чоловік, який 

проживає в Івано-Франківську. Вона зателефонувала йому, хоч не дуже й 

розраховувала на його допомогу. Однак він сказав, що в селі Побережжя живе 
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його мати, до якої ми можемо приїхати – вона нас прийме як переселенців. Тож 

ми й поїхали до неї. 

Дотепер ми перебуваємо тут: я живу в Івано-Франківську, родичі в тому ж селі, 

а тітка повернулася назад у Запоріжжя. Я дуже рада, що всі мої родичі тепер у 

безпеці, проте мій батько перебуває там, де ведуться активні бойові дії. Однак я 

вірю, що і в нього все буде добре і незабаром ми усі зможемо зустрітися. 

Текст 35 

  Юність, обпалена війною 

Сьогодні в рубриці своїми спогадами про рідне місто й переїзд в Івано-

Франківськ ділиться Софія Наумова із Запоріжжя, студентка-

першокурсниця кафедри журналістики Філологічного факультету 

Прикарпатського національного університету ім. В. Стефаника. Наразі 

вимушено проживає в Івано-Франківську через військове вторгнення росії на 

терени України. 

Моє 24 лютого 

До двадцять четвертого лютого я навіть уявити не могла, що прокинуся зранку 

від слів: «Почалася війна». 

Мав бути звичайний, тихий день, але о п'ятій годині того лютневого ранку над 

моїм будинком пролетіли два «винищувачі». 

Я різко піднялася з ліжка, від чого запаморочилось у голові. Тоді я не зрозуміла, 

що це був за гучний звук, і вибігла на кухню. За обіднім столом сидів мій тато, 

пив каву і дивився в нікуди. Через якусь мить він підняв на мене свій погляд і 

сказав: «Почалася війна...» 

Що відчуває людина, якій повідомили про початок повномасштабного 

вторгнення? Сумніви? Заперечення? Страх? Усе разом. 

Спочатку я не повірила, бо в моєму підлітковому мозку не вкладалося, що в 

двадцять першому столітті, роках прогресивної промисловості, технологій і 

можливостей, буде війна. 
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Із тремтінням у ногах, я пішла до своєї кімнати та спробувала заснути. Заснула… 

Рівно на тридцять хвилин. Прокинулась у холодному поту, але вже від звуків 

вибухів. І саме тоді прийшла стадія страху. 

Через декілька секунд до мене в кімнату забігла мама зі словами: «Збирай речі, 

путін оголосив війну проти України». 

Настільки швидко речі я ще не збирала. Поки моя мама побігла в магазин купити 

речі термінової необхідності й відстояла чергу в банку, в мене почалася паніка, 

бо я не розуміла, що саме треба брати. Ти дивишся і розумієш, що тобі все 

необхідно. 

Першу тривогу я застала вдома сама. Усі речі, які встигла зібрати, знаходилися 

разом із моїм собакою в коридорі. Я сиділа на підлозі, закриваючи вуха й голову 

руками, бо не знала, чого очікувати. 

Зателефонувала мама і сказала взяти сумку з документами, собаку та йти в 

підвал. Біля мого дому був натовп людей, які намагалися швидко спуститися в 

укриття. 

Перші години в підвалі проминули, наче в тумані. Темно, сиро, занадто багато 

людей. Усі плачуть і панікують, читають не зовсім хороші новини. Після відбою 

першої в моєму житті повітряної тривоги, люди боязко виходили з укриття. 

Той день минув під гучними звуками сирен. Так швидко, як тоді, я ще ніколи не 

спускалась із четвертого поверху в підвал. Через постійні тривоги вирішили 

провести ніч в укритті. І не дарма… Почалися масштабні обстріли по військових 

базах та енергетичній промисловості міста. 

Зранку в нас була можливість поснідати та випити каву вдома, а далі під звуки 

сирен велися роботи щодо облаштуванню нашого підвалу. Мій тато разом із 

сусідами провели світло, воду, Інтернет, занесли перше необхідне: їжу довгого 

зберігання, питну воду, теплі речі, стільці, столи, матраци, свічки та багато 

іншого. Два тижні ми майже не виходили з укриття, ночували в холодному, 

сирому підвалі. Читали новини, від яких волосся на голові ставало дибки. 



116 

 

Через деякий час звикаєш до постійних тривог і сирен. Не звертаєш уваги на 

вибухи і звуки прольоту ракет. Засинаєш тільки після того, як у певний час десь 

щось вибухне. 

Тепер я перебуваю в тилу нашої країни і читаю новини, як винищують моє рідне 

місто. На початку війни були обстріли енергетичної промисловості, заводів та 

військових баз. Зараз у моєму місті не залишилося жодної вцілілої будівлі 

інфраструктури, але тепер ще й обстрілюють цивільні будинки, школи та дитячі 

садочки. 

Кожен день я засинаю і прокидаюсь із тривогою на душі, бо мої батьки 

залишились удома. 

Якось у неділю я прокинулася від дзвінка своїх рідних, які сказали, що 

сусіднього будинку більше немає… Не знаю, яким дивом мої батьки і рідні 

вціліли, адже снаряд влучив у дім, який знаходиться у декількох метрах від мого. 

Вхідні двері в будинку моєї бабусі знесло ударною хвилею, а що з моїм домом – 

я не знаю. У той момент я відчувала тільки страх за рідних і злість, якої не 

відчувала ніколи раніше. 

Я не перестаю вірити у незламну міць нашої армії, у хоробрість кожного 

українського воїна. Україна неодмінно поверне собі окуповані території, 

демонструючи славу українського непоборного народу. Слава Україні! 

 

Текст 36 

Юність, обпалена війною 

Сьогодні в рубриці своїми спогадами про рідне місто й переїзд в Івано-

Франківськ ділиться Денис Сатановський із Києва, студент-першокурсник 

кафедри журналістики Філологічного факультету Прикарпатського 

національного університету ім. В. Стефаника. Наразі вимушено проживає в 

Івано-Франківську через військове вторгнення росії на терени України. 
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… Мій ранок 24 лютого розпочався о 06:38 з телефонного дзвінка сусідки 

Світлани до моєї мами. Цей дзвінок «перевернув» наше життя на 180 градусів. У 

жінки була паніка, вона кричала в телефон, не могла чітко пояснити, що 

трапилось, аж поки просто не повторювала слова у слухавку: «ВІЙНА, 

ПОЧАЛАСЬ ВІЙНА!! Ви чуєте?! ВІЙНА НАСТАЛА! ВІЙНА!». 

Від почутого ми впали у ступор, ми не могли зрозуміти, що відбувається, аж поки 

біля нашого будинку не спрацювало ППО. Ці хвилини запам’ятались, як вічність: 

тремтіння вікон, різкий крик сестрички на дивані та дикий страх – нас охопила 

паніка. Хвилина, дві. Ми наважились подивитися через вікно. Люди стояли 

чергами, від банкоматів до магазинів-супермаркетів. Люди бігли і було чутно 

вибухи, деякі моменти я не пам’ятаю. Не зрозуміло було, що робити. Ми були 

розгублені. Останні 30 хвилин ми провели за перегляданням мережевої стрічки 

та дзвінків до рідних. Вибухи ППО по всьому місті продовжувались. Із кожним 

прочитаним постом ми все більше усвідомлювали одну річ – відбулося 

повномасштабне вторгнення російської федерації, про яке ніхто не міг навіть 

подумати, що в 21 столітті таке можливо. 

Ми вже тоді зрозуміли, в яких аномальних заторах нам доведеться бути тривалий 

час. Того ж дня, вночі, ми намагалися виїхати з Києва, проте безуспішно. Жодний 

потяг, автобус, міжрегіональне таксі не працювали. Наступного дня, 25 лютого, 

ми заледве знайшли водія, в якого був великий кредит, тому він погодився 

відвезти нас за одну тисячу доларів на Захід України, в місто Івано-Франківськ. 

Було максимально складно усвідомити, що ти покидаєш домівку, друзів, сусідів, 

з якими так довго знайомий і маєш відправитися туди, де ніколи раніше не був, і 

не навіть не уявляєш, як буде складатися твоє подальше життя. Особливо важко 

було зрозуміти, що саме тобі потрібно з собою взяти: наче б то все потрібне, а в 

той ж час – і нічого. Пам’ятаю, як мама стояла у кімнаті розгублено, не 

розуміючи , що з собою брати , адже у неї була одна година аби зібрати все, що 

нажили до дня війни. Ми спаковували речі у великі чорні мішки – баули. Наше 

авто повністю було забите ними. Все твоє життя умістилось у чорному набитому 

мішку під ногами. Нам пощастило, що нам вдалося виїхати рівно о 12:00 годині 
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з району Троєщини: запізнившись хоч б на пів хвилини, виїхати було би не 

можливо. У самому Києві вже їздили танки та ходили люди зі зброєю посеред 

білого дня. При виїзді з Києва утворився довжелезний затор, люди були налякані, 

відчувалася вселюдська паніка, на вулиці стояли військові, потік машин усе не 

закінчувався і не закінчувався, а в Київ в’їжджало все більше танків. Важко було 

і нашому котові, який за сім років життя ніколи не був на вулиці, не те, що в 

машині. 

Поки ми стояли у заторі, щоб виїхати з Києва, до мами писали з-за кордону, 

навіть з Індії, запитуючи: «Чи правда , що війна в Україні?». Вони були шоковані 

почутим. Авто, які виїжджали з Києва, були забиті чим тільки можливо: речі, їжа, 

предмети побуту, домашні улюбленці. Було видно, що все накидано похапцем. І 

ми також не стали виключенням – вивезли майже все з квартири у легковому 

авто, а також забрали кішку, залишивши пральну машину, холодильник, 

велосипед, ліжка, шафи, які згодом продали найближчим сусідам онлайн. 

Перші сто кілометрів дались нам за 9 годин дороги, ми ледь дібралися до 

Житомира. Назустріч нам їхала колона танків. Це була найдовша «ніч без ночі» 

у моєму житті, тому що дорога з Києва на Захід України освічувалася фарами 

машин. Пам‘ятаю як о третій ночі стояли люди з речами біля дороги, спиняючи 

автомобілі, а дехто просто йшов у пітьму. 

Перші місяці війни у спогадах, як у тумані – ти перебуваєш в апатії та постійному 

моніторингу новин. Твоя безмотиваційність до життя не має меж. Навіть 

короткострокові, на перший погляд, дії втрачають сенс для тебе. Вмитися, 

почистити зуби, застелити ліжко – немає сенсу. Ти у постійному стресі, твої 

друзі, твоє життя вже не буде як раніше, ти починаєш поринати у себе: «Чому 

так сталось? Як мені чинити далі? Я нічого не знаю, я хочу додому, я хочу в 

Київ…». 

Наша сім’я не могла справитись із нервовим напруженням. Ми були живі, але 

вже мертві, тому мамин чоловік повів нас до психіатра. Кожному члену сім‘ї 

було прописане лікування. Ми чекали три місяці, що війна закінчиться і ми 

повернемося до Києва, але реальність виявилась іншою. Гроші закінчилися, тож 
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щоб далі жити поставало питання: «А що робити далі?». Мама почала шукати 

роботу і згодом працевлаштувалася в Івано-Франківському обласному 

перинатальному центрі. Мамин чоловік внаслідок стресів захворів на Синдром 

Сафо і до сьогодні продовжує лікування… 

Зараз ми навчилися жити в умовах війни, тому що зрозуміли: найголовніше – це 

життя. Я вступив в університет, і це мотивує мене не здаватися. Сестричка пішла 

до школи, і це також надає їй сил. Я дуже радію за свою маму, тому що щодня, 

приходячи з роботи, вона розповідає нам: сьогодні в центрі народилося десять 

діток, 6 хлопчиків та 4 дівчинки… Тож тепер віримо, що ми все зможемо… 

Окремо хочу відмітити, що люди в Івано-Франківську дуже добрі: хтось допоміг 

нам ковдрою, хтось – продуктами харчування, а хтось просто обійняв і сказав: 

«ви не одні». 

Текст 37 

 Юність, обпалена війною 

Сьогодні в рубриці своїми спогадами про рідне місто й вимушений переїзд в 

Івано-Франківськ ділиться Яна Яригіна, студентка кафедри журналістики, 

реклами та зв’язків з громадськістю Університету Короля Данила 

Я люблю вас 

Дверцята автобуса зачинилися. Шоста ранку, а сонця поки не видно. Холодні 

сидіння, холодні руки мої і сестри. Сльози, багато сліз. Мабуть, я ніколи так не 

плакала. Попереду дорога тривалістю кілька годин, потім пересадка, потім ще 

дорога. А потім – невідомість. Я не знаю, що буде зі мною, батьками, взагалі з 

цим світом. 

Востаннє я була в рідному місті Курахове, що за срок кілометрів на Захід від 

Донецька, 9 червня. Страх. Мабуть, він був і почуттям, і емоцією, і всім. Я 

залишаю батьків тут, у небезпеці. Сама зі старшою сестрою їду шукати місце 

спокійніше. Напередодні я трохи не втратила все: касетні снаряди впали за 20 

метрів від моїх мами й тата. Тепер я маю з цим жити, працювати, займатися 
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буденними справами, вчитися. І я роблю це, бо впевнена: зовсім скоро, після 

нашої перемоги, стане легше. 

Насправді я заспокоювала себе думкою, що мені вкрай пощастило: все 

завершилося сильним переляком, тоді як хтось втрачає рідних, домівку. Але ця 

думка не вилікує всі травми. Так само, як не допоможе позбутися відчуття 

тривоги щоразу, коли телефоную до мами. Воно вилилося мені в рядках: 

«Я просто хочу знати, 

Що з тобою все добре, мамо, 

Що ти прокинулась сьогодні вранці, 

Прокинулась, як завжди, рано. 

Я хочу чуть, як ти говориш 

І бачить, як о сьомій десять 

Вертаєшся з роботи, мамо, 

А мені знов десь років дев’ять...» 

Всередині я все ще борюсь. Я не хочу відчувати себе переселенкою, хоч думка 

про те, що не можу повернутись у рідне місто, вбиває мене зсередини. Тому тут, 

в Івано-Франківську, я знайшла своє місце, але не як ВПО, а як студентка і 

майбутня журналістка. 

 

 

Текст 38 

В Івано-Франківському Центрі журналістської солідарності під час 

зустрічей із вимушено переселеними особами – першокурсниками кафедри 

журналістики Філологічного факультету Прикарпатського національного 

університету ім. В. Стефаника та кафедри журналістики, реклами та 

зв’язків з громадськістю Університету Короля Данила – молоді люди 

поділилися своїми болючими спогадами про те, як через повномасштабну 
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війну довелося покидати рідні домівки. А згодом студенти виклали їх на 

папері. Сьогодні у рубриці «Юність, обпалена війною» починаємо 

публікувати їхні спогади. 

Історія про захід Сонця 

Це почалося майже два роки тому, коли знайомий відвів мене на його особливе 

місце. Думаю, у кожного з нас є таке: тут він почуває себе добре і може побути з 

собою наодинці. 

Звідти нам відкрилася залізнична колія на пагорбі за містом, із фантастичним 

заходом Сонця. 

Відтоді я закохалася. Ні, не в того хлопця, а в … природне явище. Мої вечірні 

побачення з Сонцем ставали все частішими. Згодом вони увійшли у звичку, 

особливо влітку. Спостерігаючи за природою, я занурювалась у свої думки. І це 

дало мені зрозуміти важливий сенс: «Так день закінчується. Сонце зникає за 

небокрай, але воно обов'язково знову з’явиться завтра». Ця думка давала мені 

надію, що нічого не втрачено, а завтра буде шанс, аби щось змінити. 

Поїхавши на навчання до Харкова, міста, про яке я мріяла з дитинства, я не 

забула про своє захоплення. Тим паче що мені пощастило з кімнатою на 8-му 

поверсі гуртожитка. 

Щовечора я затамовувала подих від краєвиду, коли стіни заливало багряне 

світло. 

Пам’ятаю, як покликала своїх друзів, або вони залишили всі свої справи і сіли зі 

мною дивитись у вікно. В кожного тоді були різні думки, а повітря в кімнаті вже 

тоді було напруженим. 

У той момент ми бачили останнє мирне небо. 

Наступного ранку Сонце не зійшло… Замість нього я прокинулася від вибухів, а 

життя поділилось на до та після. Реальність змінилася: тепер у мене немає ще 

одного шансу завтра, життя лише зараз і воно може обірватись у будь-який 

момент. Тепер захід Сонця несе лише страх і запитання «Чи не був це останній 

мій день?». Це немов жити у часовій петлі, суцільній темряві, де Сонце не 
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відроджується щодня. Найскладнішим було прийняти факт неможливості 

планувати своє майбутнє – війна забрала в мене мрії і бажання мріяти. 

Я покинула рідний дім та університет. Мені забракло часу прожити у тій кімнаті 

на 8-му поверсі, яскравих спогадів на все життя. 

Забракло безсонних ночей через навчання, а інколи – й через розмови завдовжки 

у вічність. 

Забракло часу стояти біля вікна, дивлячись на захід Сонця. 

Мені забракло багато чого… 

Забракло мого вимріяного життя. 

Сподіваюся, колись я повернуся до того, на чому закінчила, моя часова петля 

розв'яжеться, і життя буде давати нові шанси щодня. 

Олександра Борзьонок, 

студентка Університету Короля Данила. 

Текст 39 

Твій дім 

Текст Радіодиктанту національної єдності 2022. Авторка Ірина Цілик 

Розкажи мені про свій дім. Той, що пам’ятає твої перші хиткі кроки і береже 

щорічні зарубки часу, залишені рукою матері на одвірку. 

Розкажи про його запах – теплий сонний дух книжкових полиць, побитого 

шашелем креденса, жовтого супу з терпкою петрушкою. Або, може, навпаки – 

бадьорі пахощі фарби, лаку, новизни; як же довго, чи не пів життя мріялося про 

власний дім! 

Розкажи про його скрипи і шерехи, тіні й залиті світлом кімнати, безтурботний 

сміх або надтріснуті голоси, які зненацька напівголосно заговорили про те, що, 

ймовірно, більше нічого не буде як раніше. 

Насуплений, пошрамований, із заклеєними навхрест шибками, твій дім, 

беззахисний під час великої біди, тепер щосили намагається бути фортецею: десь 
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у його нутрощах - у темному, незатишному підвалі - часто ховаються від 

обстрілів люди і домашні звірі. 

А деколи дім здатен уміститися до розмірів валізи. Всі ми тепер, мов ті равлики, 

знаємо ціну великих переселень. 

Та головне – це місце сили і пам’яті роду. З нього черпали снагу твої 

попередники, перемелені жорнами темних часів, – війнами, репресіями, 

боротьбою з двоголовою гідрою. Їх ламали, а вони билися за право вижити й 

зберегти в собі свій дім. От як і ми тепер. 

Я точно знаю, він вистоїть, виборсається, дочекається твого схвильованого 

вигуку: "Я вдома!". А ти про все-все мені розкажеш. 

 


